
NOVE OBČINE 

Kdaj bodo zbori občanov 
Prihodnj i t eden se bodo v naseljih po vsej ptujski občini pričeh 

zbori občanov, na kater ih na j bi določili območja za r e f e r e n d u m e 
o preobl ikovanju v nove občine. P o z a k o n u jih jebi l dolžan sklicati 
predsednik občinske skupščine Vo j t eh R a j h e r , d a t u m e in kraje 
pa so mu predlagali člani svetov krajevnih skupnosti . O d sklepa 
teh zborov bo odvisno, kakšno bo vprašanje naglasovalnih lističih 
za r e f e r endume . Ti b o d o 22. maja in na njih se bodoglasovalke in 
glasovalci odločali o podobi novih občin. 

D a t u m e , kraje in čase zborov občanov objav l jamo v U r a d n e m 
vestniku na strani 9. in 10. 

DLŽ 

OSNUTEK PRORAČUNA OBČINE PTUJ 

Ohraniti delež 
v investicijah 

Kljub temu da so se povečali 
deleži sredstev za delovanje sis-
tema, bo ptujski občinski pro-
račun skušal zagotoviti lansko 
leto doseženi investicijski delež 
od celotnega obsega javne pora-
be v občini Ptuj tudi v tem letu ob 
upoštevanju sredstev sklada 
stavbnih zem^išč. Izhodišče za 
letošnjo občinsko blagajno je 
lanska poraba, povečana za 17 
odstotkov, pred tem pa so bila 
odšteta nekatera sredstva, ki so 
jih sicer vodili v okviru pro-
računa v lanskem letu (na pri-
mer sredstva za sušo), ne štejejo 
pa v letošnjo osnovo. 

Po zakonu in odlokih za delo-
vanje sistema na področju 
družbenih dejavnosti in infra-
strukture je potrebno zagotoviti 
nekaj nad milijardo 736 milijo-
nov tolarjev, kar je 87 odstotkov 
obsega dovoljene porabe oziro-
ma74odskupnegaobsega občin-
skega proračuna. Za razpravo in 
odločanje na skupščini takoosta-
ja nekaj več kot 314 milijonov to-
larjev za investicije na |X)samez-
nem področju ali za pospeševan-
je dejavnosti skladno z na 
skupščini sprejetimi usmeritva-
mi za posamezna področja. V ta 
znesek niso zajeta sredstva za 
spremembo namembnosti kme-
tijskih zemljišč in sredstva sklada 
stavbnih zemljišč, ki se v pro-
računu vodijo le evidenčno, saj 
gre za sredstva, ki se zbirajo na 
računu sklada stavbnih zemljišč. 

Skladno z razvojnimi usmerit-
vami, ki jih je predsednik 
izvršnega sveta Branko Brumen 
podal na decembrski skupščini, 
in glede na že sprejete usmeritve 
iz prejšnjih let naj bi imele pred-
nost investicije, ki so bile začete 
že v letu 1993. Gre za dokončanje 
osnovne šole Videm, nadalje-
vanje projekta Mali grad, sklad-
no z usmeritvami na področju 
zdravstva, sprejetimi v letu 1993, 
naj bi se začela gradnja v zdravst-
veni coni ob Potrčevi cesti (pros-

tori za dispanzerje), izleta 1991 je 
še neuresničena prioriteta nadzi-
dave osnovne šole Ljudski vrt, 
nadaljevala pa se bo tudi nadzi-
dava športne dvorane Mladike. 
Občina bo tudi v tem letu zagoto-
vila svoj delež za demografsko 
ogrožena območja, za projekte 
cest in vodovoda. Iz kupnin za 
prodana stanovanja bodo ob 
Potrčevi začeli graditi socialna in 
neprofitna stanovanja. 

Izvršni svet je ob pripravi odlo-
ka proračuna za letos, v okviru 
katerega znašajo skupni prihod-
ki 2,344.227,(X)0,00 milijarde to-
larjev, predvidel tudi za-
dolževanje do treh odstotkov ob-
sega javne porabe za investicije 
na področju gospodarske infra-
strukture, kar zakon dovoljuje. 
Branko Brumen je prepričan, da 
večjega zadolževanja občinskega 
proračuna tudi letos ne bo, saj 
pričakuje, da se bo obseg javne 
fKjrabe povečal že ob sprejemu 
državnega proračuna ali pa z re-
balansi med letom. Predsednik 
izvršnega sveta je tudi prepričan, 
da bodo poslanci in stranke izgla-
sovali osnutek odloka na prvem 
marčevskem zasedanju, saj sicer 
novih investicij ne bo. Na poslan-
skih klubih b ( ^ o že pred zase-
danjem skupščine skušali reševa-
ti morebitna odprta vprašanja. 
Pričakuje vsaj tako odgovorno 
ravnanje, kotjebilonafebruarski 
skupščini. 

Podobno kot v prejšnjih letih 
je tudi letošnji proračun nastal po 
dolgotrajnih in napornih usklaje-
vanjih, saj je javna poraba zelo 
omejena, potreb in želja pa veli-
ko več kot razpoložljivih sred-
stev. Zato so na nekaterih po-
dročjih morali porabo za letos 
zelo skrčiti, če so želeli zagotoviti 
sredstva za vitalna iX)dročja. Od-
hodki za delo upravnih organov 
so letos planirani z indeksom 
106, čeprav bi lahko znašal 117. 

MG 

DrŽava ne pomaga 
občinskim upravnim 

Ali bodo lahko slovensko pre-
moženje po denacionalizacijskih 
postopkih dobili tudi tujci, je 
pereče vprašanje, ki zaposluje tako 
ptujsko kot tudi nekatere druge 
občine. Zahtevke za denacionaliza-
cUo premoženja vlagajo namreč 
tudi avstrijski državljani, ki so bili 
v času, ko jim je bilo premoženje 
podržavljeno, jugoslovanski držav-
ljani in torej imajo pravico do svo-
jega nekdanjega premoženja, ven-
dar so takrat dobili ali vsaj imeli 
pravico dobiti za to odškodnino, 
občinski upravni organi pa sedaj 
nim^o oziroma ne morejo dobiti o 
tem nobene dokumentac^e. Tako 
bi lahko sed^ kljub odškodnini do-
bili premoženje še vrnjeno. 

V problem seje sedaj vključil tudi 
Državni svet, kije na pobudo svetni-
ka in predsednika ptujskega 
izvršnega sveta Branka Brumna 
sprejel sklep, s katerim je predlagal 
Državnemu zboru, naj naloži, vladi 
Republike Slovenije, da v postop-
kih denacionalizacije prek pristoj-
nih ministrstev zagotovi upravnim 
organom, ki vodijo postopke dena-
cionalizacije, podatke o tem, katere 
fizične osebe so dobile ali imele pra-
vico dobiti odškodnino za odvzeto 
premoženje od tuje države. Državi 
Državni svet tudi očita, da ne nudi v 
teh postopkih upravnim organom 
nikakršne pomoči. 

organom 
Ali je v naši državi nekdo, ki pod-

pira vrnitev premoženja tujcem, tis-
tim, ki so za odvzeto nekoč že dobili 
odškodnino? Ali zakonodajalec ni 
mogel pravočasno preveriti obstoja 
dokumentacije o odškodninah? Se 
na to ni spomnil ali je morda v ozad-
ju vseeno interes pripeljati tujce po-
novno k nam in jim celo razdeliti del 
slovenskega premoženja? Kdo in 
zakaj bi utegnil tak interes podpira-
ti? 

Vsa ta vprašanja nehote vzbuja 
zapisana ugotovitev ptujskega 
upravnega organa, da so po ustnem 
izročilu pristojni upravni organi 
leta 1958 izdajali potrdila o 
podržavljenem premoženju, ki so 
služila avstrijskim državljanom kot 
dokaz pri uveljavljanju odškodnine 
v Avstriji, vendar o tem ne obstaja 
nobena dokumentacija oziroma je 
ni mogoče dobiti. 

Ali se bosta Državnizbor in vlada 
uspešno vključila v rešitev možnih 
zapletov, bo jasno kmalu, do takrat 
pa je Branko Brumen vsaj ptujski 
komisiji za denacionalizacijo pred-
lagal, da do odgovora Državnega 
zbora v teh denacionalizacijskih 
primerih ne izdaja odločb. 

M.Zupanič 
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Kljub kadrovskim 
težavam opravili veliko 

Na zadi\ji seji ormuške vlade so 
vzeli pod drobnogled delo inšpekci-
jskih službobčin Ptuj in Ormož za leti 
1992 in 1993. Srečai\je je bilo neke 
vrste poslovilno, saj bodo inšpekcge 
po reorganizacgi lokalne uprave po-
drejene neposredno resornim min-
istrstvom. 

Že dalj časa se v službah otepajo s 
kadrovskimi težavami, je povedal 
vodja inšpekcijskih služb Ivan 
Božičko. Tako so bili v 1992. letu 77-
odstotno zasedeni, leto kasneje 83. V 
letu 1992 jim je uspelo ustanoviti 
notranjo organizacijsko enoto s 
sedežem v občini Ormož; sestavljajo 
jo trije ljudje, ki problematiko tod na-
jbolje poznajo. Kljub kadrovskim 
problemom, saj v Ormožu še vedno 
nimajo prepotrebnega kmetijskega 
inšp)ektorja, pa so opravili veliko dela. 
Inšpektorji ugotavljajo, da so 
ne močni pri posegi h v prostor, a večj i h 
težav s črnimi gradnjami v občini 
Ormož ni; ugotavljajo tudi, da pri 
zaposlovanju tuje delovne sile ni 
potrebnega nadzora. 

"Dobro smo sodelovali z vsemi 
upravnimi organi, ki so pod okriljem 
izvršnega sveta, s policijsko postajo, 
pa tudi s krajani iz vasi oWine Ormož, 
ki so se večkrat obračali na nas. Trudili 
smo se, da bi ljudem ob težavah p)oma-
gali. 

V letu 1992smo izdali 11.164 pisnih 
izdelkov, leto pozneje 14.684. Prav 
tako smo v Ormožu dobro sodelovali 
z izvršnim svetom in predsednikom, 
tako da težav, ki so bile pred časom, ni 
več. 

Pri delu nas moti izredno veliko 
število predlokacijskih in lokacijskih 
tehničnih prevzemov. Tako požarni 
inšpektor, kije v drugi polovici 1993. 
leta to delo opravljal sam, ni zmogel, 
da bi opravljal tudi preventivne 
naloge, kot bi se od njega pričakovalo. 
V teh primerih smo zastonjski strok-
ovni izvedenci, kar nas časovno bre-
meni," je menil prof. Ivan Božičko. 

O delu in težavah so govorili tudi 
posamezni vodje inšpektoratov. Tako 
je gradbeni inšpektor poudaril, da še 
ni rešen problem financiranja objek-
tov, ki so jih ljudje zgradili s pomočjo 
krajevnih samoprispevkov. Prav tako 
je veliko nerešenih problemov na po-
dročju agromelioracij, saj ponekod 
plazovi že ogrožajo posamezne 
površine, kljub temu da agromelio-
racije ne sodijo med posege v prostor, 
kjer bi bilo sicer potrebno pridobiti 
lokacijsko dovoljenje. Brez težav niso 
na področju tržnega inšpektorata, saj 
so morali v lanskem letu iz prometa 
izločiti za več kot poldrugi milijon to-
larjev blaga, kjer pa so bile nepravil-
nosti prevelike, pa so podali ovadbe 
sodniku za prekrške in tožilstvu. 

Ker ormoška občina nima vodno-
gospodarskega inšpektoja, mora to 
delo opravljati sanitarni. Pogosto se 
zaplete ob polivanju površin z gno-
jevko, problemi so z odvajanjem od-
plak, v lanskem letu pa je prišlo do več 
primerov kraje vode, ki bogati podtal-
nico za ormoški vodovod. 

Veliko dela in malo dosežkov je 
bilonapodročjučmegazaposlovanja, 
ki narašča sorazmerno z 
nezaposlenostjo. Težavaje, da ljudje, 
ki jih zasebniki zaposlujejo na črno, 
nočejo sodelovati z inšpekcijskimi 
službami, kajti nekaj tolarjev, kijih na 
ta način zaslužijo, jim ob tistem, kar 
dobijo na zavodu za zaposlovanje, vsaj 
nekolikoomili eksistenčne probleme. 

TEDMIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika ozi-
roma Našega dela, ki ga je ustanovil Okra-
jni odbor OF Ptuj leta 1948. IzdajaZavodza 
radijsko in časopisno dejavnost RADIO-
TEDNIKPTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in 
glavni urednik). Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgo-
vornega urednika in lektor), Jože Bračič, 
Ivo dani, Majda Goznik, Darja Lukman 
Žunec, Martin Ozmec, Marija Slodnjak, 
Vida Topolovec, Nataša Voduiekin Milena 
Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNI UREDNIK: Slavko Ribarit 
PROPAGANDA: Oliver Težak. 

it776-207 
Naslov: RADIO-TEDNIK Raičeva 6, 62250 
Ptuj, p.p. 99,9(062) 771-226: faks (062) 
771-223. 
Celoletna naročnina 3.120 tolarjev, za tu-
jino 6240 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023. 
Tisk: GZP Mariborski tisK Maribor 
Po mnenju Ministrstva za informiran/e Re-
publike Slovenije št. 23158-92 z dne 12 2. 
1992 se šteje Tednik za izdelek informa-
tivnega značata iz 13 točke tarifne številke 
3, za katerega seplaču/edavekodprometa 
proizvodov po stopnji 5 odstotkov. 

Podatkov o zapc^lovanju tujcev brez 
ustreznih dovoljenj za delo v občini 
Ormož pristojna inšpektorica nima, 
kljub temu daje govorico tem obilo. 

Ker je Ormož obmejna občina, 
pride tuintam do problemov na po-
dročju veterine, ker je nekaj časa 
cvetel prevoz živine na črno prek 
zelene meje. Konec lanskega leta seje 
pojavila steklina; vse občine v 
Sloveniji opravljajo vakcinacijo, na 
Hrvaškem pa ne, meja pa za živali ni 
ovira. Veterinarski inšpektor se še 
vedno jezi nad črnimi zakoli, saj jih je 
čedalje več, vendar se govori o njihovi 
legalizaciji. 

Delo kmetijskega inšpektorja je v 
obeh občinah, ki sta pretežno kmeti-
jski, preobširno, da bi ga obvladoval 
en sam človek, zato je nujno, da dobi 
svojega kmetijskega inšpektorja 
občina Ormož v najkrajšem času. 

Vida Topolovec 

SEJEM MODE JESEN-ZIMA 
1994/95 ZAPRL VRATA 

Kontrasti dolžin, 
stilov in barv 

Slovenska in tuja oblačilna indu-
strija sta od 16. do 19. februaija na go-
spodarskem razstavišču v organiza-
cyi LJUBLJANSKEGA sejma, pri-
l^zali modo za jesen - zimo 1994/95. 
Čeprav so organizatoiji napovedali 
večjo ponudbo in kakovost od lanske-
ga sejma, je bila večina razočarana, 
saj podobno kot že na sejmu septem-
bra lani ni bilo prvega slovenskega 
konfekcionaija Mure, manjkala pa je 
tudi Industrija usnja Vrhnika s svojo 
neponov^ivo usnjeno modo. Raz-
stavljalo je čez 230 izdelovalcev. 

V odsotnosti nekaterih najboljših 
tako povprečni spremljevalci mode 
niso videli, kar bi lahko, da bi bila oce-
na sejma popolnejša. Ne glede na to 
pa so že po tradiciji izstopali Rašica, 
Almira, Lisca, M-Club in nekateri za-
sebniki; med njimi velja še posebej 
omeniti pletenine Ros, ki tudi zajesen 
ohranjajo naravne barve. Modni za-
povedovalci zajesen - zimo 1994/95 
predlagajo bele, vijolične in rjave tone 
po prvem konceptu, po drugem pa na-
ravne barve, pomešane med seboj ali 
pas prej naštetimi barvami. Od mate-
rialov uporabljajo fino volno, svilo, 
bombaž, pa tudi kašmir. Prevladovali 
bodo kašmirski motivi, rože, karo ter 
kontrasti dolžin, stilov in barv. 

Tudi letošnji sejem je pokazal, da 
ima Slovenija odlične modne obliko-
valce, konfekcionarje in čevljarje, ki 
pa se morajo na tujem šele uveljaviti. 
Če je dovoljena subjektivna ocena, 
potem je na 41. slovenskem sejmu 
konfekcije, modnih tkanin, pletenin, 
usnjene konfekcije in galanterije, 
obutve, modnih dodatkov, kozmetike 
in nakita najbolj všečno in neponovlji-
vo pleteno modo predstavila Rašica. 
Čeprav je za sejem izbrala ekskluziv-
no avtorsko kolekcijo za zahtevnejše 
kupce, lahko pričakujemo, da so tudi 
ptujski trgovci izbrali nekaj modelov 
in da jih bomo v jeseni lahko pri njih 
kupili. Ker pa so pred tem že lahko v 
Rašici izbrali osnovno kolekcijo, so 
pričakovanja toliko večja. 

Nasploh pa bi lahko povedali, daje 
v ptujskih trgovinah zadnje čase ne-
kritično veliko tujih pletenin, ki se z 
domačo kakovostjo sploh ne morejo 
meriti. Sicer pa se bomo to jesen in 
zimo, če bomo lahko sledili modi, 
oblačili v glavnem v pletenine. 

Kot že lansko jesen smo si tudi letos 
z zanimanjem ogledali paviljon Ars 
Vivendija, ki je skupaj z ljubljanskim 
sejmom predstavil modne smernice 
zajesen - zimo 1994/95. S svojimi iz-
delki so se predstavili tudi mladi iz 
srednjih tekstilnih šol in katedre za 
oblikovanje blaga in oblačil z oddelka 
za tekstilno tehnologijo. Društvo 
modnih oblikovalcev paje že po tradi-
ciji pripravilo več modnih revij; zbra-
novstopninoza redne in posebne revi-
je so namenili boju proti aidsu. 

Če drugo ne,smose tudi letoslahko 
prepričali, da slovenska oblačilna in-
dustrija ne zaostaja za tujo, da pa bo 
bomo v jeseni ponovno ugotavljali, da 
tega, kar smo videli na sejmu, v naših 
trgovinah ni mogoče kupiti ali pa zelo 
malo. Trgovci se bodo izgovaijali na 
proizvajalce, kupci se bodo jezili na 
trgovce... In začaran krog se bo nadal-
jeval do novega sejma. Vmes pa se 
bomo oblačili pK) svojem okusu in po 
velikosti denarnice. 

MG 

Bodočnost v klasičnem 
izvozu in blagovnih 
znamkah 

Tovarna oblačil Labod Novo mesto je na 41. sejmu mode v 
Ljubljani predstavila del svoje kolekcije za jesen in zimo 
1994/95ter tekočo kolekcijo, ki gre zelo dobro v prodajo. Pred-
stavitev je potekala v znamenju 70. jubileja in bližnjega 
tovarniškega praznika - 8. marca. 

N a novinarsk i konfe renc i , ki 
j e bila prvi se j emsk i dan , se je 
preds tavi l tud i novi glavni di-
r e k t o r L a b o d a Andrej Kirm. V 
L a b o d u j e o d le ta 1983 d o le ta 
1990, ko j e odše l za p o d p r e d -
sedn ika izvršnega sveta obč ine 
N o v o m e s t o , dela l kot fi-
nančn ik . V t o v a r n o se j e vrnil ja -
n u a r j a le tos . 

LABOD-DRUGI NAJVEČJI 
KONFEKCIJSKI KOLEKTIV 
V SLOVENIJI 

L a b o d j e drugi največji konfek-
cijski kolektiv v Sloveniji (za 
M u r o ) in se lahko pohvaliz veliko 
tradicijo. Nastal je pred 70 leti iz 
ma jhne obr tne delavnice v No-
vem mestu, v kateri je peščica 
šivilj izdelovala srajce in moško 
spodnje perilo. Srajce izdelujejo 
še danes in pomeni jo 40 odstot-
kov proizvodnje. 

Na leto izdelajo 1.100.000 
srajc, 1.000.000 bluz in 150 tisoč 
vrhnjih oblačil. Četr t ino proiz-
vodnje izdelajo za domači trg, tri 
četr t ine izvozijo, največ v 
Nemčijo, na Nizozemsko in v Ita-
lijo. Z a razliko od drugih 
domačih konfekcionar jev proiz-
vodnjo za domači trg povečujejo. 

Andre j Kirm poudar ja , da si 
prizadevajo, da bi čim bolj zadc 
voljili želje in pot rebe slovenskih 
kupcev. Poudarek da je jo blagov-

nim znamkam, da bi jih kupci 
lahkočim bolj identificirali, in ka-
kovosti. Ker pa v njihovi proiz-
vodnji prevladujejo kooperant -
ski posli, se želijo v bodočnost i 

usmeriti v klasični izvoz, ki bo 
podpr t z blagovnimi znamkami. 
T a k o se med drugim skušajo 
uveljaviti z blagovno znamko Pe-
ter Bensen, prodali so že 30.000 
izdelkov. Čeprav je za zdaj še ne 
p roda ja jo z ne vem kakšnim eks-
tra dohodkom, pa je to prava in 
obetavna usmeritev, ki bo dolgo-
ročno prinesla več kot lohn posli. 
Načr tu je jo še druge blagovne 
znamke, ki za zdaj os ta ja jo pos-
lovna skrivnost. 

VEČJA SAMOSTOJNOST 
ENOTAM 

Veliko pa v bt^doče pr ičakuje jo 
od okrepl jenega market inga. Ker 
s e j e Labod razvijal na račun niz-
kih osebnih dohodkov, so se 
odločili za notranj i o d k u p in last-
n in jenje f i rme kot celote. Labod 
ima danes že okrog dva tisoč za-
poslenih, tovarne v šestih 
občinah v vseh regijah, razen na 
Goren j skem. Pod je t j e je ocenje-
no na 25 milijonov nemških mark. 

Z a poslovne enote , ena je tudi v 
Ptu ju , načr tu je jo večjo samostoj-
nost, da bodo imele večji vpliv na 
kvaliteto in da se b o d o delavci 
čim bolj identificirali z izdelki, ki 
jih izdelujejo. Svoje trgovine v 
Novem mestu. Krškem, Ljubljani 
in Ptuju , ki so bolj tovarniške pro-
daja lne , kanijo približati po-
t rošnikom in jih urediti v mestnih 
središčih. 

M G 

Z novinarske konference Laboda. Novi direktor Andrej Kirm prvi z 
leve. Foto: Ivan Kastelic 

BOSNA IN HERCEGOVINA: 
Z izdatno pomočjo ruske diplo-
macije je O Z N uspelo pepričati 
Srbe, naj umaknejo težko obo-
rožitev s položajev nad Saraje-
vom. Težko orožje naj bi t)dstra-
nilitudi izokolice drugih oblega-
nih mest. Srbi se zdaj obnašajo 
kot zmagovalci, ki so razumno 
popustili zaradi dobronamernih 
nasvetov Rusov, ne pozabijo pa 
venomer opozarjati, da je kršitelj 
zdaj muslimanska stran. Ruske 
vojake v okviru enot OZN je 
srbsko prebivalstvosprejelozdo-
brodošlico in obilico alkohola. 

Potem ko bodo uskladiščili 
težko orožje na osmih za to 
določenih mestih, naj bi vzspos-
tavili še cestne koridorje za 
dovažanje človekoljubne 
pomoči in svobodnogibanje enot 
Unproforja. Sarajevčani so zdaj 
nekoliko bolj optimistični, saj 
pričakujejo, da bodo lahko svo-
bodneje zadihali, se ogreli in 
oskrbeli s hrano. 

GRČUA - MAKEDONIJA: 
Grčija je minuli četrtek popolno-
ma samovoljno uvedla embargo 
na makedonsko blago. Večina 
evropskih držav njenemu 
početju nasprotuje in Atene po-
ziva, naj embargo umaknejo, saj 
bi ta blokada lahko še dodatno 
zapletla razmere na Balkanu. 
Vendar v Atenah zaenkrat o tem 
ne nameravajo razpravljati, saj 
ne bodo dovolili, da bi Solun 
postal najpomembnejše pomor-
sko pristanišče za Makedonijo. 
Izjemoma bodo dovolili le pre-
voz zdravil in najnujnejše hrane. 
Grki so po protestu iz evropskih 
prestolnic embargo še celo zao-
strili. Zaprli so tudi druge mejne 
prehode, ne le tiste, ki so vezani 
na pristanišče vSolunu. Makedo-
niji zdaj ostanejo le še poti čez al-
banska in bolgarska pristanišča 
in obe državi sta ji že ponudili 
pomoč. V ozadju tega en 'i^arga je 
še naprej grška zahteva po spre-
membi imena države Makedoni-
je in po odpovedi državnim sim-
bolom. Tako naj bi dokazala, da 
ne hlepi po ozemlju grške Make-
donije, kjer živi 2,5 milijona Ma-
kedoncev in katerih prestolnica 
je prav Solun. 

POLJSKA - RUSUA: Poljsko 
vodstvo je zunanjemu ministru 
ruske federacije Andreju Kozi-
revu sporočilo, da se ne namera-
va vključiti v gospodarsko sode-
lovanje, ki ga je ruska diplomaci-
ja ponudila državam vzhodne in 
srednje Evrope. Zunanji minis-
ter pa j e vendarle obiskal poljsko 
prestolnico, pred tem p a j e že bil 
v Pragi in Budimpešti. Vendar 
poljski voditelji ruske opozarja-
jo, da zaradi tega še ne bodo do-
pustili moskovskega vpliva na 
vključevanje Poljske v Evropsko 
gospodarsko skupnost. Poljaki 
se namreč bojijo, da bi Rusija ut-
egnila vplivati na zahodne države 
in preprečiti njihov vstop v to 
skupnost. 

KAMPUČUA: Rdeči Kmeri 
so minuli konec tedna ubili 127 
vojakov ter unčilili več vojaške 
opreme. Napori sedanjega 
režima, da bi Kmeri sprejeli 
položaje v vladi in se pridružili 
vladni vojski, so tako še naprej 
neuspešni. 

ITALIJA: Konec minulega 
tedna je italijanska vlada v Kala-
briji na jugu Italije organizirala 
protimafijsko racijo. Aretirali so 
54 oseb, med njimi tudi nekega 
vaškega župana, ki so ga obtožili 
sodelovanja pri organiziranem 
zločinu, ponarejanja volilnih re-
zultatov in preprodaje orožja in 
mamil. 

ČRNA GORA - ALBANUA: 
Črnogorsko vodstvo je v zadnjih 
mesecih pospešilo poslovno so-
delovanje z Albanijo, kar pa je v 
B e o ^ a d u naletelo na ostre reak-
cije. Se preden je albanski pred-
sednik uspel vrniti črnogorske-
mu obisk, je srbskim oblastem 
uspelo Podgorico ostro opomni-
ti, naj se ne povezuje z Albanijo. 

Pripravila: DLŽ 

Za javno porabo letos 
manj denarja 

v okviru izvršnega sveta že dva 
meseca poteka vsebinsko usklaje-
vanje programov posameznih se-
kretariatov. Skladno z zaostreno 
proračunsko politiko se bo potreb-
no uskladiti v okviru dogovorjene 
porabe. Letos bo po besedah občin-
ske finančnice Lizike Vidovič dogo-
vorjena poraba v ptujski občini re-
alno manjša kot v letu 1993. Če bi 
vsi občinski porabniki dobili denar 
glede na izhodišča, povečana za 17 
odstotkov, bo majkalo 40 milijonov 
tolarjev, če pa želimo pokriti naj-
nujnejše potrebe na investicijskem 
področju in če upoštevamo razvoj-
ni sklad, pa bo primanjkovalo 170 
milijonov toalrjev. 

Sedaj je vprašanje, kje porabo 
znižati ob že itak predvideni manjši 
porabi v tem letu in velikih potre-
bah in željah na posameznih po-
dročjih. Da bo dogovarjanje in us-
klajevanje o prioritetah trd oreh, 
pove podatek, da tudi časa ni na 

, pretek, saj naj bi osnutek proračuna 
pripravili že v teh dneh, da ga bodo 
lahko uvrstili na dnevni red zase-
danja ptujskega občinskega parla-
menta 1. marca. 

Za razpravo v skupščini je pri-
pravljena tudi analiza uresničevan-
ja kompleksnega razvojnega pro-
grama za Haloze in demografsko 
ogrožena območja Slovenskih go-

ric. V občinski vladi so enotnega 
mnenja, d a j e potrebno nadaljevati 
izvajanje skupščinsko sprejetih 
prioritet glede posameznih progra-
mov in da se dogovorjeni kriteriji za 
sofinanciranje ne spremenijo. Ob 
pripravi nove prioritetne liste se bo 
potrebno odločati tudi o novih kri-
terijih. Analiza naj bi bila osnova za 
sprejem bodočih aktivnosti na tem 
področju. Nujno pa je, da država 
sprejme krovni zakon o spodbujan-
ju skladnejšega regionalnega raz-
voja in na tej osnovi tudi zakon o 
spodbujanju razvojno šibkih 
območij. Zaostriti bo potrebno tudi 
kriterije o tem, kdaj je neko 
območje razvojno šibko. Poleg de-
mografskih kriterijev je potrebno 
upoštevati tudi druge: dohodnino 
na prebivalca, stopnjo komunalne 
opremljenosti, posebej še vodovod. 

Poročilo o realizaciji programa 
Ljudski vrt so obravnavali v luči 
oživitve tega območja Ptuja, ki je 
nekdaj slovelo kot rekreacijsko sre-
dišče Ptujčanov. Ker se pričakovan-
ja ne uresničujejo, bo najboljše poi-
skati najemnika, ki bo imel interes 
za to, da to območje polno zaživi. O 
tem bodo morali razmisliti v sekre-
tariatu za družbene dejavnosti, 
TlC-u, projektnem svetu, vključili 
pa naj bi se tudi predstavniki krajev-
nih skupnosti. V letošnje leto se 
prenašajo nekatere programske 
naloge izleta 1993 (vodomet,vodo-
vod, ureditev ribnika), kako pa bo 
potekalo nadaljnje urejanje, bo 
znano ob sprejemu proračuna za le-
tos. 

MG 
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DOBRODELNI KONCERT ZA BOLNE OTROKE 
O b dnevu državnosti 25. juniju bo v Ptuju veliica dobrode lna 

pr i red i tevzaot roke , na kateri b o d o nastopili znani slovenski an-
sambli in pevci (Čuki, Pop design, Čudežna polja, Agropop in 
Helena Blagne), teniški turnir in turnir v malem nogometu , na 
katerem bodo sodelovali znani slovenski gospodarstveniki , kul-
turniki in drugi. Na pe tkovem pogovoru v prostorih Studia Mar-
keting Ljubl jana, na ka te rem sta sodelovala tudi predsednik 
Skupščineobčine P tu j Voj teh Ra jhe r i ngene ra l J anezS lapa r , so 
se dogovorili, da bo 25. juni ja v Ptuju tudi zaključek že tradicio-
nalnega teka ob mejah Slovenije v organizaciji in izvedbi Atlet-
skega kluba Mara ton , na ka te rem bo, kot pr ičakujejo, tudi letos 
tekel predsednik Republ ike Milan Kučan. Z a organizacijo do-
brodelne prireditve v Ptuju je najzaslužnejši D a r e Ravnikar, 
vodja projekta Ptuja iz Studia Market ing. Občinski minister Pe-
ter Vesenjak, ki bo vodil pr iprave v Ptu ju , pa je povedal , da bo 
prireditev po vsej ver je tnost i v centru mesta že zaradi svoje 
atraktivnosti . I 

LJUBLJANSKA BANKA MAKSIMA j 
7. f e b r u a r j a j e Ljubl janska banka ustanovila d ružbo za upravi- | 

j an je investicijskih skladov LB M A K S I M A . T a bo upravljala | 
pooblaščene investicijske družbe (privatizacijske sklade), ki j 
bodo zbirali lastninske cert i f ikate slovenskih državljanov. | 
Na ložbace r t i f i ka t avpoob laščeno inves t i c i j skodružbo jeenaod | 
najaktualnejših oblik za investiranje certif ikatov. Zagotavl ja j 
razpršitev naložb v množico privatiziranih podjet i j . S tem se tve- | 
ganje vlagateljev ob padcu ali p ropadu posameznega pod je t j a I 
bistveno zmanjša. | 

KVIZ ZNANJA O ZO^BEH j 
Oddelek za o t roško in mladinsko zobozdravstvo zdravstvene- | 

ga doma Ptu j pripravlja že tradicionalni kviz znanja o zobeh pod | 
geslom "Moj ponos - zobje za 5". Letošnj i , ki bo 13. aprila v O Š | 
Markovci, bo že šesti, na n jem pa bo sodelovalo petnajs t šol iz I 
ptujske občine. Kviz znanja o zobeh je ena od oblik, s ka te ro zo- | 
bozdravstveni delavci na zanimiv način spodbu ja jo o t roke k | 
ohran jan ju zdravja zob in ust. I 

IZŠLE NOVE OBRTNIŠKE INFORMACIJE | 
Izš la je februarska številka obrtniških informacij . Prinaša šti- I 

rinajst za obr tn ike izredno p o m e m b n i h informacij . Posebej jih | 
opozar ja na preobl ikovanje po zakonu o gospodarskih družbah, | 
ki mora biti končano do 31. maja . Pos topek je pod robno pred- I 
stavljen v februarski številki revije Obr tn ik . Ptujska O b r t n a | 
zbornica pa poleg tega vabi obr tnike , da se udeležijo nekater ih | 
sejmov in t radicionalnega prvomajskega izleta. I 

PREDAVANJE O ARHEOLOŠKIH NAJDBAH IN SVETEM I 
PISMU I 

V organizaciji A d r e bo v refektor i ju minori tskega samostana j 
v Ptu ju od 25. f eb rua r j a do 1. marca več p redavan j a rheologa j 
prof. mag. Draga Obradoviča o skrivnostnih arheoloških | 
na jdbah v svetopisemskih deželah. P redavan ja so brezplačna in | 
se bodo začenjala o b devetnajs t ih . i 

O d 1. do 17. marca pa bo o b ponedel jk ih , torkih, sredah in I 
četrtkih v refektor i ju m inoritskega samostana tudi deset aktual- | 
nih predavanj o spoznavanju Svetega pisma. Tudi ta p redavanja | 
se bodo pričenjala o b devetnajst i uri. I 

Pripravila: M G p 

41. SEJA PTUJSKE OBČINSKE 
SKUPŠČINE 

Zadnja skupščinska 
dejanja-za konec 
ekskurzija? 

Poslanci skupščine občine Ptuj so se v ponedeljek dopoldan sestali 
na 41. skupnem zasedai\ju. Družbenopolitični zbor in zbor krajevnih 
skupnosti sta zagotovila sklepčnost, od zbora združenega dela pa tega 
tako nihče več ne pričakuje: od 31 poslancev v zboru j ih je prišlo 12. 

Poslanci so v razpravi mnogokra t opozor i li na dejstvo, da se manda t 
sedanjiskupščini iz teka,da je predvra t i reorganizacija loka lnesamou-
prave in da bi bilo po t r ebno z nekater imi odločitvami pohiteti . E n a ta-
kih je na pr imer odločitev o občinskem samoprispevku za obnovo mi-
noritske cerkve in zdravstvo, dana pa je tudi pobuda , da naj bi names to 
zadnje skupščinske seje organizirali ekskurzi jo po sedanji ptujski in 
poznejših novih občinah. Sicer p a j e vrsta poslancev opozar ja la na pro-
bleme, ki so jih v svojih pobudah in vprašanjih že izpostavili, pa se do-
danes ni še nič spremeni lo . 

Poslanec iz Žeta l je znovaopozor i l na p o m a n j k a n j e priori tetnih raz-
vojnih projektov za Haloze in Slovenske gorice. Izrazil j e nezadovoljst-
voobodzivu s t rokovne službe na njegova poslanska vprašanja in pobu-
de ter menil, da naj se v bodoče služba ra je ukvarja z bolj koristnim de-
lom, kot je zgolj navajanje podatkov o pripravljenih projektih, ki sami 
po sebi ne pomeni jo nič zaživl jenje v Halozah . Razjezil ga je tudiodgo-
vor obmejne policije, k i j e njegovo poslansko pobudo , vezano na pro-

bleme domačinov na mejnem prehodu Gruškovje, vzela kot žalitev. 

Znova je opozoril na problem zdravnika v Žeta lah , ki ga ob zadnji 
epidemiji gripe v Žeta le enostavno ni bilo, ker pač zdravstvo vse svoje 
no t ran je probleme rešuje na račun zunanjih ambulant . 

Poslanec S K D j e ponovno opozoril na problem zaprte Rajšpove uli-
ce in dobil takojšen odgovor direkcije za gospodarsko infrastrukturo, 
da bo namreč omen jena ulica znova odpr ta za promet v enem mesecu. 

Poslanci so znova načeli problem kraje inventar javbor lskem gradu, 
ki se nadal ju je kljub namestitvi hišnika, zanimalo jih je tudi, zakaj pri-
prave na ure janje vzhodnega grajskega kompleksa ne po teka jo hitre-
je, kdaj bo končno ustanovljen športni zavod in zakaj še vedno ni bil 
sprejet finančni načrt ptujske športne zveze za leto 1992. 

Ponovno so izpostavili problem poti do domačije Terezi je Školnik, 
k i j eza rad ika tegor i zac i j e sedan jepo t ivkra jevnoces tovezannave l ike 
stroške in jih prizadeta ne more pokriti. 

S strani kmetov - lastnikov zemlje okoli vodnega zajet ja v Skorbi je 
prišlo vprašanje , kje je denar , namenjen za odškodnino tistim, ki imajo 
zaradi ekstenzivne obdelave manjše pridelke. Iz KS Gra jena je prišlo 
vprašanje , kakšna je predvidena dinamika gradnje vodovoda na tem 
območju . 

Gotovo že desetič p a j e bilo na skupščino in odgovorne naslovljeno 
opozori lo o p rometn i anarhi j i v Prešernovi ulici. Zarad i parkiranja na 
pločnikih so učeni na poti v šolo in iz nje ogroženi . Tokra t so podatke o 
nemogočem stanju poslali županu , ki mu je do lepega in urejenega 
mesta. Bodo od njega končno prišli do policije in tudi zalegli? Sicer so 
vse o m e n j e n o in vsa prejšnja "lajanja na karavano" donkihotski poskus 
poslancev, da bi vendar le kaj obrnili na bolje. 

Brez bistvenih p r ipomb so za tem poslanci sprejeli predlog odloka o 
prostorkih ureditvenih pogojih za območ je mesta Ptuja , predlog odlo-
ka o ustanovitvi javnega zavoda C e n t e r interesnih dejavnosti in pred-
log odloka o ustanovitvi biroja za s t ra teško-tehnološk i razvoj. Potrdili 
so tudi p red lagano s p r e m e m b o od loka o komunalnih taksah v poglav-
ju , ki se nanaša na igralne avtomate . Sledila je informacija o ure-
sničevanju Z a k o n a o lokalni samoupravi , na posebno zahtevo poslan-
cev pa je izvršni svet ob koncu pripravil še osnovno informacijo o 
osnutku letošnjega občinskega p roračuna . (JB) 

GOVORI SE... 
... DA je turistični minister po 

končanem pustovanju ostal brez be-
sed. Ne, dane bi imel kaj reči ali po-
komentirati, le glasilke niso bile za 
to. 

... DA je poslanec, kije prišel v 
parlament kot rdeči, v imenu stran-
ke ljudi vložil amandma, s katerim 
želi Ptuju odvzeti pravico do pokraji-
ne. Čeprav je bil doslej tudi naš pos-
lanec, bi se ga sedaj kar odrekli. Da 
ne bo pomote: poslanec je doma v 
Mariboru. 

... DA svet za preventivo in vzgojo 
v cestnem prometu že kako leto in 
pol ne dela. V času njegovega dela 
akcija •10%ni dala rezultatov,v letu 
1993pa je bilo prometnih nesreč 15 
do 20 odstotkov manj. 

... DA se je predsednik ene od 
strank in poslanec v občinskem par-
lamentu skoraj zjokal od razočaran-
ja, ker ljudje nad preobrazbo lokalne 
samouprave niso tako navdušeni 
kot ob osamosvojitvi države. Kaže, 
da sam živi za časom in ne ve, da so 
ljudje že spoznali, da je evforije in 
slavja konec, da je na vrsti delo. 

... DA so kosmati predstavniki 
Ptuja in Slovenije sila iznajdljivi 
ljudje. Strogo olimpijsko Evropo so 
prelisičili z mlečnim tetrapakom. V 
njem sicer niso tovorili ne kresilne 
gobe ne soli, temveč žlahtnobo ptuj-
ske kleti. 

VIDI SE... 
... DA je v občinski vrh že prišlo 

gradivo, ki bo kmalu v poslanskem 
materialu. Sicertikpredkoncem ka-
riere bodo poslanci morda le razu-
meli namig, da je boljše sodelovanje 

kot konflikt. (Za obravnavo na 
skupščini sta predideni točki 5 in 6). 

... DA so se koranti tako vživeli v 
olimpijsko dogajanje, da lahko 
pričakujemo tudi z njihovih nasto-

pov kakšen dober rezultat. Po vrnitvi 
iz Ullehammerja bi jim kazalo prire-
diti sprejem, morda jim bo kaj ostalo 
vtetrapakih. 

... DA se je župan odlično vživel v 
vlogo pustnega gostitelja. Fotogra-
fija ga prikazuje v ubranem nastopu 

s mednarodno znanim pevcem Uu-
brom Huzarosom. 

... DA ni dovolj o ptujskih turkeri-
jah samo pisati. Treba je tudi kaj 
konkretnega narediti. Na osnovi 

tega spoznanja smo dobili turkerije 
poturkerijah. 

Zbori občanov do 
13. marca 

Prihodnji teden se bodo v ptujski 
občini že začeli zbori občanov, kijih 
sklicuje ptujski župan Vojteh Raj-
her in na katerih bodo določevali 
referendumska območja za preo-
blikovanje v nove občine. Da bi zbor 
občanov veljavno sklepal o obmo-
čjih za referendumske odločitve, 
mora biti na njem najmanj 5 od-
stotkov volilcev, vendar lahko zbor 
ne glede na število občanov po eni 
uri veljavno sklepa. 

Če do 13. marca krajani ne bodo 
mogli doseči soglasja o razpisu refe-
rendumskega območja lahko to 
storijo še do 27. marca, potem pa bo 
sklep o razpisu referendumov spre-
jel Državnizbor. 

Preoblikovanje v nove občine bo 
na referendumu 22. maja izglasova-
no, če bo zanj glasovala enostavna 
večina oziroma večina volilcev, ki 
bo prišla na glasovanje. Denar za iz-
vedbo referendumov bo v celoti 
prispeval državni proračun. 

Zbore je ptujski župna Vojteh 
Rajher sklical na osnovi predlogov 
svetov krajevnih skuponosti, ki so 
predlagali najprimernejše ure in 
kraje zborov. Vrstni red, čase in 
kraje zborov pa so potrdili tudi pos-
lanci ptujske občinske skupščine, ki 
je nekaj časa namenila tudi preo-
brazbi lokalne samouprave. 
P O L E M I K A V S K U P Š Č I N I 

V polemični razpravi smo znova 
slišali vprašanje, kaj naj bi nova lo-
kalna samouprava sploh izboljšala. 
Anton Butolen iz Žetal se je na pri-
mer vprašal, kako naj ljudje vedo, v 
kaj gredo, ko pa sploh ni jasno, 
kakšne bodofinančne posledice nji-
hovih odločitev. Za območje. 

kakršno je žetalsko, je novi zakon 
krivičen, saj z uvajanjam glavarine 
nagrajuje območja z veliko koncen-
tracijo prebivalstva, kraje, ki so 
obsežni, a redko poseljeni, pa že 
vnaprej postavlja v neenakopraven 
položaj. Poleg tega tudi ni jasno, 
kako bo z zakonom o občinah s po-
sebnim statusom. Zaenkrat je zna-
no le to, da bo za taka področja mo-
rala spoznati država svoj interes, 
kar pa j e na primer lahko tudi odla-
ganje jedrskih odpadkov. 

Ivan Jurkovič, poslanec Krščan-
skih demokratov, je temu ugovarjal 
in s e j e med drugim čudil, kako to, 
da je toliko odporov proti preobli-
kovanju v nove občine. Menil je, da 
bi morali biti ljudje nad tako preo-
brazbo vsaj tako navdušeni, kot so 
bili ob osamosvojitvi Slovenije. Od-
govoril mu je Ivan Lovrenčič, pred-
sednik skupščinske komisije za lo-
kalno samoupravo, kije menil, da je 
zdajšnje ukvarjanje z novimi 
občinami zasenčilo druge, resnične 
probleme ljudi, vezane na slab go-
spodarski položaj in vse višje davke, 
ki jih zahteva država. Liberalni de-
mokrat Ervin Hojker je opozoril, 
da bi morali paziti in bolj agresivno 
nastopiti na državni ravni, da ne bi 
izgubili možnosti, da Ptuj postane 
mestna občina. Ptujski župan Voj-
teh Rajher in predsednik ptujske 
vlade Branko Brumen pa sta meni-
la, da je sedanja ptujska oblast nare-
dila dovolj, da bi lokalnosamoupra-
vo dobro izpeljala, vendar je zdaj 
vse v rokah političnih strank in 
državnega zbora. Ponovno pa sta se 
zavzela za združevanje posameznih 
krajevnih skupnosti v gospodarsko 
močne nove občine, za mestno 
občino Ptuj in za oblikovanje ptuj-
ske pokrajine. 

DLŽ 
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OD A.PAČ 
CIRKOVCE: Bogat kraj, kakršne so Cirkovce, seveda ne b« imel 

nobenih težav z delovanjem nt)ve občine. Zaenkrat so se krajani na 
dobro obiskanih zbori h odloči I i, da b(xlo samostoj na obči na, k sode-
lovanju pa povabili tudi Lovrenčane. V cirkovsko občino bi se radi 
vključili tudi prebivalci dela Gaja pri Pragerskem. Kot nam je pove-
dal predsednik sveta krajevne skupnosti Janko Baštevc, bodo v novi 
občini morali poskrbeti predvsem za preplastitcvcest, urediti težave 
s pitno vodo in zgraditi kanalizacijo. 

* Na pustni torek so tam pripravili zanimivo in izvirno pustovanje, 
ki si ga je ogledalo lepo število obiskovalcev. Njegovo izpeljavo so 
omogočili predvsem člani Prosvetnega društva pod vodstvom Anto-
na Brgleza, finančno pa ga je ptxlprlo2()obrtnikov in zasebnikov. To 
je bila že druga pustna prireditev zapored in obeta se, da bo postala 
tradicionalna. 

JURŠINCI: Pisali smo že, da bodo na regionalni cesti Ptuj - Gorn-
ja Radgona kmalu dobili nov most, saj je bil prejšnji preozek in je 
vtxia iz potoka Krka večkrat poplavljala. Poleg tega se Juršinčanom 
obeta tudi bencinska črpalka. Postavil naj bi jo Istrabenz, zemljišče 
pa bi mu dali na razpolago Toplakovi, ki bi tam imeli tudi avtomobil-
sko delavnica in najbrž avtopralnico. Objekt naj bi začeli graditi 

Delavci Nizkih gradenj iz Murske Sobote gradijo most čez 
Krko na regonalni cesti vJuršincih. 

spomladi, stal pa bo tik za vhodom v Juršince s ptujske strani. 
* Kot nam je povedal predsednik sveta krajevne skupnosti Alojz 

Kaučič, bodo v juršinski osnovni šoli v kratkem uredili prostore za 
vrtec, saj je vse več staršev, ki bi zaradi službenih obveznosti svoje 
malčke radi dali v varstvo. Še vedno pa se trudijo, da bi pridobili šol-
sko telovadnico, kija zaradi pomanjkanja denarja leta 1991 niso mo-
gli zgraditi, je pa nujna, saj učenci sedaj telovadijo v jedilnici, hrano 
pa raznašajo po šoli. 

HALOZE: Spomladi naj bi se pričela pripravljalna dela za gradnjo 
obmejne ceste s Hrvaško. Denar zanjo mora zagotoviti Republiška 
uprava za ceste, lokacijska dokumentacija in projekt pa sta že izdela-
na. Cesta bo dolga 33 in pol kilometrov in bo potekala od Žetal čez 
Varva sela proti Gruškovju, čez Tri vode. Brezovo goro. Veliko in 
malo Varnico, na Skorišnjak in Pohorje, čez Paradiž v Cirkulane, 
nato čez Gruškovec na Florijan, v Pestike in na Korenjak ter Turški 
Vrh, končala pa se bo v Drenovcu. 

DLŽ 

DO Z u P E Č J E V A S I 

20. revija odraslih pevskih zborov 
v soboto je bila v dvorani Na-

rodnega doma v Ptuju jubilejna, 
že dvajseta revija odraslih pev-
skih zborov ptujskeobčine. Vseje 
organizirala Zveza kulturnih or-
ganizacij občine Ptuj. 

Zaradi velikega števila prijav-
ljenih pevskih zborov je tudi 
letošnja revija razdeljena na dva 
dela. Tako s e j e v soboto predsta-
vile polovica prijavljenih zborov. 
Nastopili so Moški zbor Gl) Haj-
doše pod vodstvom Jožeta Derni-
koviča, Ženski zbor PD Cirkovce 
pod vodstvom Petra Kajnca, 
Moški zbor PD Alojza Štafeia 
Markovci pod vodstvom Janeza 
Bezjaka, Ženski pevski zbor PD 
Grajena pod vodstvom Jerneje 
Bombek - Gobec, Moški zbor Ko-
munala Ptuj pod vodstvom 
Jožeta Dernikoviča, Moški pev-

ski zbor Taluni Kidričevo pod 
vodstvom Ladislava Pulka, 
Mešani zbor sv. Viktorina Ptuj 
pod vodstvom Sonje Vinkler in 
Komorni moški zbor Ptuj pod 
vodstvom Franca Lačna. 

Revija je bila posvečena osem-
desetletnici prof. Jožeta Gregor-
ca, ki je s svojim dirigentskim in 
mentorskim delom veliko prispe-
val k razvoju Zveze kulturnih or-
ganizacij in posebej vokalne dej-
avnosti v občini Ptuj in Sloveniji. 

Na reviji so simbolične nagra-
de prejeli zborovodje, ki so več 
kot petnajs tkrat nastopili na 
občinski reviji, in sicer: Jože Der-
nikovič (nastopil dvajset krat), 
Janez Bezjak, Ladislav Pulko in 
Franc Lačen. 

L 
Nastop zbora sv. Viktorina iz Ptuja. Foto:OM 

IZŠLA KNJIGA ALOJZA PESERLA »KDO ZNA ZAPETI SE VSE KITICE?« 

Lepo zapete pesmi - najlepše sanje mladosti 
Mnogo pesmi, ki so jih prepevali 

naši predniki ob različnih pri-
ložnostih, je že pozabljenih, vemo 
pa, daje včasih bila pesem prisotna 
povsod: ob trdem kmečkem življen-
ju, ob dolgih zimskih večerih, ob 
raznih delih, šegah in navadah. 

V petek so v Lenartu predstavili 
prijetno knjigo Alojza Peserlaznas-
lovom Kdo zan zapeti še vse kitice. 
Knjiga je izšla pri lenarški založbi 
Jasama. Njena predstavitev je bila 
neobičajna, saj so ljudski pevci in 
Slovenskogoriški oktet prepevali 
stare ljudske pesmi, pogovor z av-
torjem pa je vodila Breda Zorko. 

Mnogi v Lenartu in okolici ljud-
sko pesem še cenijo i n to so dokazali 

tudi v petek, saj so stari in mladi na-
polnili večnamenski prostor v le-
narški osnovni šoli; med gosti je bil 
tudi prof. glasbe Jože Gregorc. 

Avtor je tri leta zbiral gradivo v 
osrednjem delu Slovenskih goric. V 
krajih med Pesnico, Globovnico, 
Velko, Drvanjo in Ščavnico so mu 
pesmi zapeli strejši ljudje, ki so se jih 
naučili v maladih letih. Alojz Peserl 
je njihovo petje posnel na magneto-
fonske trakove, nato pa zapisal 
note. Dodal jim je originalna bese-
dila, ki opevajo ljubezen, veselje, 
žalost, trpljenje in bolečino ter so 
nastajala z ljudmi. 

Delo kulturnega delavca, pevo-
v(xija in glasbenika Alojza Peserla 

je velik prispevek k zavzemanju za 
ohranitev bogate kulturne 
dediščine tega predela Slovenskih 
goric. V knjigi je zbranih 119pesmi, 
zapisanih v izvirnem narečnem jezi-
ku. Zbral jih je veliko več, okrog 
400; preostale bodo mogoče še ug-
ledale luč sveta. 

Zapisane pesmi bodo za zmeraj 
ostale, tudi za poznejše rodove. Za-
pisi so tako na voljo učiteljem glas-

be, pevovodjem in vsem, ki skrbijo 
zaohranitev kulturne dediščine. Po 
knjigi, ki jo lahko naročite pri 
založbi Jasama, v lenarški osnovni 
šoli, v tamkajšnji prodajalni Mla-
dinske knjige in pri avtorju, pa bodo 
prav gotovo radi posegali tudi sta-
rejši in takoobujali spomine na svo-
jo mladost. 

Tekst in fotografija: M. Slodnjak 

NOCOJ V REFEKTORIJU MINORITSKEGA 
SAMOSTANA V PTUJU 
Dobrodelni koncert duhovne glas-
be vokalne skupine Maran - Atha 
Vokviruhumanitarneorganizacije Adra, ki deluje pod geslom Oii 

ljudi - z ljudmi - za ljudi, je bila pred dvema letoma ustanovljena vo-
kalna skupi na Maran - Atha, ki neguje posebno zvrst duhovne glasbe 
- gospel in črnske duhovne pesmi. V njej pojejo študentje in nekaj 
akademskih glasbenikov. Doslej so imeli nekaj izredno uspelih nas-
topov v Mariboru, Celju, Ljubljani, Kopru, na Ravnah na 
Koroškem, v Gradcu, Ptuju in drugod. Pevci skupine Maran Atha so 
edinstveni tudi po tem, da verujejo in sprejemajo to, o čemer pojejo. 

Na nocojšnjem koncertu, ki se bo pričel ob 19.30 uri v refektoriju 
minoritskega samostana v Ptuju, bodo zapeli petnajst izbranih pe-
smi, ki so tudi sicer njihov železni repertoar. Pobudo za nocojšnji 
koncert .so dali sami, ker tudi s tem, ko bodozapeli v korist otroškega 
oddelka ptujske bolnišnice, uresničujejo svoje humanitarno pos-
lanstvo. Koncert je brazplačen, kdor bo želel, pa bo lahko daroval v 
zaprti kuverti. Pričakujejo tudi, da se bodo vabilu za pomoč pri 
opremljanju novega otroškega oddelka ptujske bolnišnice odzvala 
tudi podjetja. 

MG 
Da mnogi še znajo zapeti vse te kitice, so dokazali tudi na petkovi 
predstavitvi knjige. 

Prijatelji in drugi 
Morda je bilo še najbolj pretresljivo in 

neresnično sporočilo letošnjega pusta pri-
jateljsko objemanje in medsebojno spošto-
vanje mask z likoma predsednika države 
Milana Kučana inobrambnega ministra Ja-
neza Janše. Očitno so spravna dejanja slo-
venskih politikov mogoča le še kot pustna 
fikcija, saj se v resnici zdrahe in napetosti 
med njimi nadaljujejo z nezmanjšano in-
tenziteto in z vse večjim krogom udeležen-
cev. Zakaj vsi ti ljudje, ki so dobili zaupanje 
od ljudi, ne zmorejo potez, kakršne sta upri-
zorila pustna Kučan in Janša? Zakaj nihče 
vsaj ne poskuša, da bi pozval h končanju 
klanja na časopisnih straneh, ki polegvsega 
drugega čedalje bolj ogroža tudi kredibil-
nost nove slovenske države in njenih naj-
višjih predstavnikov? Zdaj ne gre več za to, 
ali nekdo bolj ali manj precenjuje ali pod-
cenjuje pomen funkcionarskih časopisnih 
polemik (ne glede na to, da se funkcionarji 
zadnji čas skrivajo ze imeni svojih predstav-
nikov za tisk in predstojnikov tiskovnih ura-
dov). Javni spori in nestrpnosti med posa-
meznimi funkcionarji očitno že ovirajo nor-
malno funkcioniranje države in resno 
načenjajo zaupanje državljanov v izvoljeno 
oblast. Vsak. ki misli, da se mu ni treba 
opredeljavati do te nevarne politične prak-

se, al icelošpekulira,dabilahkopritemsam 
zasekaj iztržil,seveda ravna zelokratkovid-
no. Sloveniji grozi razkol med vsemi, pri 
čemer niso izvzeti niti sedanji ali donedavni 
prijatelji. 

Te dni je nekdanji zunanji minister inprvi 
lider Slovenske demokratične zveze (pred-
hodnice današnje Demokratske stranke) 
govoril o ponosu mnogih, ki seje začel spre-
minjati v prevzetnost, ogorčenje in nezado-
voljstvo "najzaslužnejših" za samostojno 
Slovenijo, ker naj bi "zasluge" ne veljale več 
toliko, kot bi po njihovem morale. "Janez 
Janša je izogorčenja in jeze ustvaril orožar-
sko afero, pri čemer ni pomislil, da bodo v 
inozemstvu to razumeli kot dokaz neza-
nesljivosti slovenske države. Mariborska 
afera pač ne prispeva k temu, da bi nas ne-
hali imenovati bivša jugoslovanska republi-
ka! Janša je svoj izstrelek poslal proti 
Kučanu, ta se mu je izmaknil, izstrelek paje 
- kot ponavadi - zadel strelčeve (bivše) pri-
jatelje." Dr. Rupel toži naprej in sprašuje, 
kako naj razume drugega svojega starega 
prijatelja, "ki je pripravljen zagovarjati in z 
vsemi mogočimi pravnimi triki varovati 
ljubljanskega predsednika izvršnega sveta 
Marjana Vidmarja, ki si dobesedno kupuje 
politično življenje z razdajanjem različnih 

stanovanj, poslov in 
služb. Kako naj ra-
zumem patentira-
nega demokrata, ki 
je pripravljen za bla-
gor svojega varovan-

ca pogoltniti prestavitev lokalnih volitev v 
celi državi s p)omladi na jesen? Kako naj ra-
zumem svoje litararne prijatelje, njihove 
sorodnike, novinarje in celo tožilce, ki so si 
dali od omenjenega predsednika dodeliti 
tako imenovana neprofitna stanovanja? 
Kako naj razumem krščanskodemokrat-
skega ministra, ki je za blagor svoje stranke 
pripravljen prekršiti vse črke zakona in v 
svojem resorju zaposliti svoje najožje stran-
karsko osebje - ne glede na izobrazbo, sta-
rost in državne interese?" 

STANOVANJA ZA IZBRANCE 
Po Ljubljani se pravzdaj karvelikogovo-

ri o podelitvi tako imenovanih neprofitnih 
stanovanj v najbolj elitnih stanovanjskih 
četrtih "dvanajstim izbrancem" mestne vla-
de, ki jo vodi Marjan Vidmar. Med dobitni-
ki najemnih stanovanj so ljudje, ki so po tol-
mačenju pravilnika, ki še ni bil sprejet v 
mestni skupščini, "perspektivni in za 
Ljubljano pomembni". Med njimi so, kot 
pišejo nekateri listi, tudi predsednik sveta 
RTV Rudi Šeligo, odgovorni urednik Slo-
venca Vinko Zalar, glavna in odgovorna 
urednica Slovenskih brazd Boža Grešov-
nik, sin direktorja etnografskega muzeja 
Janez Sedej. sin pisatelja Jožeta Snoja Vid 
Snoj itd. Prav tako se še ni polegal afera z 

"nenamenskim" dodeljevanjem vojaških 
stanovanj s strani ministra Janše nekaterim 
javnim delavcem, ki sicer niso aktivni voja-
ki, ampak uredniki oziroma novinarji, 
zdravniki ter pisatelji. Tako se s tem v zvezi 
konkretnoomenjatudiglavni urednik Dela 
Tit Doberšek, ki pa je že izjavil, da zaradi 
tega ne bo trpela uredniška politika Dela. 
Očitno so postali novinarji in pisatelji kon-
junkturno blago za nekatere politike in nji-
hove ambicije in želje po čim boljši zastopa-
nosti v medijih. 

Razpad starih (političnih in siceršnjih) 
prijateljstev še naprej muči tudi Spomenko 
Hribar, ki je v politiki hitro zablestela (in 
tudi že ugasnila). Hribarjeva je bila nosilec 
pobude za "slovensko spravo". V Mladini 
resignirano piše "o odnosu oblastnikov do 
navadnih ljudi" in navaja svoje izkušnje s 
"prijateljem" Janezom Janšo, ministrom za 
obrambo. "Nikoli si nisem mislila, da se boš 
Ti, Janez Janša, moj prijatelj, zaradi nekega 
mojega članka (Živa legenda, v katerem se 
kritično obravnava fenomen Janša - op. p.) 
tako maliciozno maščeval - z izmišljijo, z 
lažjo!" Spomenka Hribar je že pred časom 
od Janše zahtevala, naj objavi dokumente, 
ki bi nedvoumno potrjevali njegovo javno 
izjavo, da je "HIT izdatno financiral 
opremljanje pisarn v instituciji, katere 
predsednica sem bila", v nasprotnem pa naj 
bi Janša obtožbo zanikal inse j i javnoopra-
vičil. Vendar od Janše ni ne takšnega ne 
drugačnega odgovora. Spomenika Hribar 
zdaj Janši sporoča, "da ne bo odnehala" in 

dagabo moraIav"skrajnem primeru tožiti", 
čeprav seji upira, da bi se z Janšo srečevala 
na sodišču "in da bi se (nekdanji) prijatelji 
med sabo javno osirali in prali umazano pe-
rilo /.../ ob škodoželjnosti mnogih, ki jim 
tega ne privoščim". 

Predsednik slovenskega državnega zbo-
ra Herman Rigelnikje v intervjuju za Večer 
izjavil (Janša pa pozneje zanikal in zahteval 
dokaze), da so mu bili v Goranju "za petami 
kar trije udbovci", od katerih je zdaj eden 
zaposlen v ministrstvu za obrambo. Rigel-
nik je tudi povezal nedavno pisanje ano-
nimk proti njemu, predsedniku države in še 
nekaterim politikom ter direktorjem 
uspešn i h podjet ij ter nj i hovo progi aša nje za 
udbomafijo z nezadovoljstvom dela poli-
tičnih strank in posameznikov zaradi 
zadnjih volilnih rezultatov, ki pomenijo 
zanje poraz in se z "njimi očitno ne morejo 
sprijazniti". V sproženi kampanji proti lju-
dem, ki .so bili povezani s starim sistemom, 
vidi Rigelnik težnjo, da se oblast neglede na 
volilne rezultate prepusti "pravim", 
"prejšnjim" pa se "prepove". Rigelnikje še 
dejal, da gre v bistvu "za spodbujanje razko-
la v slovenskem narodu, kar za Slovenijo ni 
dobro. Je pa očitno, da tako ekstremno rav-
nanja dela slovenske desnice nekomu ko-
risti, saj je vse očitnejša povezava te desnice 
z nekaterimi posamezniki na enem izmed 
ministrstev/...r. 

Kdo bi dejal - grozljivo. 
Jak Koprive 
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ZGODOVINA RELIGIJE ZA MLADE 
Vendar pa je le malo njegovih so-

dobnikov slutilo, d a j e ta znameniti 
slikarodkriltolikonovega. Kakoto, 
da niso vedeli, boš rekel. Veš v tis-
tem času je bilo nenavadno imeti 
svoje ideje in svoje poglede na svet. 
Zaradi tega so te kaj hitro in lahko 
obdolžili za krivoverca. I^eonardo 
pa, ki je bil res pravi frajer, se je 
znašel. Kako? Poslušaj - no, beri: 

Leonardo da Vinci je bil levičar. 
A ni le pisal z levo roko, ampak je 
znal pisati tudi nazaj oz. obrnjeno. 
To je tako, kakor če svojo pisavo 
pogledaš v ogledalo. Dobra finta, 
ali ne? Pisava, ki jo je uporabljal, je 
bila skrivnost in res je dolgo časa 
niso znali razvozljati. 

Tudi sam lahko poizkusiš pisati 
obrnjeno, npr. dnevnik, pa ga prija-
telji, tudi če ga najdejo, ne bodo zna-
li prebrati. Ce pa 
ti morda kdo 
reče, da ne more 
pisati lepo ali biti 
umetnik, ker je 
levičar, mu povej 
zgodbo o Leo-
nardu. Če pa si 
morda levičar ti, 
se nikoli več ne iz-
govarjaj, da pišeš 
grdo zato, ker to 
počenjaš z levo 
roko. 

Za časa Leonarda je v Firencah, 
rojstnem kraju renesanse, živela 
posebno bogata družina bankirjev 
in trgovcev - družina Medici. Spom-
nil sem se na Perikleja: tako nekako 
kakor v njegovem času v Atenah je 
bilo sedaj v Firencah. Medicejci so 
podpirali in cenili umetnike, učen-
jake ter nadarjene ljudi. 

Tudi na papeški dvor so poklicali 
velike umetnike, da bi gradili in 

okrasili palače in cerkve v novem 
stilu. Ko pa sov Rimu bogati duhov-
niki iz družine Medici postali 
papeži, takrat so v Rimu živeli naj-
večji umetniki iz cele Italije in tudi 
ustvarili največja dela, ki jih na 
srečo lahko občudujemo še danes. 

Kakšna največja dela? V tistem 
času so zgradili najbolj znamenito 
delo visoke renesanse - vatikansko 
palačo incerkev sv. Petra, ki jogoto-
vo poznaš, vsaj po fotografijah, tudi 
ti. To cerkev so gradili, da bi posta-
vili najmogočnejšo krščansko cer-
kev vseh časov. Sodelovali so naj-
boljši umetniki tistega časa, seveda 
tudi Leonardo. 

ODKRITJA IN IZUMI SPRE-
MINJAJO SVET 

Začetek novega veka pa se ni ka-
zal le v umetnosti. Človek je odkri-

val in spoznaval nove dežele in celi-
ne, izpolnila se mu je prastara želja: 
objadral je svet. Človek seje ponov-
no zavedel svoje moči. To svojo moč 
je izražal v odkritjih in izumih (Ko-
pernik - Zemlja se vrti, Galileo -
astronomski daljnogled. Zemlja ni 
središče vesolja). Žal pa so mnoge 
"novotarije" bile nepriznane ali celo 
kaznovane od Cerkve. 

Znanost je dobila nov pomen in 
metodo, saj je slonela na poizkusu. 

Znanstveniki so hoteli vsako stvar 
preveriti in jo dokazati, saj ima le 
tako znanost pravo vrednost. 

Svet sejes takimi odkritji manjšal 
in človek je o svetu, v katerem živi, 

vedel vedno več. 
Taka odkritja in 
iznajdbe so po-
membni, saj se s 
pomočjo njih širi 
človekovo znan-
je, s tem pa se 
spreminja raz-
mišljanje ljudi. 

Ob vseh teh 
fantastičnih od-
kritjih (da je 
Zemlja okrogla, 

da se vrti, da je več celin...) ima za 
naju odločilno mesto izum, ki na 
prvi pogled ni tako bleščeč, a je imel 
korenite posledice na dogajanje v 
naslednjih stoletjih. Le za kakšen 
izum gre? 

Okoli leta 1399 se je v Mainzu 
(Nemčija) rodil neki Johannes 
Gensfleisch, imenovan Gutenberg. 
O njem bova govorila, ker je izumil 
tisk. Tisk? Da, sestavil je kovinske 
črke, te postavil v vrste in strani ter 
jih tiskal na ročni stiskalnici. 
Razočaran? 

(Tisk so sicer iznašli že prej na Ki-
tajskem, toda bilje dobro varovana 
skrivnost, ki ni prišla do nas. Guten-
berga tako štejemo za začetnika ev-
ropskega tiskarstva. Tako, da ne 
bova napravila krivice Kitajcem.) 

Ali si kdaj pomislil, da imaš sle-
herni dan pred sabo kako natisnje-
no besedilo? Morda (upam) je to 
šolska knjiga, lahko pa je tudi časo-
pis, letak, obvestilo. Prav sedaj, ko 
imaš v roki ptujski Tednik, bereš ti-
skanobesedo. Res paje, da verjetno 
nisi nikoli razmišljal o tem, daje bilo 
to umetnost - umetnost tiskanja -
potrebno tudi izumiti. Se spominjaš 
Feničanov? To si tisti, ki so izumili 
pisavo, in povem ti, da je izum tiska 
enako pomemben kakor izum pisa-
ve. Kakor pisava je tudi izum tiska 
napravil pravo revolucijo, saj je v 
marsičem spremenil življenje ljudi. 
Med ljudmi se je znašlo naenkrat 
veliko knjig, saj jih ni bilo potrebno 
več prepisovati, kakor so dotlej mo-
rali početi grški in rimski sužnji, v 
srednjem veku pa menihi. 

Gutenberg 

Na tak način je pisal Leonardo. 

Cerkev sv. Petra, ki stoji v Vatikanu (Rim), ima bogato zgodovino. Pri 
njeni gradnji je sodelovalo deset različnih arhitektov. Kupolo je 
načrtoval Michelangelo. Italijanski arhitekt Bernini (1598 -1680) je 
napravil načrt za notranjost cerkve in mogočni trg pred njo. V cerkvi 
sv. Petra je mnogo slavnih umetnin ter marmornih in drobnih mozai-
kov, ki krasijo stene. 

STARO PTUJSKO POKOPALIŠČE 
-SPOMINSKI PARK-

Pokopališče - ogledalo mesta 
Starega ptujskega mestnega poko-

pališča že od leta 1978 ne uporabljajo 
za pokope. Odlok, kije bi! takrat spre-
jet, določa, da zanj skrbi Komunalno 
podjetje Ptuj. Leta 1992jebila nareje-
na dokumentacija za ureditev tega 
dela mesta kot spominskega parka in 
opravljena že tudi nekatera dela. V 
nadaljevanju urejanja naj bi na tem 
prostoru uredili tudi infrastrukturo: 
elektriko, odvodnjavanje, ureditev 
poti... 

Za mnogcjetaprostoršc vedno po-
kopališče, veliko je še grobov, ki jih 
svojci obiskujejo, in tako je bilo tudi 
lani prvega novembra. Vendar od ta-
krat naprej ostaja večina grobov neu-
rejenih, na njih soostanki sveč, cvetja. 
Tako pokopališče kot spominski park 
p<xstaja vse prej kot park, da o 
občasnem vandaii/.mu na tem prosto-
ru ne govorimo. Prav bi bilo. da bi tisti, 
ki imajo še g r c ^ v e na tem pokopa-
lišču, poskrbeli zarje, č e p r a v skrbi za 
ta prostor Komunalno podjetje Ptuj, 

vendar kot nam je povedala članica 
obči nske vlade, odgovorna za kultu ro, 
Knstina Šamped Purg, le dvakrat let-
no. 

Pripravlja se odlok, ki bo umestil 
spominski park med druge pomebne 
objekte mesta in določil kriterije rabe 
tega prostora in način vzdrževanja. 
Ob sprejemanju odloka bodo doku-
menti o ureditvi spominskega parka, 
ki so že bili javno razgrnjeni, ponovno 
predstavljeni. Spominski park bo do-
bil luči, klopi, ozelenitev, obnovljena 
bosta zid in železna vrata. Vendar vse 
to ne odvezuje tistih, ki še obiskujejo 
grobove na tem pokopališču, da zanje 
tudi vnaprej ne bi skrbeli. Narejen pa 
je že tudi popis vseh pomembnih 
osebnosti, ki so na tem prostoru poko-
pane, in upati je, da bo kdaj v prihod-
nosti izšel tudi vodnik po spominskem 
parku, saj je v načrtu, da bi v njem ime-
li tudi alejozaslužnih Ptujčanov.je de-
jala Kristina Šamperi Purg. 

NaV 

ZIMSKE POČITNICE 

Ornitološki 
taborv 
Markovcih 

Nocoj se bo v osnovni šoli 
Markovci končal šestdnevni or-
notološki tabor, na katerem so 
opazovali in preučevali ptice. 
Sodelovalo je 16 osnovnošolcev 
in srednješolcev iz celotne Slo-
venije, ki jih je vodilo šest men-
torjev. Tabor jeorganiziraloSlo-
vensko društvo za preučevanje 
in opazovanje ptic,vodja tabora 
pa je bil domačin Borut Štum-
berger. Markovska šola jim je 
gostoljubno ponudila prostore 
za bivanje, prehrano in račulnal-
niško učilnico. Udeleženci so 
večino časa preživeli ob Dravi, 
kjersospoznavali življenje ptic, v 
večernem času pa so imeli pre-
davanja ali pa so urejali zbrane 
podatke. 

DLŽ 

MLADINSKI ODDELEK PTUJSKE KNJIŽNICE LE V ENI IZMENI? 

Za dobro delo - več dela 
KNJIŽNICO IVANA POTRČA OBISKALO I ANI 13 ODSTOTKOV VEČ 
BRALCEV KOT LETA 1992 * US l AVI JENA OBDELAVA SERIJSKIH 
PUBLIKACIJ, MUZIKALU IN NEKNJIŽNEGAGRADIVA * DELAVCI 
KNJIŽNICE PRESECJAJO NORNIATIVE ZA 250 ODSTOTKOV 

Delavci Knjižnice Ivana Potrča 
bi lahko bili z opravljenim delom v 
lanskem letu več kot zadovoljni. Saj 
na nek način tudi so, pa čeprav jim 
večji obisk bralcev, več izposojenih 
enot gradiva, več razstav in drugih 
aktivnosti ne prinaša tudi večjih 
plač. Vendar se sprašujejo, kako 
dolgo še, saj človek ni stroj. Dejav-
nost, ki se širi neodvisno od njih, za-
teva več ljudi. Teh pa ni, ker finan-
cer, občina Ptuj, nima denarja, kot 
je razumeti neuslišane prošnje po 
novih delavcih knjižnice ter molk 
ustanovitelja infinancerja. 

Lani je knjižnico obiskalo 13 od-
stotkov več bralcev, izposojenih pa 
je bilo 8 odstotkov enot več kot leta 
1992. Skoraj polovica izposojenih 
knjigje bila strokovnih, kar kaže, da 
so učbeniki vedno dražji, vedno 
manj je tistih, ki si jih lahko kupijo, 
in so tako vezani na knjižnice, saj 
ima največjo rast izposojenega gra-
diva prav študijski oddelek: lani 17 
odstotkov več kot leto poprej. Tudi 
novih bralcev je bilo lani več 1.795 
ali 9 odstotkov. Povečanje števila 
bralcev in izposojenega gradiva pa 

ni samo značilnost lanskega leta, 
ampak je tako že nekaj let. 

V knjižnici je zaposlenih 18 del-
avcev, lani so imeli tudi tri kot 
knjižne manipulante, zaposlene v 
okviru del. Za letos še ni znano, ali 
bodo lahko obdržali vsaj te tri, 
čeprav so prijavili potrebo poosmih 
delavcih. Tako ni čudno, da v ptuj-
ski knjižnici presegajo mednarodne 
knjižničarske standarde kar za 250 
odstotkov. 

Načrtujejo, da bi junija lahko 
preselili mladinski oddelek v nove 
prostore v Malem gradu. Tam pa bi 
potrebovali za celodnevno izposojo 
in oblike dela, ki jim jih dopuščajo 
novi prostori, osem delavcev. Da-
nes delajo v mladinskem oddelku 
trije in nič ne kaže, da bi lahko za-
poslili še kakšnega. Tako so resna in 
glasna razmišljanja, ali oddelek 
sploh preseliti oziroma zmanjšati 
odpiralni čas na eno izmeno, kar pa 
pomeni korak nazaj s posledicami, 
ki sejih zlasti tisti, ki odločajoo tem, 
kot kaže, sploh ne zavedajo. Še naj-
manj pa poslanci v skupščini, ki v 
proračunu vidijo samo skupno šte-

vilko tolarjev, ki je namenjena za 
dejavnost knjižnice, ne pa tudi dej-
avnosti in problemov, ki so poveza-
ni z njo. Knjižnica že dolgo ni več iz-
posojevalnica knjig za prosti čas, 
ampak je predvsem informacijski 
center. 

Knjižnica je lani prevzela 
zapuščino pisatelja Ivana Potrča, 
odkupila knjižnico profesorja Iva-
na Arharja, gradivo pa stoji in bo 
skupaj s knjižnicodr. Štefke Coblje-
ne še naprej stalo neobdelano in s 
tem tudi nedostopno, ker pač ni lju-
di. Ustavljena je tudi obdelava serij-
skih publikacij, muzikalij in 
neknjižnega gradiva. O kakšnem 
poglobljenem raziskovalnem delu 
pa tako ni misliti, čeprav je lanska 
razstava ob 200 letnici knjižničarst-
va in tiskarstva v Ptuju Littera saip-
ta manet odprla mnoga vprašanja, 
pomembna ne samo za zgodovino 
same knjižnice, ampak tudi mesta 
in okolice. 

Zato je toliko bolj nerazumljivo, 
da v Ptuju pristojni občinski organi 
razmišljajo in ustanavljajo nove 
kulturne zavode, ob tem ko ni de-
narja za dejavnost v že ustanovlje-
nih. Občinska kulturna politika žal 
postaja vse bolj politika, brez pri-
devnika kulturna. 

Nataša Vodušek 

Jubilejno leto OŠ Ljudski vrt 
OSNOVNA ŠOLA U U D S K I VRT V PTUJU BO 10. MARCA 1994 PROSLAVILA 35 LET OBSTOJA 

Ustanovljena je bila 7. 
avgusta 1958 in leto pozne-
je poimenovana po borcu 
Francu Osojniku. Sprva ni 
imela svoje zgradbe, am-
pak je gostovala v šestih 
učilnicah ptujske gimnazi-
je. Organizacija normalne-
ga pouka zaradi prostorske 
stiske obeh šol,gimnazije in 
osnovne šole, je bila 
težavna. Novi šolski pavil-
jon, zgrajen nad Potrčevo 
cesto, kje rje danes vrtec, je 
bil prva samostojna šolska 
zgradba. Vanjo se je šola 
preselila jeseni 1960. 

Kmalu se je izkazalo, da 
so prostori le začasna 
rešitev, saj ni bilo kuhinje, 
telovadnice, delavnic in do-
volj učilnic. Poletu 1962, ko 
se je šoli priključila še štiri-
razredna osnovna šola v 
Grajeni, je postala os-
rednja mestna šola po števi-
lu učencev in seveda - pre-

tesna. Načrtovanje in 
gradnja nove šolske zgrad-
be sta kmalu postala re-
sničnost. 

Nova šola pri Ljudskem 
vrtu je bila dograjena v šol-
skem letu 1964/65. Bila je 
ponos tedanj ih 760 učencev 
in učiteljev. Imelaje 13 učil-
nicza 36 oddelkov, upravne 
prostore, hišniško stano-
vanje, 3 kabinete, pionirsko 
sobo, gospodinjsko učilni-
co in 2 delavnici za tehnično 
vzgojo. Za tisti čas je bila 
šola najsodobnejša, čeprav 
sta gradnja telovadnice in 
opremljanje učilnic zamu-
jalo. 

Življenje in delo šole se 
je razmahnilo, poglobilo in 
se uveljavljalo tudi nazven. 
Tekmovanja iz znanja in na 
športnem področju so pri-
našala dragocene dosežke 
in priznanja za učence in 
šolo. Šoli je koristilo tudi 

sodelovanje s krajevnimi 
skupnostmi. V stikih z dru-
gimi šolami je prihajalo do 
potrebne izmenjave 
izkušenj, sodelovanje s 
starši pa je služilo boljšim 
vzgojnim rezultatom. 

V naslednjih 30 letih se 
šola prostorsko ni spreme-
nila ali prilagajala novim 
potrebam. Počasi je posta-
jala pretesna in neprimer-
na. To so občutili zlasti 
učenci od 1. do 4. razreda, 
ki še danes obiskujejo pouk 
dva meseca popoldan in 
mesec dopoldan. 

Leta 1992 se je šola prei-
menovala v OŠ Ljudski vrt. 

Že nekaj let si šola priza-
deva za nadzidavo, adapta-
cijo in novo telovadnico; 
upanje, da se bodo obljube 
letos junija začela ure-
sničevati, je realno. 

Šola ima bogato zgodovi-
no, ki sojo pomagali ustva-

riti predvsem nekdanji 
učenci in delavci šole. V 
šolo še vedno leto za letom 
prihajajo novi učenci in jo 
zapuščajo kot mladina na 
pragu življenja. Veliko le-
pih spominov je ostalo na 
učence posameznih gene-
racij, saj življenje uči, da po-
zabimo gorje in se spomin-
jamo le prijetnih stvari. 
Mnogi nekdanji učenci niti 
ne vedo, kolikokrat v pogo-
voru nanese beseda nanje 
in kako toplo je učiteljem 
pri srcu, koslišijoo njihovih 
uspehih v življenju. 

10. marca 1994 bo na šoli 
veliko prireditev v počasti-
tev jubileja. Zato vabimo 
nekdanje učence, učitelje 
in druge v šoli zaposlene 
delavce terstarše, da se pri-
družijo našemu prazno-
vanju. 

Pridite, veseli vas bomo. 
Sonja Dežman 

Kultura varovanja dediščine 
v Ljubljani je od 9. do 1L febru-

arja v prostorih Narodnega muzeja 
potekal seminar (večnamenske 
delavnice) Sveta Evrope o integral-
nem varstvu kulturne dediščine. 
Organizirali so ga Ministrstvo za 
kulturo RS, Zavod RS za varstvo 
naravne in kulturne dediščine ter 
Komite za kulturo pri Svetu Evro-
pe. 

Seminarja seje udeležilo 10 ude-
ležencev Komiteja za kulturo iz 
Španije, Francije, Anglije, Švedske, 
Norveške in Velike Britanije, 15 
udeležencev iz Slovenije, 42 pred-
stavnikov zavodov, 3 predstavniki 
skupnosti starih mest in drugi. Na-
men seminarja je bil pospešiti raz-
pravo o načelih integralnega varst-
va kulturne dediščine, promtx;ijo in 
uvedbo evropske varstvene politike 
v Sloveniji kot državi, ki je podpisni-
ca evropske kulturne konvencije o 
varstvu stavbne dediščine in je čla-
nica Sveta Evrope. 

Delavnica je začetni del poseb-
nega triletnega programa Sveta Ev-
rope za Slovenijo, ki sodi v program 
varstva kulturne dediščine v srednji 

in vzhodni Evropi. Namen progra-
ma je bil podpreti napore slovenske 
države za razvoj varstvene politike, 
ustavnega upravnega sistema in pri-
mernih oblik financiranja za varst-
vo kulturne dediščine. Program je 
obsegal še tehnično sodelovanje in 
konsultacije pri vzorčni obnovi 
Škofje Loke ter ekskurzijo v Ptuj, ki 
naj bi skupaj s Piranom tako kot do 
sedaj že Škofja Loka prišel v progra-
me oddelka za kulturno dediščino 
pri Svetu Evrope. 

Na po.svetu oz. delavnicah smo se 
srečali z načini planiranja na Nor-
veškem, pomenom kulturne kraji-
ne in dediščint^ na Švedskem, s so-
dobnostjo urbane sociologije in 
dediščine v Španiji, primerjalnim 
pregledom varstvenih sistemov v 
Evropi, z izobraževal ni m i program i 
v Veliki Britaniji, načini financiran-
ja za izboljšanje stanovanjskega 
sklada v Franciji, ga. Bouche p a j e 
opredelila, kakšna strokovna in 
upravnaorganiziranost je potrebna 
za kakšno politiko varstva 
dediščine. Seznanili smo se tudi s 
teorijo varstv a dediščine (francoski 

metodološki vidik). Slovenski kon-
sultanti so se lotili zakonodaje, 
uprave, financiranja, planiranja in 
izobraževanja za potrebe integral-
nega varovanja kulturne dediščine. 
Ob koncu jebil predstavljen projekt 
starih mest (Škofja Ix)ka, Ptuj, Pi-
ran), in sicer med sistemskimi rešit-
vami in prakso varstva. 

Namen delavnic ni bil, da bi po-
snemali tuje sisteme uprave, finan-
ciranja, izobraževanja, povezovan-
ja, temveč da bi jih spoznali in upo-
rabili v toliki meri, da bi svoje 
odločitve olx)gatili. 

Potrebno bo sodelovanje vseh 
odgovornih, postopno sprejemanje 
in uskladitev zakonodaje, ustrezni 
izobraževalni programi, vzpostavi-
tev davčnega sistema, donacij, 
agencij itd. kot glavnih instrumen-
tov za varovanje dediščine v zahod-
ni Evropi,več pogumazaspremem-
be, osvojitev spoznanja, da 
dediščina ni breme, temveč 
možnost in priložnost, predvsem pa 
večja odgovornost do lastnega spo-
mina. 

Kristina Šamperi - Purg. prof. zg. 
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POČITNIŠKO LEN AR JAN JE 
Na lenarški osnovni šoli v času počitnic nimajo nobenih posebnih 

aktivnosti. Taka je bila želja učencev, ki želijo počitniški čas uživati, 
lenariti in preživeti po svoje. Ker pa so delavke lenarškega Capricea 
trenutno na čakanju, tudi ni potreb po dodatnem varstvu tako kot 
prejšnja leta, ko so bili otroci sami doma. 

Ravnateljica šole Inga Markoli je dodala, da imajo vsi tisti učenci, 
ki bi se tudi v času počitnic želeli ukvarjati s športom, na voljo šolsko 
telovadnico. Košarkarski klub Lenart je v tem času organiziral za 
osnovnošolce košarkarsko šolo Petra Vilfana. 

TEŽAVE S PITNO VODO 
Krajevna skupnost lx)kavec načrtuje letos asfaltirati cesto Kožar 

- Stogovci v dolžini 5()0 metrov. Še vedno pa imajo v kraju težave s 
pitno vodo, saj so je morali v zadnjih dveh letih veliko pripeljati z 
Zgornje Velke in iz Sladkega Vrha, ker vodovod z lastnimi viri ni 
zadoščal. Posamezniki so morali za kubik pripeljane v(xle odšteti 
tudi do 470 tolarjev. Do letošnjega poletja bi radi dokončali delo pri 
dodatnem vodnem viru. 

GOSTOVAL RADE ŠERBEDŽIJA 
V soboto je kulturno-umetniško društvo Radka Smiljana v le-

narškem domu kulture pripravilo umetniški večer z Radetom Šer-
bedžijo z naslovom/Ve Številni l^narčani so dokazali, da j e 
ta znani umetnik tudi pri njih še vedno priljubljen. 

M. Slodnjak 

V Šoli seje zrušil 
stropni omet 

V noči s ponedeljka na pustni torek (s 14. na 15. febru-
ar) se je v eni od učilnic v prvem nadstropju osnovne 
šole doktorja Ljudevita Pivka v Ptuju zrušila skoraj tret-
jina nenormalno debelega stropnega ometa. Na srečo 
takrat v razredu ni bilo učencev, sicer bi se lahko 
končalo tudi tragično, saj je debelina stropnih ometov 
ponekod debelejša od 4 cm. 

Kot j e povedala ravnatelj ica šole Hilda Slekovec, dom-
nevajo, da je prišlo do rušenja ometa zaradi močnih vibra-
cij med bučnim preletom letal, ki so tisto noč marsikoga 
zbudila iz sna. Ponekod so takrat čutili tudi drobno tresen-
je, marsikje pa so se tresla okna. 

Izvedeli (in videli) pa smo tudi, da so stene in stropovi 
napokani tudi v nekaterih drugih prostorih te šole, tako da 
je potrebna temeljite sanacije. Ta nevsakdanji dogodek 
naj bo torej resno opozorilo vsem tistim, ki so dolžni skrbe-
ti, da se šolarjem nikoli ne bi zgodilo nič hudega. 

-OM 

Na stropu je 3 do 4 kvadratne metre velika poškodba 
ometa. Foto: M. Ozmec 

SOLSKIZVONEC 
NAMJE ZAUPAL 

SLOVENSKA BIS IRICA • V 
soboto, 19. februaija, se je na 
Glažuti s tretjo izmeno končala 
smučarska šola 4. razredov 
osnovne šole Pohorski odred. 

VEUKA NEDEIJA • Učenci 
tamkajšnje osnovne šole so sku-
paj z učitelji slovesno praznovali 
slovenski kulturni praznik. V po-
nedeljek doptildan so se zbrali v 
dvorani zadružnega doma in si 
pogledali igrico Krtačka 
zobačka. V goste so prišli tudi lut-
karji izosnovne šole Ivanjkovci in 
zaigrali lutkovno igrico Hiša tete 
Barbare. 

ZdORNJA LOŽNICA * Na 
pustni torek so imeli kulturni 
dan, ki je bil namenjen pustnim 
običajem. Učenci so se maskirali 
in preživeli prijetno dopoldansko 
pustovanje v šoli. Tudi letos so 
obudili staro pohorsko pustno 
žival 'košuto'. 

SLOVENSKA BISTRICA » 
Na osnovni šoli Pohorski odred 
soimeli napustni torek popoldan 
uspelo pustovanje v bistriški 
športni dvorani. 

SLOVENSKA BISTRICA * 
Na OŠ Pohorski odred so v zim-
skih počitnicah pripravili razna 
srečanja, tekmovanja in reševan-
je ugank v šolski knjižnici, 
smučanje in pohod v naravo. 

ZGORNJA LOŽNICA * V pe-
tek, 18. februarja, tik pred zimski-
mi počitnicami so pripravili 
učenci tretjega razreda za svoje 
starše uspelo in prijetno predsta-
vitev projekta "Zdravo življenje -
okolje - zabava". Po predstavitvi 
sosesstarši posladkali inzaplesa-
li. 

VEUKA NEDEUA * Učenci 
tamkajšnje osnovne šole so pred 
pustom raziskali vse pustne like, 
ki so svoj čas živeli v teh krajih. 
Kasneje so se uspešno predstavili 
kot samostojne etnografske sku-
pine na ormoškem fašenskem 
karnevalu. 

AREH NA POHORJU 

4. specialna zimska 
olimpiada Slovenije 

v vzemi organizaciji delavcev 
Zavoda dr. Marijana Borštnarja iz 
Domave je minuli konec tedna na 
lepo urejenih smučiščih pri Arehu 
na Pohorju v čudovitem sončnem 
vremenu potekala 4. zimska special-
na olimpiada Slovenije, na kateri je 
sodelovalo več kot 160 udeležencev 
iz 20 slovenskih organizacij in zavo-
dov za usposabljanje oseb z zmerno, 
težjo in težko duševno motnjo v raz-
voju. 

Na petkovi otvoritveni slovesnosti 
je udeležence tradicionalnih iger poz-
dravila vodja tekmovanj Ida Jurgec, 
sicer pedagoški vod ja dornavskega za-
voda. O pomenu teh in vseh podobnih 
iger pa je govorila član ica predsedstva 
SO Ptuj Ana Jagarinec, ki je po dvigu 
zastave igre tudi odprla. Udeležence 
iz slovenskih zavodov je pozdravil 
tudi direktor urada za razvoj evrop-
skega specialnega programa Dennis 
Brueggmann, z velikim navdušen-
jem pa so udeleženci sprejeli tudi nas-
top korantov iz ptujske skupine Poe-
tovio. 

V petek popoldne so izvedli prva 
predtekmovanja, ki so uspela in doka-
zala, da je vseh 82 tekmovalcev raz-
ličnih starosti na igre dobro pripravl-
jenih. 

Po prvem dnevu so udeleženci pre-
nočili v mariborskem Domu Lizike 
Jančar, kjer so jim pripravili prisrčen 
zabavni program. 

Osrednja tekmovanja, za katera so 
strokovno izvedbo zagotovili člani 
Smučarskega kluba Branik iz Mari-
bora, so potekala v soboto dopoldne. V 
veleslalomu je na lažji progi zmagal 
Boštjan Gačar z Jesenic, natežjiprogi 
pa se je izkazal Roman Kokol iz zavo-
da G. Šiliha v Mariboru. V teku na 
smučeh na 100 m je slavil ZlatkoHoj-
nik iz celjskega Golovca, v teku na 
1.000 m Zvonko Fanedl iz Črne na 
Koroškem, ki je zmagal tudi v teku na 
3.000. V alpskem drsenju je bil najhi-

trejši Franci Može iz Novega Mesta, v 
nordijskem drsenju pa Rok Modic iz 
7.avoda Draga na Igu pri Ljubljani. 

Prvim trem v posamezni disciplini 
so organizatorji skupaj sptujskim ma-
ratoncem Mirkom Vindišem na po-
poldanski zaključni slovesnosti 

izročili medalje in spominska priz-
nanja. Posvečanemspustupaso zasta-
vo zimske specialne olimpijade 
izročili predstavnikom iz Novega 
mesta, ki bodo organizatorji nas-
lednjih iger. 

-OM 

Na lepo urejenih smučiščih Areha je šlo zares. Med tekmovalci, njihovi-
mi starši in pedagogi je vladalo pravo športno tovarištvo. Foto: M. Ozmec 

Pismo solidarnosti 
Krajevna družina Frančiškovega svetnega reda v župniji sv. Jurija v Ruju je na srečanju 

6. februarja govorila o problemu zasvojenosti z mamili v naši dražvi ter o programu, ki ga 
ponuja don PierirK). Z njegovim delovanjem oziromazdravljenjem so se pred nekaj meseci 
že seznanili v Ruju, zato so bili globoko prizadeti ob odklonitvi takega rehabilitacijsega 
doma v Planini. Sklenili so, da pošljejo bodriIno pismo ter svojo podporo g. župniku Prelcu 
v Koper, ki je pri nas desna roka dona Pierina. Trudili se bodo, da odkrijejo v svojem okolju 
tak primern kraj, ki bo v skladu z željami okoličanov in obenem zdravljenih narkomanov. 

Podpisi vseh, ki podpirajo to delo in njegovo veliko humano in krščansko dejavnost (kar 
je nekaj podobnega, kot je nekoč storil sv. Frančišek, ko je poljubil gobavca), naj ne bodo 
kampanjski, temveč le tistih, ki so se dejansko pripravljeni vključiti in pomagati pri tem re-
snično humanemu delu. Italijani, ki so sezavedeli te gobavosti 20. stoletja, s kateo se boga-
tijo brezvestni mafijski trgovci, ustanavljajo take domove za zdravljenje zasvojenosti in se 
do sedaj niso vprašali, ali so rehabilitiranci domačini aii tujci. Kako pa bi lahko bili mi do 
svojih lastnih otrok, sosedov in prijateljev drugačni In "jim ponudili kamen, če nas prosijo 
kruha"? 

Seveda se s podpisi oziroma svojo solidarnostjo lahko pridružijo vsi drugi ljudje dobre 
volje, ki jim je skrb za sočloveka na pn/em mestu. 

Podpisovanje bo v župniji sv. Jurija v Ruju ali v proštiji. Podpišejo se lahko samo odrasli 
zreli ljudje. 

Doslej je zbranih 35 podpisov. 

"Živijo," je rekel Max. 

"Živijo," mu je odgovorila. 

"A boš dolgo na otoku?" je 
vprašal Max. 

Prikimala je. 

"Cel teden?" 

"Več, dva meseca." 

"Dva meseca? Kaj boš pa počela 
tako dolgo, sama?" 

"Na obisk grem k sorodnikom." 

"No, če se boš dolgočasila, pridi 
na drugo stran otoka, v staro vilo, 
edina tam okoli je. Vprašaj sorodni-
ke, ti bodo že povedali, kje je to." 

Lojze se je na stranišču 
skoraj zadušil. Saj ga prav-
zaprav ni tako tiščalo, a ker 
so to pot že vsi opravili, jo 
mora tudi on. Ni hotel biti 
nekaj posebnega. Čudno se 
mu je zdelo, da ni srečal 
Maxa, a verjetno se je ta 
vrnil po nasprotni strani 
ladje. Spomnil se je stra-
nišča v domači gostilni in 
karmilosemujestori lo . Ri-
bati ga je moral že toliko-

krat, da je to delo le še naveličano 
sovražil, in zato se mu je zdelo tem 
bolj čudno, da se sredi morja, na 
počitnicah, ne spomni domačih lju-
di, marveč domače WC školjke. 

Na hodniku je počasi izpustil 
sapo in pokukal skozi šipo v restav-
racijo. Žejalo ga je, zato je vstopil. 
Hotel je že pozdraviti, pa se je 
zadržal, saj očitno ni bilo nikogar. 
Naslonil seje našank inzočmi sledil 
vrsti steklenic na furnirjasti polici 
pod ogledalom, prepredenim z 
mušjimi drekci in nesnago, ob robu 
pa čudno lisastem, kot bi ga napadla 
gobavost ali plesen. Premislil se je 
in že skoraj odšel, ko se je na silo us-
tavil. Plašen je že celo življenje in se-
daj je na dopustu od vsakdanjosti. 
Če bo plašno začel, bo tako tudi 
končal. Prišel je zaradi spremembe. 

Zakašljalje. 

Vaboje moral ponoviti še precej-
krat, da je dočakal natakarja v po-
svaljkanem črnem brezrokavniku 
in beli srajci z zavihanimi rokami, 
tako kosmatimi, da so bile na prvi 
pogled videti oblečene voprijet pul-
over. Moški ni spregovoril, uprl se 
je ob šank in gledal s krmežljavimi 
očmi skozi Lojzeta nekam ven. 

"Oranžado, prosim," je rekel I^oj-
ze. 

Ne da bi pogledal gosta, je nata-
kar opravil rutino: segel pod pult, 
odprl steklenico, jo trdo pribil ob li-
nolej ter priložil kozarec, posut z 
belimi lisami posušenih kapelj. Še 
ceno je spregovoril bolj sam sebi. 

Lojze je plačal in prijel stekleni-
co. 

"Oprostite, saj je čisto topla. Ali 
lahko dobim mrzlo?" je rekel. 

Natakar gaje prvič pogledal v oči: 

"Poba, če ti kaj ni všeč, pojdi v 
drugo gostilno." 

Lojze se je že hotel ozreti in 
vprašati, kje to je, ko se je zavedel, 
da je verjetno priča natakarjevega 
humorja. Drugega lokala na ladji ni 
bilo, prav tako kilometre in kilome-
tre daleč ne. So, kjer so, in s tem 
bodo morali preživeti teden. 

Pijačo je pustil nedotaknjeno in 
odšel. Ob ograji ga je napadla doce-
la tuja misel, kot ne bi bila porojena 
v njem, marveč bi mu jo kdo prišep-
nil. Kaj, če bi stopil v nasprotno 
smer in poiskal tisto dekle, ki je šla 
prej mimo njih? Ne, ne bije imel po-
guma ogovoriti, le še enkrat bi jo 

pogledal. Pobude ni jemal čisto za-
res, tako tuja in nemogoča je bila. 

Vrnil seje na premec. Maxa še ni 
bilo. Le kod hodi? 

* 

Max seje vrnil šele, ko je zatulila 
sirena. Raf se niti obrniti ni hotel od 
obrisa otoka na obzorju. 

"Še deset minut," je rekel Samo. 

"S pičkico sva že zmenjena," je re-
kel Max. 

Raf je začutil, da bi ga lahko ubil. 
Stisnil za vrat in davil, dokler ne bi 
besede nehale prihajati. 

"A res?" je vprašal Samo in izzval 
novo recitacijo. loDjze je le žalostno 
kimal. 

Raf je pričel vlačiti nahrbtnike iz-
pod klopi in jih namenoma grobo 
deliti okoli. lx)jze je med pojasnje-
vanjem, kako je vsako steklenico 
posebej zavil v časopisni papir, 
vseeno zahteval obzirnost in pazlji-
vost. 

Raf ga ni poslušal. Še vedno je 
razmišljal o magičnih besedah. 

Kako so ženske lahko tako 
neumne? Kako lahko klonejo ta-
kim prepotentnim napihnjencem, 
prezrejo pa poštenega in dobrona-
mernega človeka, ki v njih ne vidi le 
lahkega plena? 

Mogoče pa ravno zaradi tega? 
mu je prišepnil cinični glas, ki je za 

tisti dan že zdavnaj prekosil normo. 
* 

"Ej, kaj pa je to?" je začudeno 
vzkliknil Samo in pokazal s prstom. 

Razločili so vas, z gozdom pokrit 
greben, ki jo je obkrožal z vseh stra-
ni, celo drobne postave v prista-
nišču, na katerega desnem kraku je 
kraljeval 

"Tank," je dahnil Max. "Ti kmetje 
tukaj imajo tank!" 

Čez nekaj trenutkov je dodal: 

"Spomenik, to je tisti spomenik, o 
katerem je govoril foter! Mater, tile 
so pa res zadaj!" 

V glasu je zazvenelo pravo nav-
dušenje: 

"Ej, še spomenike imajo! Pomis-
lite, ha!" 

* 

Dvižna loputajejeknila ob velike 
kamnite plošče, s katerimi je bilo 
tlakovano pristanišče. 

Motorist je mogočno privijal 
ročico za plin in Rafs i j e zabičal, da 
mora ob prvi priložnosti preveriti, 
ali ti težki motorji zares speljejo le 
po tako dolgem uvodu in zakaj se 
pametni Japonci še niso spomnili 
revolucionarnega patenta, s kate-
rim bi se odpeljal že po enkratnem 
obratu. 

Vas je bila videti čisto prava, pri-

morska. Kamnite hiše - resjih ni bilo 
več kot trideset -, rdeči strešniki, 
dimniki z okraski na vrhu. Prebival-
ci so se zbrali v pristanišču in čakali 
dogodek dneva. S premiki glav so 
najprej pospremili motorista, ki je 
hiter tempo držal dobrih dvajset 
metrov, nato ustavil, našel tablo z 
napotilom v smer kampa in znova 
močno privijal ročico, dokler ni pri-
jela ter mu omogočila pustiti za se-
boj vel i k oblak prahu. 

Na klopci sredi trga so sedel i upo-
kojenci z značilnimi čepicami in 
temno rjavimi obrazi ter spet obrni-
li pogled proti ladji, še preden seje 
prah dodobra polegel. 

Raf je videl dekle. Stopala je po-
leg starca, ki se je z vsemi močmi 
ukvarjal z iztovarjanjem gromozan-
skega kovčka na obalo. Prijelo gaje, 
da bi priskočil na pomoč, a se je 
zadržal. 

Kamion je zapeljal do vhoda po-
leg upokojencev in nekaj vaščanov 
je iztovorilo še zadnje pakete izpod 
cerade. Šofer je pognal vozilo in ga 
zapeljal nazaj na ladjo, kije zatrobi-
la in odrinila. Sošolci so ostali sami 
sredi ploščadi, domačini so se raz-
hajali in jih radovedno pogledovali. 
Skozi zadnje ostanke padajočega 
prahu so po poti proti kampu 
pešačile družine izletnikov. 

Nadaljevanj,-prihodnjič 
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Četrto srečanje Priekov 
PETECJA MARCA SE BODO SREČALI PRLEKIZ VSECA SVETA 

Na tradicionalnem srečanju Prie-
kov pod naslovom Žlahtna Prtekija, ki 
bo v Ljutomeru, pričakujejood 50<) do 
KMM) udeležencev, je v pogovoru i no-
vinaiji v Jeruzalemu konec minulega 
ledna povedal predsednik pripravl-
jalnega odbora in ljutomerski župan 
Mirko Prelog. Osrednja osebnost bo 
brez dvoma častni občan prleškib 
občin akiidemik prof. dr. Anton 
Trstenjak, ki ga bosta spremljala rek-
torja marilN)rske in ljubljanske uni-
verze - dr. Ludvik Toplak in dr. Miha 
Tišler. 

Ta dan bo pripeljal goste v Ljuto-
mer posebni prieški vlak, ki bo pričel 
svojo pot v Kopru. Svečanost se bo 
pričela ob 19. uri v športni dvorani 
osnovne šole Ivana Cankarja. Tokrat 
bodo podelili prve štipendije iz sklada 

dr. Antona Trstanjaka, namenjene 
predvsem domačim študentom za po-
diplomski študij. Na prireditev so 
vabljeni vsi, ki se čutijo Pdeke, njihovi 
sorodniki, prijatelji in znanci, zato 
osebnih vabil ne bodo pošiljali. l'oleg 
županov iz prieških občin tx)sta na 
Žlahtni Prlekiji '94 tudi župana so-
sednjega Čakovca in avstrijske Rad-
gone. V.sak udeleženec srečanja lxi 
prejel v dar hlebček kruha in stekle-
ničko vina posebne polnitve, ki jo 
bodo v počastitev četrtega srečanja 
PHekov napolnili v ljutomerski kleti. 

"Idejaovsakoletnemsrečanju Prie-
kov oziroma pomembnih ljudi iz te 
pokrajine ter njihovih prijateljev in 
znancev je zavesten in plemenit na-
men, da tudi po tej poti ponovnooživi-
mo identiteto človeka in pokrajine, ki 

se razprostira na območju Slovenskih 
goric med Muro in Dravo in sega na 
jugu do hrvaške meje, na severu pa do 
črteintudi delno čez,kiveže Radgono 
s Ptujem. Prepričani namreč smo, da 
ima naša mlada in mala samostojna 

država Republika Slovenija večjo 
možnost za obstoj in razvoj, če bo zna-
la in zmogla ohraniti svoje najmanjše 
dele kot nartxlovo posebno bogastvo. 
Pripadnost družini, svoji občini in po-
krajini je porok pripadnosti svoji 
državi. Današnje generacije smo 
dolžne spo.štovati svoje velike predni-
ke ^ sodobnike, ki s svojimi 
uspesnimi vzgledi lahko vplivajo na 
samozavest, delovni optimizem in 
spoštovanje splošnih vrednot. Zavest-
na pripadnost nekomu pa je že sama 
po sebi vrednota in je v razvitih 
državah Evrope običajna," je povedal 
predsednik pripravljalnega odbora 
Mirko Prelog. 

Na prireditvi pričakujejo rojake iz 
so.sednje Avstrije, Nemčije, pa tudi 
drugih držav, med njimi celo skupino 
iz Avstralije. 

"Srečanje bo priložnost tako za go-
spoda rstve n i ke kot za gost i nstvo i n t u -
rizem ter bo trajalo vse do zgodnjihju-
tranjih ur," je poudaril predsednik lju-
tomerskega izvršnega sveta l.udvik 
Bratuša. 

Vida Topolovec 

Simbol letošnjega srečanja 
Priekov - zamisel Lojzeta Ve-
beriča, atelje Domačija SeliščI, 
Videm ob Ščavnici. 

Naša jubileja 
Na sestanku 

je sekre tar Teti-
čkovič č lane se-
znanil z vsebino 
ovadbe,zlast i da 
je Plohi hvalil 
"hrvaško pom-
lad", vzklikal 
Hit ler ju in Pa-

veliču. Ni pa bilo o m e n j e n o , kar 
se je pozneje govorilo in tudi pisa-
lo, d a j e snel Ti tovo sliko. Poveda-
no je navzoče zaprepast i lo , zlasti 
še, d a j e Plohi vse to tudi priznal in 
povrh ni hotel priti na t ases tanek . 
Z a t o so soglasno ocenili - če je vse 
to res -, da po tem ne more biti 
član Z K i n so glasovali za njegovo 
izključitevL^^o je bilo vse na tis-
tem sestanku. 

Kaže, da so na ta sklep čakali, 
saj s e j e še isti večer sestal izvršni 
o d b o r S Z D L Ptuj , nas lednje ju-
tro pa je bil sklican ses tanek ko-
lektiva radia. Na tem sestanku je 
kolektiv "sklenil", da F ranc Plohi 
glede na politični izgred, ki g a j e 
napravil v javnem lokalu, ne more 
biti več di rektor radia. "Soglašali" 
so tudi s predlogom, da na j bo 
začasno vršilec dolžnosti direk-
tor ja Miha Kolarič, sekre tar 
S Z D L . Naslednj i dan, 29. decem-
bra, je bilo zasedanje občinske 
skupščine Ptuj; ta je Franca 
Plohla u r adno razrešila in za v. d. 
d i rek to i ja imenoval Miha Kola-
riča. T a k o se je klobčič odvijal 
presenetl j ivo naglo, saj s e j e zde-
lo, d a j e bilo vse dobro zrežirano. 

O s e b n o na tistem sestanku ko-
lektiva nisem sodeloval, ker me 
tudi nihče ni povabil. Prav tako 
nisem pozneje sodeloval na no-
b e n e m sestanku kolektiva, ki ga 
je pogosto skliceval Miha Kola-
rič. Slišal sem tudi, da se tiste dni 
niso sestajali v prostorih radia. 
Plohi me je pre j r e d n o vabil na 
sestanke kolektiva, čeprav nisem 
bil član. Želel je , da sem v glav-
nem z de lom seznanjen , 
predvsem pa da bi njegova sta-
lišča v kolektivu pomagal zago-
varjati . Priznati moram, da sem 
ga pri tem včasih razočaral , ker 
sem se po zdravi logiki odločal za 
tisto, kar je zagovarjala večina. V 
času, ko je radio vodil Miha Kola-
rič, na sestanke kolektiva nisem 
bil vabljen, uredništvo pa sem vo-
dil no rmalno napre j . 

Podatki za razmišl janje. Priti-
ski na sekre tar ja Tetičkoviča, da 
mora "partijsko ukrepati" , so se 
začeli v ponedel jek , 27. decem-
bra, prej o tem ni nihče javno go-
voril, zato sem bil prepričan ta-
krat in tako mi je tudi os ta lovspo-
minu, d a j e do tistega Plohlovega 
polit ičnega izpada prišlo med 24. 
in 26. decembrom. T o d a v č l a n k u , 
objavl jenem v tedniku 7D, je no-
vinar France Fors tner ič med dru-
gim zapisal, da je Franc Plohi v 
noči s 6. na 7. december 1971 
"menda v bolj okrogli družbi še 
sam okrogel brbral nekakšne po-
litične nesmisle". Č l a n e k j e bil ob-
javljen 20. L 1972. Poda tek je no-
vinar ver je tno vzel iz u r adne pri-
jave ali zapisnika o zaslišanju. Ne 
enega in drugega nisem nikoli vi-
del niti slišal govoriti o podrob-
nejši vsebin i. 

Če tore j poda tek , da s e j e tisti 
incident dogodil v noči s 6. na 7. 
december , resnično drži, po tem 
se postavlja vprašanje , kdaj je bila 
prijava de jansko vložena, kda j je 
bil Plohi zasli.šan in zaka j Plohi ni 
o tem z n ikomergovor i l . Kadar je 
bil pred kakšno težavo poli-
tičnega izvora, mi je to vednozau -
pal, tudi takrat , če sva bila glede 
uredniške politike na različnih 
bregovih. Kot mi je znano, tudi v 
kolektivu radia ni n ikomur 
ničesar povedal o omen jen ih 
težavah. Ali je to zaupal komu od 
osebnih prijateljev, ne vem. Sam 
nisem spadal medn je , za to mi 

tudi o svojih težavah v osebnem 
življenju ni pripovedoval. V 
kakšnih odnosih sva bila po ured-
niški dolžnosti , pa si lahko bralec 
ustvari m n e n j e sam, saj po-
skušam opisovati delo na radiu in 
Tedniku kar najbol j objektivno. 
Vse nap i sano je moč tudi preveri-
ti na s t raneh Tednika iz tistih let 
in v arhiviranih besedilih radij-
skih odda j . V nobenem drugem 
poklicu ni delo tako izpostavlje-
no kritični presoji javnosti kot 
delo novinar ja . Ne le sprotno, 
tudi za naza j je moč vedno ugoto-
viti, kaj je kdo napisal in kako je 
napisal. Sam novinar pa lahko le 
po jasn ju je , zakaj je tako napisal, 
kot je bilo objavljeno, zakaj ne 
drugače. 

N e s p o r n o je , da so Plohlov ne-
premišljeni politični izpad neka-
teri politiki v občini polno izrabi-
li, da so ga spravili ob položaj di-
rek tor ja radia. Bil je za dalj časa 
poli t ično onemogočen . 

Z a informativni radijski pro-
gram sem 30. decembra napisal 
poročilo, da je občinska 
skupščina Franca Plohla raz-
rešila in za vršilca dolžnosti direk-
tor ja imenovala Miho Kolariča. 
T o poroči lo je bilo objavljeno 
tudi v nedel jo , 2. j anua r j a 1972 v 
" tedenskem pregledu poročil". V 
te j oddaj i je bil objavljen tudi 
daljši sestavek, ki sem ga napisal 
o b 9. obletnici delovanja radia. 
V e č poslušalcev mi je to pozneje 
omeni lo z modrovan jem, kako se 
usoda z l judmi poigra: radio slavi 
oble tnico delovanja , tisti pa, ki ga 
je skora j ves ta čas vodil, je bil prav 
pred to obletnico razrešen! 

Po novem letu Plohla nisem ni-
kjer videl. Delavci radia so mi 
samo povedali , d a j e prišel nekaj-
krat v pisarno in iz predalov po-
bral svoje stvari. N o b e n e m u tudi 
ni bilo znano, ali bo vložil pri-
tožbo proti razrešitvi in kako bo z 
njegovim nadal jn j im delovnim 
razmer jem. 

V petek, 7. j anuar ja , sem bil na 
razgovoru v dopisništvu Dela v 
Mar iboru . Po premestitvi novi-
na i j a Pe t ra Potočnika iz Ptuja 
sem namreč več kot e n o leto tudi 
opravljal dolžnost dopisnika 
Dela iz P tu ja . S L j anua r j em 1972 
pa so za dopisnika Dela pridobili 
novinar ja Dani la U tenka r j a , do 
t eda j novinar ja Tednika . Delov 
urednik dopisništva Zakra jšek se 
mi je za sodelovanje posebej za-
hvalil in me p red drugimi dopis-
niki pohvalil, da so bili moji pris-
pevki "pri jetno bralni". Povrtnitvi 
iz Mar ibora sem delal na delov-
nem mestu pozno v noč, saj je bilo 
t reba z a m u j e n o nadoknadit i , 
dnevno napisati toliko in toliko 
listov zapisnika, matric za 
razmnoževanje , izpolniti statis-
t ične kar tone itd. Ko sem se poz-
no zvečer vrnil domov, sem zve-
del, da .so Franca Plohla, njegovo 
s tanovanje je bilo v sosednjem 
bloku, našli v garaži mrtvega. . . 

Naslednji dan sem uredil so-
bo tno in nedel jsko radijsko odda-
jo . Objavili smo vest o tragični 
smrti Franca Plohla in osmrtnico. 
Po tem sem, kot običa jno o b kon-
cu tedna , odpotoval na oddih v 
Haloze . 

Na seji občinskega komiteja, ki 
je bila v ponedel jek , 10. januar ja , 
pozno popo ldne je ob koncu seje 
član komite ja Jože FriedI, sicer 
občinski javni tožilec v Ptuju, 
omenil govorice o tem, d a j e bilo 
na truplu pokojnega Plohla vid-
nih več poškodb. Iz tega so ljudje, 
zlasti očividci sklepali, da je bil 
pred smr t jo mučen . Z a te govori-
ce sem slišal tudi sam in nekateri 
drugi navzoči na seji. Večina je 
menila , da ima Jože FriedI kot 
javni tožilec možnost zadevo pre-
veriti. 

NA BRDU PRI KRANJU PREDSTAVILI PROJEKT PODOBA SLOVENIJE 

Zgodovinski dogodek za slovensko kulturo 
Projekt oživljanja slovenskih 

staromestnih jeder, gradov in cer-
kva, katerega idejni očeje profesor 
Primož Lorenz s somišljenikoma 
prof. dr Nacetom Šumijem in prof. 
dr. Bogomirjem Kovačem, je 
prejšnji petek na gradu Brdo pri 
Kranju v izbrani družbi • prisotni 
so bili predsednikRepublike Slove-
nije Milan Kučan, metropolit in 
nadškof dr. Alojzij Šuštar, pred-
sednik Slovenske akademije zna-
nosti in umetnosti dr. France Ber-
nik, župani nekaterih slovenskih 
mest (med njimi ptujski Vojteh 
Rajher), kulturniki, gospodarstve-
niki ter nekateri drugi - doživel 
pr>'o branje in veliko spodbudnih 
besed ter podpore pri nadaljnjem 
uresničevanju. 

POVEZATL KAR ŽE IMAMO 

Bistvo projekta je povezovanje 
že obstoječih programov in revitali-
zacija mestnih jeder, cerkva in gra-
dov. Ideja nacionalnega projekta 
oživljanja slovenskih staromestnih 
jeder, gradov in cerkva seje porodi-
la kot logična posledica in dopolni-
tev delovanja Društva za oživljanje 
kulturne podobe starega mestnega 
jedra v Ljubljani. 

Prof. dr. Nace Šumi je govoril o 
pomenu dediščine in njeni prenovi. 
"Slovenija sodi med tiste blagos-
lovljene države, kjer so na majhnem 
prostoru združena zelo različna 
geografska in kulturna območja. Ta 
raznolikost je vtisnila neizbrisen 
pečat značaju Slovencev, našim na-
vadam in oblikovalskim dosežkom. 
Stavbna dediščina je vsekakor eden 
najvidnejših kazalcev te pisanosti in 
je naše veliko bogastvo, saj gre za 
smotrno organizirano celoto, ki jo 
je Vodnik imenoval kar prstan Ev-
rope. Je sicer odprta na vse strani, 
vendar v svojem sredi.šču tudi spet 
sestav. Med stavbno dediščino vasi 
in zaselkov ter posameznih spome-
nikov, kot so cerkve in gradovi, so 
mesta in trgi ter še nekatera druga 
neagrarna naseljaena najtehtnejših 
sestavin naše urbane dediščine. V 
Ljubljani se je izoblikovala skupina 
razmišljajoči h in usposobljenih, ki 
želi s pritegnitvijo vseh dejavnikov 
pospešiti proces urejanja in kultivi-
ranja obstoječega za ohranitev in 
razvijanje naše identitete, s tem pa 
tudi naše promocije v .svetu na ravni 
kulturne, posebej stavbne 
dediščine," je med drugim povedal 
dr. Nace Šumi in dodal, da so se v 
Sloveniji samo tri mesta razvijala 
kot evropska: Ljubljana, Ptuj, Cel-
je. 

PROGRAM OHRANJANJA, 
DŽI\1 JANJA, IDENTITETE 

Nacionalni program oživljanja 
slovenskih staromestnih jeder, gra-
dov in cerkva, na kratko imenovan 

Podoba Slovenije, pomeni stičišče 
treh področij delovanja: ohranjanja 
kulturne dediščine starih mestnih 
jeder (Ptuja, Škofje Loke, Pirana, 
Kamnika, Radovljice, Maribora, 
Novega mesta, Kopra in še nekate-
rih) kot pomembnega dela uveljavl-
janja identitete Slovencev, celostne 
revitalizacije starih mestnih sre-
dišč, oživljanje gradov in vključitev 

sakralnih sp)omenikov v širši civilni 
prostor in perspektivno uveljavl-
janje multikulturalnega prostora 
med slovenskimi mesti, deželami 
navznoter in navzven do širših ev-
ropskih kulturnih in civilizacijskih 
projektov. 

Profesor dr. Bogomir Kovač, kije 
osnovno idejo prelil v projekt, je na 
Brdu tudi povedal, dagre pri omen-
jenem projektu s strokovnega vidi-
ka za tri ravni delovanja: raziskoval-
no, politično-gospodarsko in koor-
dinacijo kulturnih prireditev ter nji-
hovo vključevanje v mednarodne 
kulturne projekte in promocijo. 
Nosilci programa so resorna mi-
nistrstva (ministrstva za kulturo, za 
gospodarske dejavnosti in razisko-
valno dejavnost). Slovenska akade-
mija znanosti in umetnosti ter Cer-
kev. 

LETOS SKUPNI KATALOG IN 
NACIONALNI PLAKAT 

Izvajalci programov so projektne 
skupine nacionalnega programa in 
lokalni nosilci programov. Za stra-
teško usmeritev projekta bo skrbel 
Svet nacionalnega programa, za iz-
vedbo in koordinacijo dejavnosti v 
okviru programa je odgovoren 
upravni odbor, za finance pa bo 
skrbel sklad nacionalnega projekta. 
Letos naj bi izdali skupni program-
ski katalog kulturnih prireditev v 
Sloveniji za poletje 1994 in skupni 
nacionalni promocijski plakat za 
promocijo kulturne in turistične 
ponudbe. To pomeni za Ptuj kot 
območnega nosilca projekta 380 
tisoč tolariev v letu 1994. 

Metropolit in nadškof dr. Alojzij 
Šuštarje avtorjem projekta čestital 
i n povedal, da bo Cerkev pri realiza-
ciji projekta oživljanja staromest-
nih jeder, gradov in cerkva z vesel-
jem sodelovala. To dela že sedaj v 
okviru umetniškega sveta pri škofiji 
in drugih institucij. Projekt je za slo-
vensko kulturo zgodovinskega po-
mena. 

Predsednik Slovenske akademi-
je znanosti in umetnosti dr. France 
Bemikje dejal, da ni naključje, da se 
je projekt pojavil sedaj po prelom-
nih dogodkih v letu 1991,koSloven-
ci začnemo iskati svojo identiteto. 
Pojem identitete kaže razumeti 
globje. Gre za pojem, ki smo ga dol-
go časa zanikovali in ga razumevali 

sila površno; za pojem, ki je zgodo-
vinski, utemeljen v tradiciji, čeprav 
je podvržen spreminjanju. Projekt 
Podoba Slovenije pomeni odkri-
vanje in razvijanje identitete s so-
dobnega stališča. SAZU bo pri ure-
sničevanju sodelovala, saj utegne ta 
nacionalni projekt združiti in pove-
zati izobražence v nekovsenarodno 
gibanje za skupne cilje. 

Avtorji projekta so želeno in 
pričakovanopodporodobilitudiod 
predsednika Milana Kučana. Na-
mesto sklepne besede, ki so jo z 
nestrpnostjo pričakovali, se je 
vprašal, kje je posebnost ali žlaht-
nost srečanja na Brdu. Po njegovem 
v tem, da s projektom oživljanja 
mestnih jeder, gradov in cerkva Slo-
venija vstopa v svojo preteklost na 
način, ki je edini smiseln, ko gre za 
vprašanja ukvarjanja s preteklostjo, 
in tudi edini smiseln, ko gre za 
današnji in bodoči razvoj. Ko pa so 
snovalci projekta dobili še podporo 
nekaterih županov, tudi ptujskega, 
Vojteha Rajherja, ki je predlagal, 
da se med izvajalce in nosilce pro-
grama vključi tudi skupnost starih 
mest, so se razšli v prepričanju, da 
bodo v svojih prizadevanjih uspeli, 
posebej še zato, ker so jih v mi-
nistrstvih, kjer delijo tudi denar, že 
podprli, četudi v prvi vrsti zgolj za-
radi poudarjanja identitete in pro-
mocije Slovenije, s katero naj bi po-
magali sooblikovati podobo Slove-
nije kot uspešne dežele. 

MG 

V žlahtnem okolju z žlahtno udeležbo podprli žlahtni projekt. 
Foto: G. Kališnik 

PREJELI SMO 

Moja srčna kultura 
- dar bližnjemu 

Pod tem geslom je v nedeljo, 6. februarja, izzvenel prvi dobrodelni 
koncert v pomoč bližnjemu, ki g a j e priredila župnijska Karitas sv. 
Martina na Hajdini. Hkrati so proslavili bližnji slovenski kulturni 
praznik in spomin na velikana slovenske poezije in kulture. 

Dobrodelni koncert so oblikovali: mešani pevski zlx)r KUD Svo-
boda iz Pobrežja - Maribor pod vodstvom Metke Koraj, tamburaši iz 
Cirkovc pod vodstvom dirigenta Petra Krajnca, otroški pevski zbor 
OŠ Hajdina pod vodstvom Jolande Lx)nčarič in moški gasilski pevski 
zbor iz Hajdoš pod vodstvom Jožeta Drnikoviča. Vsi nastopajoči so 
se kot odgovor na klic dobrote odpovedali honorarju. 

Župnijska cerkev sv. Martina je bila v nedeljo žal prevelika za 
majhno množico župljanov, ki so se zbrali, Martinov plašč pa mnogo 
premajhen za vse, ki ga potrebujejo. 

Na koncu ne morem mimo kulture. Pomanjkanje le-te ni samood-
sev "prevelike cerkve" na dan dobrcxlelnega koncerta, ampak tudi 
žalostna slika sedmih "praznih" kulturnih domov širom krajevne 
skupnosti in župnije, v katerih se razen občasni h aktivnosti gasilcev 
ne dogaja nič kulturnega. To je boleče. 

Pa vendar hvala vsem, ki vam je srčna kultura narekovala storiti 
nekaj dobrega. Še vedno namreč velja resnica: "Celo življenje lahko 
traja, da se človeku odprejo oči. Zadostuje pa trenutek, da vidi..." 
Da, tudi bližnjega ob sebi. 

Marjan Golob 
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Letos še tako kot lani 
Republiška uprava /a javne pri-

hodke je z javnim pozivom pozvala 
zavezance kvložitvi napovedi za od-
mero dohodnine, davka od dohod-
kov iz dejavnosti in davka od do-
hodkov iz premoženja za leto 1993. 
Pozivi so nalepljeni na mestih za 
plakatiranje v Ptuju in po krajev-
nih skupnostih. 

S 1. januarjem 1994 je pričel vel-
jati novi Zakon odohodnini,vendar 
bomo letos izpolnjevali davčno na-
poved za odmero dohodnine še po 
starem zakonu, ker smo po njem 
med letom plačevali akontacije do-
hodnine od posameznih vrst do-
hodkov. 

ROKI ZA VLOŽITEV 
NAPOVEDI 

V pozivu k vložitvi napovedi so 
navedeni roki za vložitev o dohod-
kih, doseženih v letu 1993, in sicer: 

- do 15. januarja 1994 zavezanci 
za davek od dohodkov iz pre-
moženja o dohodkih, doseženih z 
oddajanjem premoženja v najem 
(zemljišč, stanovanjskih prostorov, 
opremljenih sob, poslovnih prosto-
rov, garaž in prostorov za počitek 
oz. rekreacijo ter opreme, prevoz-
nih sredstev ter drugega pre-
mičnega premoženja) - izjemoma 
letos še do 28. februarja 

- do 28. februarja 1994 zavezanci 
za davek od dohodkov iz dejavnosti 
in 

- do 31. marca 1994 zavezanci za 
dohodnino (tudi zavezanci po 
prejšnjih dveh alineah). 

Posebej poudarjamo, da napove-
di za odmero dohodnine ne vložijo 
upokojenci, katerih edini vir do-
hodnine je pokojnina, če med letom 
1993 niso plačevali akontacije do-
hodnine. Če imajo ti upokojenci še 
katerikoli drug vir dohodnine (na 
primer katastrski dohodek), so 
dolžni vložiti napoved za dohodni-
no. 

Novost je tudi, da vložijo napo-
ved dohodnine do 31. marca vsi za-
vezanci za dohodnino, torej tudi za-
sebni obrtniki oz. podjetniki, pa 
čeprav še do tega datuma ne bodo 
prejeli odločbe o odmeri davka iz 
dejavnosti, in zavezanci za davek od 
dohodkov iz premoženja. 

KAJ SO DOHODNINA IN VIRI 
DOHODNINE 

Napoved za odmero dohodnine 
bomo po sprejetju dohodninskega 
zakona konec leta 1990 letos pisali 
že tretjič, vsem davčnim zavezan-
cem paše vedno ni jasno, kaj je prav-
zaprav dohodnine. 

Dohodnina je davek na vse celo-
letne obdavčljive prejemke, dohod-
ke in dobičke vsakega posamezni-
ka, je torej osebni letni davek, ki se 
obračuna od vsote dohodkov, ki jih 
ima posameznik v enem koledar-
skem letu. Dohodnina je progresiv-
ni davek: čim večjaje letna vsotado-
hodkov, tem višja je davčna stopnja. 
Dohodnina kot sintetični davek (en 
davek na vsoto dohodkov) zagotav-
lja enakopravnost davkoplačeval-
cev. 

Dohodkov ali osebnih prejem-
kov, ki soobdavčeni zdohodnino,je 
več vrst: plače, pokojnine, prejem-
ki, doseženi s priložnostnim opravl-
janjem storitev (pogodbe o delu, 
honorarji), plače oz. pokojnine iz 
tujine, dohodki iz kmetijstva (ka-
tastrski dohodek od kmetijskih in 
gozdnih površin), dobiček iz 
opravljanja dejavnosti, dobiček iz 
kapitala, dohodki iz premoženja in 
dohodki iz premoženjskih pravic. 

Akontacijo dohodnine plačujejo 
zavezanci že med letom vobliki dav-

kov od posameznih vrst dohodkov. 
Med letom plačane akontacije se po 
obračunu pri dohodnini poračuna-
jo. Davčni organ bo na osnovi napo-
vedi vsakemu posamezniku 
izračunal dohodnino, odštel že 
plačane akontacije dohodnine med 
letom in ga o razliki obvestil z 
odločbo. 

ZMANJŠANJE OSNOVE 
ZA DOHODNINO 

Po starem dohodninskem zako-
nu, ki bo še veljal za odmero dohod-
nine za leto 1993, bomo lahkoosno-
vo za davek znižali na podlagi 
računov in potrdil za največ 10%. 
Tolikšen odbitek nam bo prineslo 
uveljavljanje olajšav na podlagi do-
kumentacije za: nakup vrednostnih 
papirjev; nakup hiše, stanovanja ali 
vzdrževanje hiše oz. stanovanja; 
prispevki za izboljšanje socialne 
varnosti, kot je dodatno zdravstve-
no zavarovanje; izdatki za zdravila 
in zdravljenja v zdraviliščih, če nas 
je tja napotil zdravnik; izobraževan-
je; nakup knjig in učnih pripo-
močkov; nakup športne opreme; 
prispevki za humanitarne in dobro-
delne namene;članarine političnim 
strankam; izdatki za vzdrževanje 
kulturnih in zgodovinskih spomeni-
kov. 

Osnova za dohodnino pa se 
zmanjša še za izdatke, ki davčno 
osnovo znižujejo nad 10%, in sicer: 
za plačane zneske samoprispevka 
na podlagi akta o uvedbi samopris-
pevka; za let no povprečno plačo za-
poslenih v Republiki Sloveniji za in-
validnost s 100% telesno okvaro, 
zaradi katereje priznana pravica do 
tuje nege in pomoči; za 8% pov-
prečno plačo zaposlenihv Republi-
ki Sloveniji za zavezance, ki so v 
letu, za katero se dohodnina od-
merja, dopolnili 65 let starosti (tako 
imenovana seniorska olajšava). 

OLAJŠAVE ZA VZDRŽEVANE 
DRUŽINSKE ČLANE 

Pri odmeri dohodnine se lahko 
po starem dohodninskem zakonu 
davčnemu zavezancu osnova zniža 
še za vzdrževane družinske člane. 
Olajšava za vzdrževane družinske 
člane se upošteva že pri obračunu 
davka od plač in pokojnin med le-
tom tistemu izmed zavezancev, kije 
predložil skupno pisno izjavo o 
vzdrževanju družinskih članov, da 
bo on uveljavljal olajšavo. 

Pri izpolnjevanju napovedi za do-
hodnino je treba paziti na to, da 
olajšavo za istega vzdrževanega 
člana uveljavlja le eden od tistih za-
vezancev za dohodnino, ki bi sicer 
bili upravičeni uveljavljati olajšavo 
za tega vzdrževanega člana. Če se 
namreč zavezanci ne morejo spora-
zumeti o tem, kdo bo uveljavljal 
olajšavo za vzdrževanega člana, se 
prizna vsakemu od zavezancev so-
razmerni del olajšave. 

Olajšava za prvega otroka znaša 
8% povprečne letne bruto plače za-
poslenih v Sloveniji, za vsakega nas-
lednjega vzdrževanega otroka pa se 
poveča še za 2% (olajšave se sešte-
vajo). Dodatna 4-odstotna olajšava 
velja za otroka, ki se šola zunaj kraja 
stalnega bivališča na srednji, višji ali 
visoki šoli. višje, 20- ali 50-odstotne 
olajšave pa veljajo za otroke, mote-
ne v telesnem in duševnem razvoju. 

Zneski olajšav za otroke kot tudi 
za vse vzdrževane člane se 
zmanjšajo, če ti sami dosegajo do-
hodke. Za lastne dohodke se štejejo 
prejemki po pogodbi o delu, avtor-
ski in študentski honorarji, štipen-
dije, del družinske pokojnine, ki od-
pade nanj, in drugi dohodki. Zave-
zancu se ne zmanjšuje znesek nje-

gove olajšave, če je vzdrževani 
družinski član prejemal preživnino 
ali otroški dodatek. Kot vzdrževani 
družinski član se po starem zakonu 
ne šteje oseba, ki živi z zavezancem 
v izvenzakonski skupnosti. 

IZPOLNJEVANJE 
OBRAZCA NAPOVEDI 

Obrazec napovedi dohodnine za 
leto 1993 se že dobi v knjigarnah. 
Preden boste napoved pričeli iz-
polnjevati, si dobro prečitajte pri-
ložena navodila. 

Izpolnjevanje napovedi večini 

davkoplačevalcev verjetno ne bo 
povzročalo težav, saj jo bomo letos 
izpolnjevali že tretjič, velika večina 
zavezancev pa ima le eno ali največ 
dve vrsti dohodkov. Podatke o 
plačah, pokojninah, honorarjih 
bodo pripravili v podjetjih oz. orga-
nizacijah, ki so zavezancem iz-
plačevale posamezne dohodke. Po-
datke o katastrskih dohodkih pa 
boste tudi letos dobili na krajevnem 
uradu posamezne krajevne skup-
nosti ali pa na izpostavi v Ptuju. 

Z izpolnjevanjem in oddajo na-
povedi dohodnine ne čakajte pre-

dolgo ali na zadnji dan v mesecu 
marcu, ker je takrat na i z f X ) s t a v i Re-
publiške uprave za javne prihodke 
velika gneča in vam referenti ne mo-
rejo zadovoljivo dajati pojasnil. 
Prav tako ne pričakujte, da vam 
bodo referenti na izpostavi ali pa 
matičarji na krajevnih uradih iz-
polnjevali napovedi, ker jim to nji-
hovo delo ne dopušča oz. tega ne 
smejo opravljati. 

Pravilno izpolnjene in podpisane 
napovedi oddajte čimprej na izpos-
tavi osebno ali pa jih pošljite pripo-
ročeno po pošti z oznako "Dohod-
nina". Pri prevzemu napovedi na iz-
postavi bodo referenti pogledali, ali 
napoved vsebuje vse podatke (prii-
mek in ime, prebivališče, EMŠO, 
evidenčno številko upokojenca, 
logična izpolnitev posameznih ko-
lon, podpis). 

V posameznih krajevnih skup-
nostih bodo delavci izpostave Ptuj 
sprejemali napovedi samo zadnjo 
soboto v marcu - kraj in ura bosta 
objavljena v Tedniku in po Radiu 
Ptuj. 

Zmanjšanje osnove za dohodni-
no na podlagi dokumentacije ter 
posebne olajšave za vzdrževane 
družinske člane lahko zavezanec 
uveljavlja do poteka roka za 
vložitev napovedi za odmero do-
hodnine, to jedo31 .3 . 1994. Potem 
roku teh olaj.šav ni možno več uvel-
javljati niti s pritožbozoperodločbo 
o odmeri dohodnine. Zavezanec 
mora dokumentacijo, s katero do-
kazuje resničnost navedb v napove-
di, hraniti še dve leti od dneva prav-
nomočnosti odločbe o odmeri do-
hodnine. 

Marijan I'urek 

OBISKALI SMO AGIS, PODJETJE V LASTI SKLADA ZA RAZVOJ 

-Likvidacije, presežki, 
lastninjenje, prodaja... 

Po našem zadnjem obi-
sku v Agisu ob koncu 
prejšnjega leta do danes je 
prišlo do nekaterih spre-
memb in odločitev, ki so po-
membne za nadaljnji raz-
voj in obstoj tega nekoč vo-
dilnega ptujskega kovin-
skega podjetja. 
LIKVIDACIJE DELOV 
PODJETIJ 

Teče postopek likvidaci-
je nekaterih delov podjetja. 
Stoodstotni lastnik družbe 
Tehnično-fizično varovan-
je je postalo podjetje Inter 
Alarm izLenarta, kije kupi-
lo lastninski delež. V pos-
topku likvidacije sta firmi 
Storitve in krovno podjetje. 
S tem se zmanjšuje število 
direktorjev, kar delavci še 
posebej radi slišijo, in delav-
cev. Večina delavcev v teh 
podjetjih je opredeljena kot 
tehnološki presežek, razen 
tistih, ki so po zakonu 
zaščiteni (invalidi ali pa je 
eden od zakoncev na zavo-
du za zaposlovanje), nekaj 
pa se jih bo zaposlilo v dru-
gih Agisovih družbah. Za 
tiste, ki so bili v Storitvah, d. 
o. o., opredeljeni kot pre-
sežki, je že začel teči odpo-
vedni rok. Od 23 zaposlenih 
je kar 14 presežnih delav-
cev, preostalih devet pa je 
razporejenih v proizvodne 
družbe. 

V krovnem podjetju, ki 
naj bi ugasnilo, ko bo v pod-
jetju končano lastninjenje, 
je od 21 delavcev 18 pre-
sežnih. Četudi soopredelje-
ni kot presežni delavci, ne-
katerim delovno razmefje 
ne more prenehati, dokler 
ni pravno speljan postopek 
likvidacije ali stečaja krov-
nega podjetja. V tem času 
prejemajo osebni dohodek, 
kotčebidelali .Podobnojev 
družbi Storitve. 

V krovnem podjetju os-
tane sistemizirano delovno 
mesto direktorja, računo-
vodje in poslovne sekretar-
ke. Direktor bo koordina-
tor oziroma podpisnik vseh 
pogodb o prodaji; Sklad kot 
lastnik Agisa tega ne more. 
Kupil je večinski delež, v 
zemljiški knjigi pa ni 
vknjižen kot lastnik tega 
deleža, tam je vknjižen 
Agis,d.o.o. 

Vsi ti postopki zmanj-
ševanja števila zaposlenih 

naj bi prispevali k 
zmanjševanju odvisnih 
stroškov, ki jih v proizvod-
nih firmah več ne prenesejo. 
Sklad pa se bo potrudil, da 
bi po sprejemu državnega 
proračuna ministrstvo za 
delo prevzelo presežne de-
lavce. Vršilec dolžnosti di-
rektorja Agisa mag. Anton 
Ilec je povedal, da so med 
presežnimi delavci ekono-
misti, inženirji, kader s 
srednjo šolo. Nekateri pre-
sežni delavci krovnega pod-
jetja se bodo samozaposlili, 
za zidarsko skupino petih 
delavcev bodo predvidoma 
našli delov Ptuju, mizar, ki 
je tudi v tej skupini, bo obrt-
nik. Tem delavcem so pri-
pravljeni kot odpravnino 
dati tudi orodje oziroma 
osnovna sredst\'a, s kateri-
mi so delali, zlasti še,če želi-
jo v svojo dejavnost. 
NEUSPELA PRODAJA 

Neuspela prodaja Agiso-
vih družb, rok je potekel de-
cembra prejšnjega leta, je 
spodbudila Sklad, da je 
začel aktivnosti za interno 
lastninjenje. V družbi TAP 
so imenovali strokovno 
skupino, s sistemom inter-
nega lastninjenja pa soglaša 
tudi sindikat. 

Za nakup družbe Zavore 
se je kot edini zanimal li-
cenčni in kooperacijski 
partner Grau, a jo je želel 
kupiti za malo denarja. Po-
govori o nakupu pa se kljub 
temu nadaljujejo. Potenci-
alni kupec je predložil celo 
vrsto zahtev, ki jih mora 
prodajalec urediti, če želi, 
da bo družbo prodal. Tako 
mora urediti zemljiško-
knjižno stanje, hipotekami 
kredit do banke, različne 
uslužnostne pravice, ki jih 
uporabljajo druge družbe, 
poleg tega pa je potrebno 
firmo skoncentrirati na 
skupni lokaciji, saj je sedaj 
razkropljena na večih. Za 
razrešitev vsega tega bo 
podjetje potrebovaloveliko 
denarja. 

Kot protiutež pa se v Za-
vorah in TAP-u pripravlja 
model delavsko-menedžer-
skega odkupa. Predsednik 
upravnega odbora Agisa 
Brane Obal je model vodst-
vu že razložil in mu v zvezi s 
tem naložil nekatere aktiv-
nosti. 

Za nakup Tovarne avto-

mobilske opreme kupca na 
razpis ni bilo. Po prvi vari-
anti, da bi podjetje razdelili 
n a se de m zao krože n i h ce I ot 
(temu je nasprotoval sindi-
kat), se je sedaj izluščil 
predlog, da se podjetje raz-
deli po treh sklopih 
dejvnosti: na glušnike in po-
sode, visokotlačne izmenje-
valce in grelce ter največji 
del - avtomobilsko opremo 
in opremo motornih koles, 
ki bo vključeval tudi galva-
niko. Mag. Ilec pravi, da je 
predlog strokovno pripravl-
jenzvsehvidikov: proizvod-
nega, tržnega, tehničnega, 
tehnološkega, razvojnega, 
prostorskega in logis-
tičnega, ima pa tudi vso 
podporo svobodnih sindi-
katov. Nastala pa je resna 
težava, ker je predsednik 
upravnega odbora zahte-
val, da se imenujejo nosilci 
posameznih dejavnosti, pa 
jih doslej iz takšnih in dru-
gačnih razlogov še ni. 

Sklad je tudi pripravljen 
dopolniti pogodbo o prev-
zemu deleža, po kateri bi 
biloomogočeno izpeljati in-
terno lastninjenje. V prvi 
vrsti bi v postopku lastnin-
jenja uporabili zadolžnice 
za neizplačane osebne do-
hodke, če bi jih bilo prema-
lo, pa lastninske certifikate, 
sicer pa jih delavci lahko 
uporabijo pri lastninjenju v 
drugih podjetjih. 

Pri privatizaciji Tahogra-
fov je še najmanj znanega. 
Kooperacijski in licenčni 
partnerodlaša in premišlju-
je. Direktor Vindiš mora 
preučiti možnosti za proda-
jo na Madžarskem, v Ro-
muniji in Bolgariji, šele po-
tem se bodo tujci odločili. 
Za Tahografe je izdan tudi 
moratorij na aktivnosti za 
prodajo glede na denacio-
nalizacijski zahtevek. 
PRODAJANEPOTRE-
BNIH OBJEKTOV IN 
POVRŠIN 

Agis ima precej objektov 
in površin, kijih novi lastni-
ki ne bodo potrebovali, zato 
jih bo prodal. Najzanimi-
vejša je bivša Petovia, za ka-
tero imajo resnega kupca. 
Po podatkih, s katerimi tre-
nutno razpolagajo, za ta ob-
jekt ni bil vložen zahtevekza 
vračilo. Sklad je, da bi čim 
prej prišlo do realizacije 

i prodaje, angažiral tudi pra-

vosodno ministrstvo. Po 
njegovi razlagi bivši lastnik, 
četudi bi vložil zahtevek, 
nima predkupne pravice na 
objektih, pri zemljiščih pabi 
lahko uveljavil le odškodni-
no. V bivšo obratno ambu-
lanto se bo naselil obrtnik. 
Prodati želijo tudi visokore-
galnoskladišče, komunalno 
urejena zemljišča, ki so 
lahko parcele za trgovsko-
proizvodne objekte, in ne-
katere druge objekte. 

RAJŠPOVA KMALU 
ODPRTA 

Rajšpovo ulico, ki je že 
nekaj let kamen spotike, 
bodo ponovno odprli za 
promet. Po odloku o spreje-
mu zazidalnega načrta za 
območje industrijske cone I 
Ptuj, kije bil sprejet 13. juli-
ja 1993, je bila Rajšpova uli-
ca opredeljena kot sekun-
darna cesta, ob kateri je po-
trebno urediti še kolesarske 
steze in hodnike za pešce. 
Za nekdanji del Rajšpove, 
ki je po katastrskih podat-
kih dvorišče, pa je imetnik 
pravice uporabe po pogod-
bi o prenosu pravice upora-
be iz leta 1990 Agis, a še po-
godba ni bila zemljiško-
knjižno izvedena. Zato je 
Sekretariat za urejanje 
prostora in varstvo okolja 
občine Ptuj v začetku de-
cembra lani Agisu poslal 
dopis, s katerim ga seznanja 
in hkrati naproša, da v pisni 
obliki sporoči zahteve ozi-
roma občino seznani s pro-
blemi, ki bi nastali zaradi 
odprtja ceste, in pod 
kakšnimi pogoji je pripravl-
jen urediti lastninske in 
odškodninske odnose. Agis 
je že sredi decembra predla-
gal pogoje za sporazumno 
rešitev in ureditev lastnin-
skih odnosov. Zahteval je 
vrnitev revalolorizirane 
vrednosti kupnine po po-
godbi, s katero je pridobil 
pravico uporabe dela 
Rajšpove ulice, za morebit-
no širitev ceste na njihovo 
zemljišče pa podrobno iz-
mero in plačilo uradne 
tržne vrednosti, postavitev 
ograje, vratarnice in razširi-
tev cestnega dovoza, ki bo 
prevozen za večja tovorna 
vozila. 

Agisove zahteve, ki so 
bile utemeljene, so bile 
sprejete. Tako je Agis prejel 
odškodnino za nepre-

mičnine v znesku nekaj nad 
729 tisoč tolarjev, za dvoje 
kovinskih vrat z ograjo 250 
tisoč, kar znese skupaj 
979.200 tolarjev, ki jih je 
podjetju plačal Sklad 
stavbnih zemljišč občine 
Ptuj. Če vreme ne bi nagaja-
lo, bi lahko Rajšpovo v krat-
kem ponovno odprli za pro-
met, tako pa se bo malozav-
leklo. 

V NEKDANJI TOVARNI 
ORODIJ IN STROJEV 
PONOVNO DELAJO 

Podjetje Voteh, d. o. o., 
ki ima sedež v Cankarjevi 
ulici 6 v Ptuju, je za šest me-
secev najelo največji proiz-
vodni prostor nekdanje 
Agisove orodjarne ter ne-
katere spremljajoče pros-
tore, da bi obnovili proiz-
vodnjo, kije v teh prostorih 
že obstajala. Ustanovitelj 
in direktor podjetja Voteh 
Vojteh Belšak je povedal, 
da se bodo potrudili, da bi 
proizvodnjo čim prej zag- , 
nali. Nadaljevali bodo raz-
vojni koncept orodij, ki je že 
bil sprejet, in ga dopolnili z 
izdelavo zahtevnih orodij 
in priprav. V začetku se 
bodo oprli na kupce v Slo-
veniji, postopoma pa širili 
trg navzven, v Nemčijo in 
Avstrijo. 

V prvi fazi bodo zaposlili 
trinajst oziroma petnajst 
delavcev ter nekaj pogod-
benih, v glavnem konstruk-
torjev; do sedaj so zaposlili 
štiri. Vojteh Belšak pravi, 
da imajo naročil za delo do-
volj, da pa je trenutno naj-
večji problem zagon, ki bo 
trajal dlje, kot so načrtovali, 
najmanj teden dni. V tem 
času se bo že nabralo toliko 
dela, da bodo lahko zapos-
lili celo ekipo. Gre za bivše 
delavce Tovarne orodij in 
strojev. Cilj je, da bi že do 
konca leta število zaposle-
nih povečali na 30. Širili 
bodo kooperacijo, ki bo 
zanje opravljala manj 
zahtevna dela. 

Firma Voteh je odprta 
firma in trudili se bodo, da 
bi pridobili čim več družbe-
nikov, ki bi bili pripravljeni 
iti v kasnejši odkup najetih 
prostorov in strojev s 
pomočjo hipotekarnih kre-
ditov, kreditov za malo go-
spodarstvo in podobno. 

MG 



Potok stopnica očistili na lastno 
pest-III 

ODGOVOR G. KLOBUČA-
RJU, BRALCEM TEDNIKA 
PA POJASNILO KRAJANOV, 
KI ŽIVIMO OB POTOKU 
STOPNICA 

Najprej bi radi poudarili, da se 
od obljub in ureditve projekta no-
ben potok ni uredil, da ne bi delal 
škode na cesti in zemljiščih ob 
njem. Kot piše g. Klobučar, je 
VGP Drava izpolnil svojo oblju-
bo s tem, da je dal potok v plan že 
nekaj let, a nam to ni zmanjšalo 
težav, ki smo jih imeli. Že ob naj-
manjšem dežju je potok poplavil 
nekaj sto metrov ceste in vso ob-
delovalno zemljo ob tem potoku. 

Glede neurjav letu 1989: čebi si 
g. Klobučar sam ogledal dolino 
po neurju,bi bilo njegovo mnenje 
drugačno. Ker smo si krajani 
sami pomagali in popravili cesto 
ter odpravili nastalo škodo, smo 
storili napako. Ko je kdo od odgo-
vornih to videl, so bile zanj posle-
dice delno sanirane in zato tako 
mnenje. To naj bo poduk za vse 
krajane: ko vas udari naravna 
nesreča, pustite vse pri miru, ker 
bo drugače škoda premajhna, da 
bi jo kdo priznal in vam pomagal. 

Izjava, da bi nam VGP nudilo 
dokumentacijo in strokovno 
pomoč, ni resnična, ker smo še 
dan pred začetkom dela bili na 
razgovoru pri g. Klobučarju in je 
bilo njegovo mnenje takšnole: 
"Če vam bo potok kje zamašilo, 
vam bomo do pomladi to očistili, 
do regulacije pa ne bo prišlo vsaj 
10 let ali pa nikoli. Sami papotoka 
ne morete urediti, ker vamo za to 
ne bomo dali soglasija." Po teh be-

sedah lahko sklepamo, da ni bilo 
več smisla prositi za projekt in 
strokovno pomoč. 

Ob ogledu potoka, ki so ga 
opravili inšpektorji, nadzornik 
in projektant, smo skupaj ugoto-
vili, da večjih napak nismo nare-
dili, ker struge nismo spreminjali 
- manjka le nekaj talnih pragov in 
obložitev struge s kamnom. Zara-
di pomanjkanje finančnih sred-
stev pa tega sami nismo mogli iz-
vesti. 

Hkrati bi povedali, da je izjava 
g. Klobučarja, da nismo opravili 
temeljnih vzrokov poplavljanja, 
ampak odprli še nove, je brez 
osnove: ko so druge vode poplavl-
jale, je bilo pri nas le pol struge. To 
pomeni, da tudi v prihodnje Stop-
nica ne bo delala večje škode. 

In še za konec: opravili smo 
vam vsaj pol dela. Če ste hoteli vi 
to storiti, zdaj lahko zdaj brez 
skrbi nadaljujete, ker je struga iz-
kopana po mnenju projektanta 
po projektu, 400 m^ kamna in 9 
pragov pa boste lahko položili z 
dosti manjšimi sredstvi, kot so 
planirana za naš potok. Še vedno 
pa ste vabljeni na prijateljski po-
govor z nami, da boste na kraju sa-
mem videli, kakšne težave smo 
imeli s potokom, ker zdaj žal ne 
vidite več kot pol metra pred sabo, 
saj so zapisani zakoni očitno vam 
v prid. 

Za gradbeni odbor: 

Izidor Štanjberger 

IGRALNI AVTOMATI, KI 
KRADEJO DENAR 

"Ljudje, ki se uklonijo vsemu, na 
karv življenju naletijo, gredo po poti 
najmanjšega odpora, pri tem pa žal 
izgubijo lastno identiteto. Vleče jih 
na vse strani in končno nimajo nobe-
nega spoštovanja več do samega sebe 
- ker se pred krivičnimi stvarmi niso 
ustavili in rekli NE." 

Neznani švicarski avtor 

Bife na avtobusni postaji mi je 
pri srcu, saj je tu vedno mogoče 
srečati mnogo ljudi z vseh koncev 
ptujske regije, ki se tu začasno us-
tavijo in kaj použi jejo, medtem ko 
čakajo na svoj avtubus. Rad imam 
človeški vrvež, zato se v tem loka-
lu dobro počutim in se večkrat 
zadržujem za nekaj časa v njem. 
Cene storitev v tem lokalu so naj-
nižje od cen v vseh ptujskih loka-
lih, saj velja na primer kava le pe-
tindvajset tolarjev. Tudi večina 
natakaric je prijaznih, le pri mi-
zah bi lahko hitreje postregle; 
zdaj si mora gost postreči pri 
točilni mizi sam in si naročeno 
odnesti do mize, sicer čaka pri 
mizi na postrežbo celo večnost. Z 
gostinsko platjo lokala sem v 
glavnem zadovoljen. 

V pregrajenem delubifeja je ne-
kaj elektronskih igralnih avto-
matov z vgrajenimi monitorji, na 
katerih je mogoče igrati razne 
igrice. O teh avtomatih namera-
vam pisati. Ob njih se zbirajo mla-
dostniki različnih starosti, neka-
teri prežive tu precej časa. O 
vzgojnih vidikih teh avtomatov 
ne bom pisal, o tem bi lahko napi-
sal več kdo od pedagogov ali psi-
hologov. Kot lahko opazim sam, 
kažejo nekateri mladostniki ob 
igranju na te avtomate simptome 
zasvojenosti, podobne zasvoje-
nosti z nikotinom ali alkoholom. 
Pa ne mislim pisati podrobneje o 
tem. 

Avtomati v tem lokalu obstaja-
jo, tudi mladi kot potrošniki teh 
avtomatov obstajajo, za enkratno 
uporabo avtomata je treba odšteti 
trideset tolarjev, vladajo torej 
tržne zakonitosti. Na vsakem 
trgu pa bi morala vladati poslovna 
etika, a te v tem primeru ni. Opi-
sal bom, zakaj jeni. 

Postopek uporabe avtomata je 
naslednji: Mladostnik pri nata-
karici pri točilni mizi kupi za tri-

deset tolarjev kovinski žeton, ki 
ga mora nato spustiti v posebno 
špranjo avtomata, da začne avto-
mat delovati in lahko mladostnik 
igra svojo igrico na avtomatu ne-
kaj minut, potem pa se avtomat 
sam izključi. Če hoče kdo igrati še 
naprej, mora vreči v avtomat nov 
žeton. Do tu je s poslovnega sta-
lišča vse prav. Žal pa so med igral-
nimi avtomati v bifeju na ptujski 
avtobusni postaji tudi takšni, ki 
včasih kovinski žeton sprejmejo, 
delovati pa ne začnejo. Mladost-
nik je na ta način ob trideset tolar-
jev, ki jih je plačal za žeton, storit-
ve avtomata pa ni izkoristil, ker je 
ni mogel. Nekateri od avtomatov 
so takšni, da včasih delujejo 
ustrezno, drugič zopet ne. 

Dne 9. februarja 1994 popoldne 
so se mi v bifeju na ptujski avto-
busni postaji nekateri mladi pri-
tožili, da so jim nekateri avtomati 
sprejeli žeton, delovati pa niso 
začeli, tako da igrice ni bilo 
mogoče odigrati. Ko so zahtevali 
od natakaric, ki so jim žeton pro-
dale, nov žeton ali vrnjenih 30 to-
larjev, so natakarice zavrnile nji-
hovo zahtevo. Na željo nekaterih 
mladostnikov sem posredoval pri 
natakaricah, te pa so me neje-
voljno zavrnile in me opozorile 
na lepak na steni, na katerem 
piše: "Žetone mečete na svojo od-
govornost! Žetoni se ne vračajo!!" 

Če se že ne vračajo žetoni, bi se 
pa moral vračati denar, vplačan za 
storitev, ki je ni bilo. Ne vem, 
kako bi reagiral na primer kupec, 
ki bi prišel v lekarno kupit zdravi-
lo, potem ko bi pri blagajni zdra-
vilo plačal, pa mu zdravila ne bi 
izročili, niti mu ne bi hoteli 
povrniti denarja, z obrazložitvijo, 
da je plačal pri blagajni na lastno 
odgovornost. Analogija je očitna, 
le da si v lekarni ne bi tega nihče 
privoščil, pri teh malih, ki se pre-
malo zavzemamo za njih pravice, 
pa si nekateri to dovolijo. 

Vendar vsa opisana zadeva ni 
tako omalovaževanja vredna. 
Pred nedavnim smo vsi Ptujčani 
dobili v poštne nabiralnike revijo 
"Potrošnikove pravice", v kateri 
med drugim piše: "Pravice po-
trošnikov, ki jih v svetu vse bolj 
enačijo s pravicami državljanov, 
so kot del varstva potrošnikov 
tako pomembne, da jih je v obliki 
Smernice sprejela generalna 
skupščina Združenih narodov." 
Ali so potrošniki tudi mladostni-
ki, ki igrajo na igralne avtomate? 
So, saj velja: "Potrošniki smo vsi, 
ne glede na starost, spol, vero ali 
politično prepričanje". O vračilu 
denarja za kupljene žetone, ki jih 
je "požrl" igralni avtomat, piše: 
"Potrošniki imajo pravico zahte-
vati odškodnino, če je storitev sla-
be kakovosti". 

V brošuri je še zapisano, da je 
treba poiskati zaščito pravic po-
trošnikov pri pristojnem inšpek-
torju inšpekcijskih služb, če re-
klamacije ni mogoče rešiti s pro-
dajalcem ali izvajalcem storitve. 
V opisanem primeru gre očitno za 
tak primer. Ker gre za oškodo-
vanje ekonomskih interesov mla-
dih potrošnikov, je za to pristojna 
tržna inšpekcija. 

Upam, da bo ta zapis pripomo-
gel k ureditvi tega problema brez 
posega inšpekcijskih služb, 
čeprav so omenjeni avtomati po 
pričevanju mladih doslej nakrad-
li že precej denarja. Verjetno ima-
ta lastnik lokala in lastnik igral-
nih avtomatov otroke in pre-
pričan sem, da jima ne bi bilo 
prav, če bi se njihovim otrokom 
dogajalo kaj podobnega, kot se 
dogaja otrokom v bifeju na ptuj-
ski avtobusni postaji. 

AdolfŽižek 

JAVNI PROTEST IN 
ZAHTEVA 

Skupščina občine Žalec je pod 
pritiskom, da bo sicer kriva, če ne 

bo avtoceste skozi Savinjsko doli-
no, sprejela spremembo planskih 
dokumentov, ki omogočajo, da 
bo avtocesta potekala po sredini 
doline, po najboljši zemlji, zlasti 
po hmeljiščih. O drugih varian-
tah resno ni bilo moč razpravljati, 
saj je bila ponujena le ena. To so 
začeli tudi še pred sejo Skupščine 
občine količiti in postavljati mej-
nike. 

Prometni minister g. Umek je 
sicer kolegom iz Srednje Evrope 
na Brionih povedal, da Slovenija 
ima celovito prometno strategijo, 
posebej tudi za gradnjo avtocest. 
Kdo jo je sprejel? 

Slovenija namreč tega nima, 
tudi nima študije ranljivosti 
okolja zaradi avtocest, ne meril za 
presojo vplivov na okolje, ki jih 
pristojni minister za okolje in 
prostor pač še ni predpisal, čeprav 
je zakonski rok že minil. Po kate-
rih marilih je bila opravljena pre-
soja, kdo jih je sprejel? 

Ker gre za izredno pomemben 
poseg v prostor, protestiramo 
proti dosedanjim izsiljevalskim 
postopkom in zahtevamo, da se 
enakopravno ovrednostijo vse 
trase skozi Savinjsko, zlasti tudi 
trasa po severnem obrobju. Ko 
bodo takšna ovrednotenja 
opravljena, zahtevamo tudi oce-
no oziroma recenzijo ustrezne 
inštitucije v Svetu Evrope. Pre-
pričani smo namreč, da zatrje-
vanje načrtovalcev, da je izbrana 
trasa plod evropskih meril, zlasti 
ekoloških, ne more zdržati re-
snejše presoje. 

Ne nazadnje zahtevamo, da se -
če nas nihče ne upošteva -
spoštuje pobude 60 poslancev 
Državnega zbora, ki prav tako 
zahtevajo poteke tras avtoceste po 
obrobjih. 

Slovensko ekološko gibanje: 

tajnik Karel Lipič 
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Nedelja, 6/3-1994 ob 15. url 
v prosvetni dvorani 

za naselje Bukovci 
Bukovci 
Ponedeljek, 7/3-1994 ob 
19. uri v gasilskem

 dom
u 

za naselje StojncI 
Stojncl 

za naselja Prvenci, Strelci, 
T^r.b Q/o m

n/i 
io

 ,.ri w 
Borovci, Sobetinci ter 

£
 

pJi 
zaselek Novi JorK (M

arkovci 
prosvetni dvorani Pn/enci 

hiš. št. 97 in 97/a ter 
Bukovci hiS.št. 177-182) 

11; pnni PHMik 
Nedelja, 6/3-1994 ob 9. uri 

za celotno obm
očje KS 

15. K^uLl:Hl̂
l̂̂ 

v krajevni dvorani Podlehnik 
Podlehnik 

1R Dni cMčAk' 
Nedelja. 6/3-1994 ob 8. uri 

za celotno obm
očje KS 

it3. 
v gasilskem

 dom
u Polenšak 

Polenšak 

17 DTiiick'A pno A 
Nedelja. 13/3-1994 ob 9. uri 

za celotno obm
očje KS 

1 /. I-1 uJb^A bUHA 
y 

p^^jgl^g 

Sreda, 9/3-1994 ob 18. uri 
18. ROGOZNICA 

v gasilskem
 dom

u Sp. 
za naselje Sp. Velovlek 

Velovlek 

Sreda 9/3-1994 ob 18. uri 
naselje Pacinje 

v gasilskem
 dom

u Pacinie 
Četrtek. 10/3-1994 ob 18. 
uri v gasilskem

 dom
u 

za naselje Podvinci 
Podvinci 

četrtek. 10/3-1994 ob 18. 
^ageije Kicar 

un v gasilskem
 dom

u Kicar 
' 

Petek, 11/3-1994 ob 18. uri 
za naselja Rogoznica, Nova 

v dvorani KS Rogoznica 
vas in Žabjak 

- 
Nedelja. 6/3-1994 ob 9. uri 

za celotno obm
očje KS 

I a. 
v dom

u krajanov Stoperce 
Stoperce 

Nedelja, 6/3-1994 ob 11. uri 
, 

_
 

^ 
.g

 
20. TRNOVSKA VAS 

v dom
u krajanov Tm

ovska 
frn

o
S

 v^^ 

91 uinFM
 PRI PTIIIII 

Sobota. 5/3-1994 Ob 18. Uri 
za naselja Dravci. Soviče in 

viutM
K

M
iK

iuju 
v dom

u krajanov Soviče 
Vareje - del (hiš.št. 2-48/a) 
za naselja Ljubstava. 

Nedelja, 6/3-1994 ob 9. uri 
Dravinjski Vrti, Videm

 pri 
v sejni sobi KZ Videm

 pri 
Ptuju. M

ajski Vrh - del 
Ptuju 

(hiš.št. 9-57). Vareja-del 
(hiš.št. 1) in Sturtnovcl 

Nedelja, 6/3-1994 ob 14. uri 
p

 . 
v dom

u krajanov Pobrežje 
^^ 

N
P

riP
lia 

fin
-1

9
9
4

 
nb

 17
 
iiri 

^^ 
^^^^^ 

, 
Jurovcl, Tržeč in M

ajski Vrti -
v gasilskem

 dom
u Tržeč 

(hjg.st. i-8) 

00 uirnM
 A

ori 
Nedelja. 6/3-1994 ob 11. uri 

za celotno obm
očje KS 

viiuiviA
tii,! 

V gasilskem
 dom

u Vitom
arci 

Vitom
arci 

za celo.no o..oe,eKSZavre 

y 
Nedelja, 6/3-1994 ob 8. uri 

za celotno obm
očje KS 

v prosvetni dvorani Žetale 
Žetale 

Sreda. 9/3-1994 ob 16. uri 
oc onoic 7IUCDI DTi II 

in ob 18. uri V dom
u 

za celotno obm
očje KS 

25. BORIb ZIHtRL PtUJ 
^^^^^^^ g^^g ^^^^^ p^^. 

g^^g 2heri R
uj 

Rim
ska ploščad 24 

Četrtek, 3/3-1994 ob 18. uri 
i/c 

26. BRATJE REŠ PTUJ 
v dom

u krajanov Bratje Reš 
" 

^ 
Ptuj, Štukil/a 
Petek, 11/3-1994 ob 18. uri 

„ 
nhm^^^io k-c: 

27. BUDINA - BRSTJE PTUJ 
v dom

u krajanov Budina -
Brstje Ptuj 

Budina-Brstje Ru| 

Torek, 1/3-1994 ob 18. uri v 
„ 

w
c 

28. DUŠAN KVEDER PTUJ 
dvorani KS OuSan Kveder 

er™
 f 

Ptu], Jadranska 6 
Torek, 8/3-1994 ob 18. uri v 

.oir,tnr, 
k-c: 

29. FRANC OSOJNIK PTUJ 
Osnovni šoli Ljudski vrt, 

r̂f 
Župančičeva 10 

hrane usojniK KIUI 

30.^ANSPO
LENAKPTUJ 

v
^
S

S
a
K

 
'' 

Zadm
žnitrgll 

Četrtek, 10/3-1994 ob 18. 
.. 

31. JOŽE POTRČ PTUJ 
uri v dom

u krajanov Jože 
^p'f̂

fpj"®
 

^^ 
Potrč. Potrčeva 34 

oo m
 PA »/.cri !/«> DTMi 

Petek, 11/3-1994 ob 18. uri 
za celotno obm

očje KS Olga 
32. OLGA MEGLIC PTUJ 

^ ̂
^^^ 

^^ 
p^^j 

•JT cDiiHi lA PTiii 
Četrtek. 10/3-1994 ob 18. 

za celotno obm
očje KS 

bKUhUA I-1UJ 
^^ y 

gp^^ljg 
gp^^ljg p^

l̂ 

Torek. 8/3-1994 ob 18. uri v 
, . 

nhmn/^iP 
34. TONE ŽNIDARIČ 

prostorih KS Tone Žnidarič. 
Cučkova ul. 3 

lonezniaanc KIU| 

TI iDM
ičrP DTI 11 

Petek. 4/3-1994 ob 18. uri V 
za celotno obm

očje KS 
05. iUtilM

IbUb h-lUJ 
^^^^^ 

p^^j 

2. 

Ta sklep velja takoj in se objavi v U
radnem

 vestniku občin O
rm

ož in Ptuj. 
Številka: 021-7/93-1 
D

atum
: 21/2-1994 

Predsednik 
Skupščine občine Ptuj 

V
ojteh R

ajher, s. r. 

7. 
N

a podlagi 3. odstavka 
40. člena Zakona 

o zdravstvenem
 varstvu živali 

(U
radni list SR

S, št. 37/85), 2. člena O
dredbe o izvajanju preventivnih ukrepov 

zaradi odkrivanja in preprečevanja živalskih kužnih bolezni v letu 1994 (U
radni 

list R
S, št. 72/793) in na podlagi 7. alineje 199. člena Statuta občine Ptuj (U

radni 
vestnik občin O

rm
ož in Ptuj št. 5/78 in 2/82) je Izvršni svet Skupščine občine 

Ptuj na 138. seji dne 7/2-1994 sprejel 

O
D

R
E

D
B

O
 

o ukrepih za preprečevanje in zatiranje živalskih kužnih bolezni na obm
očju 

občine Ptuj v letu 1994 

1. Č
len 

D
a se preprečijo ozirom

a ugotovijo v tej odredbi navedene živalske kužne 
bolezni, m

orajo zavezanci O
bdravski zavod za veterinarstvo in živinorejo Ptuj 

(v nadaljnjem
 besedilu O

Z
V

Ž
 Ptuj) ter po predpisih verificirane obratne 

veterinarske am
bulante opraviti v letu 1994 pK) tej odredbi predpisane preven-

tivne ukrepe. Predpisani ukrepi iz te odredbe so za posestnike živali obvezni. 

2. člen
 

Zavezanci iz 1. člena te odredbe so dolžni pred vsakim
 začetkom

 izvajanja 
ukrepov iz te odredbe obvestiti pristojni upravni organ veterinarske inšpekcije. 
O

 opravljenem
 delu m

orajo pravočasno poročati na predpisanih obrazcih. 
Zavezanci, ki opravljajo preventivne vakcinacije ozirom

a preiskave, m
orajo 

voditi evidenco 
o datum

u vakcinacije ali preiskave, o im
enu in bivališču 

im
etnika živali, opisu živali, o proizvajalcu, serijski in kontrolni številki vakcine 

ter rezultatu vakcinacije ali preiskave. 
Po uporabi biološkega preparata m

orajo sprem
ljati zdravstveno stanje živali, 

obveščati veterinarsko inšpekcijo o nezaželenih stranskih pojavih in m
orebitni 

nezanesljivi im
unosti. 

3. člen
 

Preventivne vakcinacije se m
orajo opraviti tolikokrat, kot je potrebno, da so 

živali stalno zaščitene. 
K

ontrolo im
unosti opravi V

eterinarska fakultata v Ljubljani po program
u, ki 

ga določi R
epubliška veterinarska uprava. 

4. člen
 

V
 občini Ptuj se v letu 1994 opravijo naslednje preventivne vakcinacije živali: 

1. vakcinacija govedi in kopitarjev proti vraničnem
u prisadu do 30. 4. 1994 v 

naseljih: G
erečja vas, M

oškanjci, G
orišnica, B

iš, D
olena (del), K

očice (del); 
2. vakcinacija psov proti steklini in dehelm

intizacija psov do 15. 4. 1994, 
sprotna vakcinacija m

ladih psov proti steklini takoj, ko dopolnijo 4 m
esece 

starosti. N
a okuženem

 in ogroženem
 obm

očju je treba vakcinirati tudi dom
ače 

živali, ki se pasejo brez nadzorstva. V
akcinacijo proti steklini opravijo veteri-

narski zavodi z inaktivirno (m
rtvo) vakcino. 

3. vakcinacija kokoši, piščancev, brojierjev, puranov in m
atičnih jat fazanov 

proti atipični kokošji kugi dvakrat letno: 
a) v strnjenih naseljih: Ptuj - desni breg, Turnišče, Selška cesta. M

ejna, Sp. 
H

ajdina, Z
g. H

ajdina, D
raženci, Skorba, H

ajdoše, Slovenja vas, G
erečja vas, 

Strnišče, N
jiverce, Pobrežje, V

idem
, Sela, D

olena, Trnovci, A
pače, Lovrenc, 

Ž
upečja vas, Sp. in Zg. Pleterje, M

ihovce, D
ragonja vas, C

irkovce, Sp. Jablane, 
Zg. Jablane, Starošince, Sesterže, Lešje, M

ajšperk, Spuhlja, Zabovci, N
ova vas 

pri M
arkovcih, B

ukovci, Stojnci, M
uretinci, M

ala vas, G
ajevci, M

oškanjci, 
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Z
agojiči, C

unkovci, Sobetinci, D
ornava, 

Žam
enci, 

B
rezovci, G

abrnik, Levanjci, D
esenci, 

Svetinci, 
Ločič, Trnovska vas, D

rbetinci, V
itom

arci, N
ovinci, 

H
valetinci, Štuki, G

rajena in V
ičava; 

b) v epizootioloških krogih okrog farm
 v naseljih: 

Podlože, K
oritno, B

reg, Stogovci, Planjsko, Stop-
erce, G

rdina, K
upčinji V

rh, Ž
etale, C

erm
ožiše, 

G
ruškovje, G

radišča, H
rastovec, G

orenjski V
rh, 

Juršinci, B
išečki V

rh
, Janežovci, 

D
rstelja, 

Janežovski V
rh, D

olič, K
rčevina pri V

urberku in 
G

rajenščak; 
c) v obratih Perutnine Ptuj: farm

e nesnic staršev, 
starih staršev in farm

e brojierjev; 
d) pri kooperantih, ki kooperirajo s Perutnino, s 

km
etijskim

i zadrugam
i in drugim

i podjetji; 
e) v obratih zasebnih proizvajalcev, kjer pom

eni 
reja perutnine pom

em
bnejšo gospodarsko de-

javnost; 
f) v fazanerijah. 
4. V

akcinacija kokoši proti kužnem
u trem

orju 
- na farm

ah nesnic staršev in starih staršev Pe-
rutnine Ptuj 

5. V
akcinacija kokoši proti M

arekovi bolezni 
- na farm

ah nesnic staršev Perutnine Ptuj 
- proizvodnih jat zasebnih proizvajalcev 
6. V

akcinacija kokoši proti G
um

boro bolezni 
- na farm

ah staršev Perutnine Ptuj 
- proizvodnih jat zasebnih proizvajalcev 
7. V

akcinacija kokoši proti infekcioznem
u bron-

hitisu 
- na farm

ah staršev Perutnine Ptuj 
- proizvodnjih jat zasebnih proizvajalcev 
8. V

akcinacija prašičev proti prašičji kugi 
- na farm

ah prašičev K
K

 Ptuj 
- v večjih aglom

eracijah z 10 ali več plem
enskim

i 
svinjam

i ozirom
a 50 ali več pitancev 

- vseh prašičev, ki se hranijo s pom
ijam

i iz gostin-
skih obratov, 

obratov 
organizirane prehrane ir 

drugih javnih lokalov 
- vseh prašičev v naseljih: D

raženci, 
Turnišče 

Suha veja, Pobrežje, T
ržeč, Lancova vas; 

9. V
akcinacija vseh govedi proti bovini trihofitiji \ 

obratih K
K

. K
Z, v drugih večjih aglom

eracijah. 
10. V

akcinacija kuncev proti 
m

iksom
atozi ir 

hem
oragičnem

u enteritisu vseh plem
enskih kunce\ 

in kuncev, ki gredo na razstave, ocenjevanje ipd. 

5. člen
 

Preventivne vakcinacije opravi 
O

Z
V

Ž
 Ptuj • 

V
eterinarstvo, na družbenih obratih pa verificiranj 

obratne am
bulante po predpisanih strokovnih na 

vodilih. 

6. člen
 

V
 občini Ptuj se opravijo naslednje diagnostične 

preiskave živali in odvzem
i vzorcev: 

1. Tuberkulinizirati je treba: 
- vse krave, breje telice in koze v naseljih krajevnil 

skupnosti na desnem
 

bregu 
D

rave, 
razen v K

5 
C

irkulane in Zavrč (X
. splošna tuberkulinizacija) 

- osnovne goveje črede K
K

 Ptuj 
- bike O

sem
enjevalnega središča Ptuj 

- vse plem
enske m

arjasce 
- 500 plem

enic farm
e prašičev K

K
 Ptuj 

- vse plem
enske svinje prašičerejskih farm

 zasebn« 
reje ali v kooperaciji 

- vse kokoši v dvoriščih, ki neposredno m
ejijo n. 

dvorišče, kjer je ugotovljena kokošja tuberkuloza 
2. V

 klavnici na liniji klanja je treba na tuberkulozo 
preiskati vse plem

enske 
prašiče osnovnih čred 

prašičerejskih obratov, organizacij in podjetij 
(pregled 

m
ezenterialnih, portalnih in drugih 

bezgavk). 
O

Z
V

Ž
 - oddelek 

patoanatom
ske 

diagnostike 
m

ora pri vsaki raztelesbi prašiča opraviti pregled na 
tuberkulozo. 

3. Pregled na kokošji T
IF

 
- na farm

ah nesnic valilnih jajc Perutnine Ptuj 
- na farm

ah nesnic valilnih jajc zasebnikov 
- na farm

ah m
atičnih jat fazanov 

4. Pregled na klam
idiozo 

- po 20 vzorcev krvi vsake m
atične jate v farm

ah 
valilnih jajc Perutnine Ptuj 

- po 10%
 vzorcev krvi v kom

ercialnih rejah sobnih 
in okrasnih ptic 

5. Pregled na brucelozo: 
- serološki pregled krvi 10%

 krav in brejih telic v 
hlevih zasebnih proizvajalcev z 10 ali več krav in 
brejih telic 

- serološki pregled krvi 20%
 osnovne goveje črede 

K
K

 Ptuj 
- serološki pregled bikov 

O
sem

enjevalnega 
središča O

Z
V

Z
 Ptuj 

- serološki pregled krvi 20%
 plem

enskih prašičev 
v farm

ah K
K

 Ptuj, K
Z

 Ptuj in zasebnikov 
- patoanatom

sko preiskavo odstreljenih zajcev 
- dvakrat letno klinični in serološki pregled kozlov 

in ovnov 
6. Pregled na bolezni A

ujeszkega in T
G

E
: 

- 5%
 vzorcev krvi plem

enskih prašičev v farm
ah 

K
K

 Ptuj, K
Z Ptuj in zasebnikov 

7. Pregled na m
ehurčasti izpuščaj (IB

R
, IPV

) 
- bikov v O

sem
enjevalnem

 središču O
Z

V
Ž

 Ptuj 
- bikov v naravnem

 pripustu 
- 50%

 rej bikovskih m
ater svetolisaste pasm

e 
8. Pregled na vibriozo, kam

pilobakteriozo, triho-
m

oniazo 
in bakteriološki pregled 

sem
ena na 

onesnaženost z ubikvitarnim
i bakterijam

i: 
- bikov v O

sem
enjevalnem

 središču O
Z

V
Ž

 Ptuj 
- bikov v naravnem

 pripustu 
9. Pregled na levkozo: 
- 5%

 osnovne goveje črede K
K

 Ptuj 
- bikov v O

sem
enjevalnem

 središču O
Z

V
Ž

 Ptuj 
- bikov v naravnem

 pripustu 
10. Pregled na leptospirozo 
- bikov v O

sem
enjevalnem

 središču O
Z

V
Ž

 Ptuj 
- 20%

 vseh še nepregledanih plem
enskih živali v 

govedorejskih obratih K
K

 Ptuj 
- 20%

 vzorcev krvi plem
enskih prašičev v obratih 

K
K

 Ptuj, K
Z in zasebnih obratih 

- vseh športnih konj v K
onjeniškem

 klubu Ptuj in 
v zasebnem

 vzrejališču v Starošincah enkrat letno, 
najm

anj 50 dni pred m
orebitnim

 tekm
ovanjem

 
11. Pregled na kužno m

alokrvnost in theilerozo 
kopitarjev 

- vseh žrebcev plem
enjakov na obm

očju občine 
Ptuj 

12. Pregled 
na hudo gnilobo čebelje zalege, 

pršičavost, nosem
avost in varoozo do 30. 4. 1994 

- vseh čebeljih družinah plem
enilnih postaj 

- vseh čebeljih družin vzrejevalcev m
atic 

13. Pregled 
postrvi 

- m
ladic na vrtoglavost in 

virusno hem
oragično septikem

ijo od 1. junija do 31. 

decem
bra 

1994; na virusno hem
oragično sep-

tikem
ijo postrvi je treba preiskati plem

enske jate 
postrvi do 15. februarja 1994. 

14. N
a spom

ladansko virem
ijo,eritrtxlerm

atitis in 
vnetje ribjega m

ehurja p
ri krapih je treba do 15. 

m
aja 1994 preiskati krape iz registriranih rej, ki se 

vlagajo, predajajo ali prevažajo. M
ladice krapov je 

treba preiskati do konca leta 1994. 
15. Patoanatom

ske 
in bakteriološke preiskave 

vseh živali, sum
ljivih na kužne bolezni, ki se zatirajo 

po zakonih. 

7. člen 

D
iagnostične preiskave in odvzern vzorcev za di-

agnostično preiskavo opravi O
Z

V
Ž

 Ptuj - V
eteri-

narstvo, razen preiskav: 
- zadnja kontrolna tuberkulinizacije v okuženih 

prašičerejskih obratih 
- laboratorijske preiskave na steklino 
- laboratorijske preiskave na brucelozo, krvi bikov 

in prašičev ter sem
ena 

bikov in patoanatom
sko 

sum
ljivih zajcev 

- laboratorijske preiskave na levkozo 
- laboratorijske preiskave na klam

idiozo 
- preiskave na IB

R
, IPV

, vibriozo, trihom
oniazo 

- preiskave krvi na kužno m
alokrvnost 

- bakteriološke in parazitološke preiskave čebeljih 
družin vzrejevalcev m

atic in plem
enilnih ptistaj 

- preiskave krapov in postrvi, 
kijih opravi V

eterinarska fakulteta L
jubljana. 

Tuberkulinizacijo 80%
 reprezentativnega vzorca 

plem
enic na prašičerejski farm

i K
K

 Ptuj opravi 
obratna veterinarska am

bulanta. 

8. člen 

Stroški za vakicinacije in ugotavljanje kužrtih 
bolezni po tej odredbi 

gredo v celoti v brem
e 

posebnega 
računa za zdravstveno varstvo živali 

proračuna občine Ptuj, razen stroškov za: 
- vakcinacijo psov proti steklini in dehelm

inti-
zacijo psov 

- vakcinacijo dom
ačih 

živali proti steklini ha 
okuženem

 ali ogroženem
 

obm
očju 

- vakcinacijo prašičev proti kugi, k
i se hranijo s 

pom
ijam

i 
- vakcinacijo plem

enskih kuncev proti m
iksom

a-
tozi in hem

oragični bolezni kuncev 
- vakcinacijo govedi proti bovini trihofitiji 
- tuberkulinizacijo in serološke preiskave krvi na 

brucelozo, 
leptospirozo 

ter preglede 
na ostale 

kužne bolezni ob kupoprodaji plem
enskih prašičev 

- odvzem
 vzorcev krvi in pregled na klam

idiozo 
- pregled športnih konjev na leptospirozo, 
ki gredo v brem

e lastnika. 

9. člen 

T
aodredbazačneveljatidanpoobjavi v U

radnem
 

vestniku občin O
rm

ož in Ptuj. 
Številka: 326-9/94-5 
D

atum
: 16/2-1994 

Predsednik IS
 SO

 P
tuj: 

B
ranko B

rum
en, s. r. 

U
radni vestnik občin O

rm
ož in P

tuj izhaja pravU
om

a enkrat m
esečno, in to v četrtek. N

aročniki Tednika ga prejm
ejo brezplačno, naročniki posam

eyiih 
številk pa le skupaj s Tednikom

. Izdajatelj: Zavod R
adio-Tednik P

tu
j, R

aičeva 6. U
reja uredniški odbor-odgovorni urednik F

ranc P
otočnik. Sedež uredništva: 

P
tu

j, M
estni trg L

 Tiska G
ZP M

ariborski tisk. Tržaška 14, M
aribor. 
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S PREDSTAVITVE CENTRA ZA PODJETNIŠKO SVETOVANJE 

Korak naprej v spodbu-
janju razvoja podjetništva 

Ptujski izvršni svet s svojim Se-
kretariatom za gospodarstvo, 
Obrtna zbornica Ptuj in podjet-
niški inkubator Alin, ki je nastal 
leta 1991 v okviru prestrukturiran-
ja Taluma Kidričevo, so ob fi-
nančni pomoči Ministrstva za go-
spodarske dejavnosti Republike 
Slovenije v znesku 1,5 milijona to-
larjev ustanovili Center za podjet-
niško svetovanje Ptuj s sedežem na 
Slomškovi 13 v Ptuju (bivša 
občina). TemeUni ci|j ustanovitve 
centra je spodbujanje razvoja ter 
pospeševanje in usmerjanje male-
ga gospodarstva v ptujski občini. 

Gre za eno od dejavnosti 
bodočega Biroja za strateško-
tehnološki razvoj Bistra. Ptujska 
občina se je že zelo zgodaj z usmer-
jenimi aktivnostmi vključila v pro-
cese oživljanja podjetništva. Spre-
jela je razvojne usmeritve podjet-
ništva v občini do leta 2000, v okviru 
razvojnega sklada pa letno nameni 
za spodbujanje razvoja podjet-
ništva najmanj milijon nemških 
mark v tolarski protivrednosti. S 
tem denarjem je doslej spodbudila 
nastanek tisoč novih delovnih mest. 
Vletu 1995 najbidelež podjetništva 
v strukturi družbenega proizvoda 
občine dosegel 15 odstotkov, leta 
2000 pa že trideset. 

Predstavitve delovanja Centra za 
podjetniško svetovanje Ptuj so se 
prejšnji petek, 11. februarja, ude-
ležili predstavniki ministrstvaza go-
spodarske dejavnosti, območne go-
spodarske zbornice ustanoviteljev, 
Kreditne banke Maribor in 

Ljubljanske banke, ki sta prav tako 
podprli ustanovitev centra. Zavoda 
za zaposlovanje in nekateri drugi. 
Predsednik ptujskega izvršnega 
sveta in predsednik upravnega od-
bora centra Branko Brumen je po-
vedal, da j e temeljni cilj ustanovitve 
centra korak naprej v spodbujanju 
razvoja podjetništva v očini, kvali-
teta paje tudi v tem, da bodo podjet-
ni ki potrebne informacije za svoje 
delo poslej dobivali na enem mestu. 

Član upravnega odbora centra, 
sicer pa direktor podjetniškega in-
kubatorja Alin Darko Vidovič je po-
drobneje predstavil vsebino dela 
centra. Podjetnikom bo ponujal 
poslovne informacije, svetoval in 
pomagal pri pridobivanju kapitala, 
pri izdelavi poslovnih načrtov in 
preverjanju poslovnih idej, na zako-
nodajnem in davčnem področju, 
ena od zelo pomembnih dejavnosti 
centra je tudi svetovanje s področja 
kakovosti in tehnologije, kar je še 
posebej pomembno v prizadevanj-
ih za izboljšanje trženja in pri men-
javi s tujino ter v zunanjetrgovin-
skem poslovanju. 

Primož Pohleven z ministrstva za 
gospodarske dejavnosti Republike 
Slovenije je predstavil oblike spod-
bujanja podjetništva na državni rav-
ni, ki bodo letos dobile novo kako-
vost. Pomočministrstvazamalogo-
spodarstvo bo kakovostnejša in 
drugače zastavljena. V okviru nove-
ga dela državnega proračuna bo več 
denarja za zagotavljanje novih de-
lovnih mest. Z delom tega denarja 
bo razpolagalo ministrstvo za delo 

in ga bo uporabljalo za oblike soci-
alne pomoči, ministrstvo za gospo-
darske dejavnosti pa ga bo nameni-
lo delodajalcem za vse oblike nove-
ga zaposlovanja. Ena od pomemb-
nejših letošnjih pridobitev bo tudi 
sklad za tehnološki razvoj za razvoj 
visoko tehnoloških, a tudi rizičnih 
podjetij, ki bodo motor razvoja, ne 
pa zgolj preživetja. Zaživeli pa naj bi 
tudi rizični skladi. 

Predsednik ptujske Obrtne zbor-
nice Roman Tomanič si je v imenu 
obrtnikov in podjetnikov zaželel 
več poceni kapitala za razvoj pod-
jetništva, ki ga v tem trenutku ni. 
Mag. Štefan Čelan, svetovalec za 
razvoj pri ptujskem izvršnem svetu 
in vodja projekta Revit, je govoril o 
tem, zakaj je potreben biro za stra-
teško-tehnološki razvoj, ki bo v 
začetnem obdobju delovanja prek 
projektov prenašal znanje z univerz 
in institutov v malo gospodarstvo. 
Vprašanje cenene delovne sile, ki 
danes muči marsikaterega podjet-
nika, je v bistvu problem uvedbe 
vrhunske tehnologije pri nas. Usta-
novitev centra za podjetniško sve-
tovanje je podprl tudi predsednik 
občine Vojteh Rajher. 

Petkovo predstavitev centra za 
podjetniško svetovanej v Ptuju so 
končali z ogledom prostorov na 
Slomškovi in hiše Kager, ki v bivših 
prostorih Mizarstva Žaga Jelka 
Kmetijskega kombinata Ptuj proiz-
vaja montažne hiše za nemški trg. 

MG 

Prepleskani znak 
zavedel šoferja 

Včet r tek , 10. f eb rua r j a , s e j e na 
Zagrebški cesti v Ptuju zgodila 
neobičajna prometna nesreča, ko 
je italijanski vlačilec z vrhom hla-
dilnika zadel v železniški most in 
se prevrnil na bok. Tovornjak je 
bil prazen, namenjen v Peru tn ino 
po njihove izdelke. Telesnih 
poškodb v tej nesreči ni bilo, nas-
tala p a j e večja materialna škoda. 

G r e za ponovno opozorilo, da 
je podvoz na Zagrebški cesti - pri 
perutninski klavnici - p rome tno 
ozko grlo, ki ga domači šoferji si-
cer pozna jo in upoštevajo, tuji pa 
občasno ne, zato je bila to že dru-
ga podobna nesreča na tem mes-
tu v obdobju enega leta. 

Gre pa vzadn jem primeru za še 
eno zgodbo, ki s o j o zakuhali ne-
pridipravi. Po besedah italijan-
skega šofer ja je bil namreč vzrok 
nesreče v tem, d a j e o b pogledu na 
prometni znak na mostu menil, 
da je njegova višina 5 metrov, in 
mirno zapeljal podenj . Pozneje je 
sicer ugotovil, d a j e nekdo z belo 
barvo premazal pet ico in višino 
mostu s 3,5 metra povišal n a 5 me-
trov. Toda to je že zgodba, s kate-
ro se ver je tno ukvarja policija. 

Na direkciji za gospodarsko in-
f ras t rukturo smo izvedeli, da je 
podvoz na Zagrebški cesti v 
le tošnjem letu predviden za sana-
cijo in da te dni že izbirajo izvajal-
ca del. Poleg zgraditve pločnikov 
bodo cestišče poglobili in tako vi-

sokim tovorn jakom omogočil i 
varnejšo vožnjo, o b e n e m pa bodo 
ve r je tno uredili odva jan je mete-
orske vode, ki ob vsakem večjem 

dezju poplavi cesto pod zelezmm 
mos tom in ovira p romet . 

JB 

Popravljen prometni znak je zavedel Šoferja visokega tovornjaka 

Železničarji so ugotovili, da je proga premaknjena le za kak milimeter 

PROTESTI PODJETNIKOV POSAMEZNIKOV 

Povečani stroški dela 
Slovenski zasebniki ugotavljajo, 

da bo novi pravilnik o vodenju pos-
lovnih knjig, ki se uporablja od 
prvega januarja letos in prinaša še 
dve dodatni evidenci (knjigo pre-
jemkov in izdatkov - blagajniško 
knjigo - ter knjigo terjatev in obvez-
nosti), povečal stroške dela ob ne-
katerih novih dajatvah. Po stari za-
konodaji je večina zasebnikov 
lahko sama vodila poslovne knjige, 
po novi pa tega zaradi zahtevnosti 
ne bo zmogla. 

Kot je povedal podpredsednik 
izvršilnega odbora Obrtne zbornice 
Slovenije Roman Tomanič, so v 
zbornici že pred sprejemom doka-

zovali, da bodo dodatne evidence 
prinesle le dodatno administrativ-
no delo brez rezultatov. Prepričani 
so, da bi bil novi pravilnik spre-
jemljiv, če bi črtali evidence - knjigo 
prejemkov in izdatkov ter knjigo 
terjatev in obveznosti. 

Obrtniki pa negodujejo tudi za-
radi novega zakona o dohodnini. 
Mnenja so, da je obdavčevanje 
dobička za zasebnike nespodbud-
no, za državo pa dolgoročno 
neučinkovito. Z novim zakonom se 
širijo možnosti za razmah sive eko-
nomije. Ta med drugim omogoča 
vsem zniževanje davčne osnove 
brez dokumentacije - računov. To 

pomeni, da državljani za izdelke in 
storitve računov ne bodo zahtevali, 
kar je škodljivo za gospodarstvo. 
Delo po pogodbah je po novi zako-
nodaji praktično onemogočeno, 
dajatve so absolutno previsoke. Za 
posamezne izjemne primere bi mo-
rali predpisati nižje dajatve. Mate-
rialni stroški po pogodbenem delu 
ne bi smeli biti obdavčeni. 

Nezadovoljstvo zaradi omenje-
nih problemov bo, kot kaže, preras-
lo v organiziran protest slovenskih 
zasebnikov. 

MG 

Sola kletarjenja v Juršincih 
OCENILI VEČ KOT 50 VINSKIH VZORCEV • DOSEŽEN POMEMBEN STROKOVNI NAPREDEK 

Zima je že po tradiciji najpri-
mernejši čas za dopolnilno izo-
braževanje v kmetijstvu. Tega se 
zavedajo tudi pri Društvu vino-
gradnikov in sadjarjev Ptuj, ki jeob 
koncu preteklega tednaorganizira-
lo v sodelovanju s Kmetijsko sveto-
valno službo pri Obdravskem zavo-
du za veterinarstvo in živinorejo 
prvo izmed letošnjih šestih stro-
kovnih predavanj. 

V domu trsničarjevv Juršincih je 
magister Tone Vodovnik iz Kmetij-
skega zavoda Maribor zbranim po-
vedal marsikaj zanimivega o kletar-
jenju, nekaj svetovalnih vložkov iz 
prakse pa jim je posredoval tudi 
Franjo Jager, bivši direktor mari-
borskega Vinaga. 

Dom je bil skoraj pretesen za vse, 
ki so prinesli s seboj tudi več kot 50 
vinskih vzorcev za p)okušino in v 
strokovno ocenitev. Poleg Toneta 
Vodovnika i n Franja Jagra so k oce-

nitvi vzrocev pritegnili še domačine 
Ivana Čeha, Janeza Druzoviča in 
Janka Matjašiča. Gledali so vinček, 
ga vonjali in pokušali... 

Obveljala je končna ocena, d a j e 
pri kletarjenju opazen zelo kako-

vosten napredek. Predsednik ko-
misije mag. Tone Vodovnik je re-
kel: "Zelo malo vzorcev izhaja iz 
osnovne šole kletarjenja, večina jih 
je že v višji in visoki šoli kakovosti." 

JOS 

Komisija med ocenjevanjem vinskih vzorcev v Juršincih. 

OD POMLADI 
DO JESENI 

Radgon-
ski sejmi 

(STA) V Gornj i Rad-
goni letos načr tu je jo 
vrsto sejemskih priredi-
tev: med drugim bo od 22. 
do 27. marca sejem Pom-
lad '94, na ka terem bodo 
predstavili izdelke s po-
dročja kmetijstva, grad-
beništva in široke po-
trošnje. Deveti medna-
rodni sejem embalaže, 
tehnike pakiranja in 
t ranspor ta Impak '94 bo 
od 6. do 9. junija, tretji 
mednarodni kmeti jsko -
živilski sejem bo od 20. do 
28. avgusta, v prvi polovici 
novembra pa bo v Gornj i 
Radgoni še mednarodni 
sejem sadja in vrtnin Sad-
je 94. 

PTUJSKI KORANTI V LILLEHAMMERJU 

V podporo smučarjem in 
za promocijo Slovenije 

Skupina korantov, ki deluje kot 
sekcija pri Smučarskem klubu 
Ptuj, je že stalna spremljevalka 
zimskih olimpiad. Po Sarajevu, 
Calgaryju in Albertvillu je Lille-
hammer že njihova četrta zimska 
olimpiada. 

Kot nam je pred sobotnim odho-
dom povedal vodja projekta poto-
vanj korantov pri Smučarskem klu-
bu Ptuj Borut Bernhard, je v Lille-
hamer letos potovalo 22 članov, od 
tega več kot polovica korantov. 
Naše smučarje in skakalce bodrijo 
zadnjih pet dni tekmovanj, ki so za 
naše smučarje nova priložnost, da 
zablestijov polnem sijaju. Seveda si 
skupaj z njimi želijo, da bi se kateri 
ovenčal z medaljo. 

Kot že tolikokrat doslej so odšli 
na pot brez uradnega žegna in pod-
pore institucij Slovenije, ki soodgo-
vorne za njeno promocijo. Ves pro- ' 
pagandni material so si namreč na-
bavili sami. V Lillehammer so poto-

vali v sodelovanju s turistično agen-
cijo Venetus iz Maribora in ob 
pomoči sponzorjev, s tem da so veli-
ko prispevali tudi sami in da so si za 
obisk Norveške vzeli dopust. 

Kot že večkrat doslej jih imajo v 
zobeh najbolj tisti, ki njihovega pos-
lanstva nočejo in ne želijo razumeti. 
Boljše kot graditi je podirati, o tem, 
da smo vsi polni besed o promociji 
Slovenije, izvajamo pa jo s figo v 
žepu, pa nikomur mar. Da je za to 
potrebno izrabiti vsako priložnost, 
potrjujejejo nedavne "ugotovitve" 
Francozov in Angležev, ki so pre-
pričani, da je pri nas vojna in da ni-
mamo kaj jesti. Sponzorji, kot so 
Pevrol, Zavarovalnica Triglav, Be-
linka iz Ljubljane, Merkur iz Kran-
ja, Kovinotehna iz Celja in Pinus iz 
Rač ter nekateri drugi, so že vedeli, 
kam dajejo denar, ko so podprli ko-
rante iz Smučarskega kluba Ptuj. 

MG 

Ptuj obiskali predstavniki Sveta Evrope 
v soboto, 12. februarja, so bili v 

Ptuju predstavniki Sveta Evrope za 
področje kulture. Po sprejemu v 
Mestni hiši so si ogledali nekatere 
ptujske kulturne zanimivosti. Bo-
gastvo ptujske kulturne dediščine 
jih je izjemno navdušilo, na velikem 
karnevalskem plesuvšotoru pa niso 
mogli skriti navdušenja nad našimi 
koranti in tudi tujimi folklornimi 
skupinami, ki so nastopile na 
letošnjem kurentovanju. Predstav-
nik iz Švedske je ob tej priložnosti 
izjavil, da česa takega, kot imamo v 
Ptuju, še ni videl. Ni kaj, s kulturo 
smo že v Evropi. 

MG S sprejema v f^estni hiši. Foto: Kosi 
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Halo, pomoč - projekt 
zdravega mesta 

Sekretariat za dru-žbene dej-
avnosti občine Ptuj je skupaj s 
podjetjem Inter Alarm iz Lenar-
ta 9. februarja organiziral pred-
stavitev sistema Halo, pomoč. 

Kot je na predstavitvi povedal 
Žarko Markovič iz Sekre tar ia ta 
za družbene dejavnost i občine 
Ptuj , je v ce lo tnem projektu 
Zdravo mesto, ki ga uresničuje jo 
podje t ja , institucije, društva in 
nekateri drugi, našlo svoje mes to 
tudi podje t je In ter A la rm iz Len-
ar ta s s is temom Halo, pomoč za 
ljudi v stiski, ki po t r ebu je jo za-
nesljivo pomoč v zelo k ra tkem 
času. Prve predstavitve, k i j e bila 
nadvse uspešna, so se udeležili 
predstavniki društev za bo j proti 
sladkorni bolezni, slepih in slabo-
vidnih, invalidov, za ce rebra lno 
paralizo, za zdravje srca in ožilja, 
bolnišnice in nekater ih drugih. 

S strani izvajalca sta de lovanje 
sistema predstavila solastnik 
podje t ja In ter Ala rm iz Lenar t a 
Marko Banič in d i rektor pod je t j a 
Inter Alarm - t ehn ično fizično va-
rovanje P tu j Maks Menoni. Sis-
tem Halo, pomoč je v svetu zelo 
razvit, pri nas pa ga šele uvajajo. 
Spre jemno-a larmni center , ki je 
pogoj za delovanje sistema, so v 
Ptuju uredili že pred le tom dni. V 

bistvu bi lahko de lo že začeli, saj 
ni po t r ebno drugega kot zanj pri-
dobiti ljudi. 

Z a delovanje sistema Halo, 
pomoč p o t r e b u j e m o poseben te-
lefonski apara t za klic na pomoč, 
k i j e priključen na obs to ječo tele-
fonsko omrež je . N a m e n j e n je os-
tarelim, invalidom in bolnim, ki 
živijo sami in občasno ali izjemo-
ma po t rebu je jo p o m o č na domu. 
S te le fonom za klic na p o m o č 
uporabnik sam pokliče na 
pomoč , v nekater ih pr imerih pa 
to s a m o d e j n o opravi naparava . 
Klic lahko sprožimo z brezžičnim 
sproži lom, na pr imer kar s stal, iz 
postel je ali naslonjača, od koder 
se lahko brez slušalke v rokah po-
govar jamo z osebo na drugi strani 
žice. T a oseba j e lahko kdo od 
svojcev, sosed ali dežurna osebna 
v sp re j emnem cent ru službe 
Halo, pomoč, ki organizira 
p o m o č na d o m u . Na sistem Halo, 
pomoč se lahko priključijo tudi 
tisti brez te lefona: zados tu je so-
sedov te lefon, saj t ipka de lu je 
tudi na razdalji 40 metrov. 

Ker je že prva predstavitev zelo 
uspela, so se v In ter Ala rmu na 
p o b u d o sodelujočih odločili, da 
b o d o vsem društvom, potencial-
nim uporabn ikom in drugim pos-

lali brošure s podrobno predsta-
vitvijo sistema. V občinskem Se-
kretariatu za družbene dejavnos-
ti pa bodo preučili možnosti , da bi 
sečim več ljudi vključilo, tudi tisti, 
ki jim mater ia lne možnosti tega 
ne dopuščajo . Sicer pa si je apara t 
možno kupiti na kredit ali ga na-
jeti. Mesečna najemnina za delo 
in vzdrževanje sistema je 30 
nemških mark v tolarski proti-
vrednosti . V Mariboru bo na pri-
mer samo bolnišnica za vpeljavo 
tega sistema namenila 17 milijo-
nov tolarjev. 

A p a r a t e za klic na pomoč bodo 
dobili vsi bolniki, ki ga pot rebuje-
jo. O b vključitvi v sistem bodo za 
vsakega uporabnika vnesli zelo 
na tanačna navodila, kako ukre-
pati vdoločenih primerih. V ptuj-
ski bolnišnici se bodo o vključitvi 
odločili po predstavitvi sistema. 
Di rek tor dr. Lojze A r k o j e r pove-
dal, da čakajo na konkre tno po-
nudbo podje t j a Inter Alarm. 

Vključitev vsakega zainteresi-
ranega v sistem Halo , pomoč po-
meni novo kakovost življenja. In-
ter Alarm pa se že tudi pogovai ja 
z zavarovalnico o n jenem financi-
ranju sistema. 

MG 

ZDRUZENJE KATOLIŠKIH 
ŠTUDENTOV AMOS 

Drugačnapočastitev 
kulturnega praznika 

Pred kratkim ustanovljeno 
Združenje katoliških študentov 
Amos iz Maribora je ob slovenskem 
kulturnem prazniku pripravilo 
okroglo mizo. Ker menijo, da je 
prav ta dan primeren, da se pogo-
varjamo tudi o politični kulturi, so 
svoje srečanje naslovili Politika -
stvar drugih ?! 

Politika in kultura se tesno pove-
zujeta. Kulturni delavci so še vedno 
odvisni od naklonjenosti politikov 
tako na lokalni kot na državni ravni. 
Politiki so javnosti vedno na očeh, v 
naši državi pa se srečujemo s po-
manjkanjem kulturnega poli-
tičnega dialoga in moralne odgo-
vornosti. 

Gost večera, ki je odgovarjal na 
številna vprašanja, je bil republiški 
minister za obrambo Janez Janša . 
Zanimanje je bilo veliko, saj so mla-
di in tudi malo manj mladi do 
zadnjega kotička napolnili škofij-
sko avlo na Slomškovem trgu 20 v 
Mariboru. Ministru Janšu so pos-
tavljali številna vprašanja, od tega, 
kakšna je trenutna politična klima, 
o strankarskem delovanju, o odno-
sih s sosednjo Hrvaško do podpisa 
Partnerstva za mir. 

Janez Janša je med drugim pove-
dal, da Slovenija še danes na vseh 
področjih občuti škodo, ki jo je 
povzročil bivši sistem, vendar bo to 
popravil le čas in življenjsko okolje 
sedanjih generacij. 

Vse navzoče je zanimalo njegovo 
mnenje v zvezi z ovadbo mag. 
Dušana Požarja zaradi utemeljene-
ga suma vpletenosti v mariborsko 
afero z orožjem. Janša je v zvezi s 
tem povedal: "Gospod Požar je že 
leta 1991 pisal, da se Slovenija ni 
osamosvojila legalno, da je kršila 
zakone ter da je to neke vrste krimi-
nalno dejanje. To stališče je zago-
varjal tudi na sestanku zveznih 
tožilcev, p a j e kljub temu še vedno 
ostal tožilec. In ta zadnja ovadba, ki 
ni bila prava ovadba, je temeljila (v 

tistem delu, ko govori o kršenju re-
solucije O Z N ) na dokumentaciji, ki 
jo je poslalo naše ministrstvo preko 
kriminalistične službe v Maribor. 
Ko se je to orožje odkrilo, je za po-
tek preiskave bilo zelo pomembno, 
da se ugotovi tranzit orožja in 
vojaške opreme skozi Slovenijo v 

času, ko je bilo le-to na letališču v 
Mariboru. Naše ministrstvo in mi-
nistrstvo za notranje zadeve sta vso 
zbrano dokumentacijo poslali 
sodišču. Ovadba višjega maribor-
skega tožilca Požarja, ki je bilo pos-
lana v Ljubljano, je zavržena, kajti 
bila je brezdokazov - le podlo podti-
kanje. To je na podlagi znanega 
Požarjevega stališča, d a j e bila osa-
mosvojitev Slovenije nelegalna in 
da smo kršili zakonodajo. Obtožba 
je brezpredmetna in v neki 'normal-
ni' državi kaj takega, kot je storil 
Požar, ne bi bilo mogoče. 

Po osamosvojitvi ni prišlo do no-
benih sprememb. Po nekaterih 
zgradbah niso tega pokazali niti na 
zunaj, saj niti stare napisne table 
niso zamenjali. Sedanjim kadrom 
se po zdajšnji zakonodaji misli po-
daljšati mandat dosmrtno, kar po-
meni, da nekomu, kije bil pred pet-
najstimi leti po takratnih moralno-
političnih kriterijih izbran in je poz-
neje mandat vsaka štiri leta obnavl-
jal, mandat brez ponovnega prever-
janja velja tudi v sedanji državi," je 
sklenil Janez Janša. 

M. Slodnjak 

biovensKi ooramoni mmisier 
Janez Janša je med Mariborčani 
zelo priljubljen, saj so mnogi 
želeli njegov podpis. Foto: MS 

PTUJSKA TRŽNICA 

Kdo pro-
daja in 
kdo obli-
kuje cene 

Velikokrat je v Ptuju slišati 
pritožbe čez ponudbo na 
tržnici. D a j e ena najdražjih v 
SloveniJi,dananJeJlahkopro-
daja vsak, če ima dovoljenja 
ali ne, in da je na njej veliko 
preprodajalcev. In tudi 
vprašanja, zakaj ni na njej več 
zelenjeve in sadja domačih 
proizvajalcev. 

Najbrž se je zato poslanec 
Ljudske stranke Ivan Vogri-
nec že lani junija odločil, da je 
zastavil poslansko vprašanje 
glede prodaje zelenjave in sad-
ja na ptujski tržnici. Šele de-
cembra lani pa mu je ptujska 
tržna inšpektorica Marija 
Ljubeč odgovorila, a je odgo-
vor prišel na poslanske klopi 
šele za ponedeljkovo zasedan-
je ptujske skupščine. 

V odgovoru inšpektorica 
Marija Ljubeč navaja, da ima-
jovsi, ki prodajajo zelenjavo in 
sadje na ptujski tržnici, sloven-
sko državljanstvo in da so no-
silci samostojne obrtne dejav-
nosti - trgovine na drobno. Pri 
njih opravlja tržna inšpekcija 
nadzor, prav tako pa tudi 
davčna, saj morajo voditi pred-
pisane knjige prometa blaga. 
Blago nabavljajo pri podjetjih, 
ki so registrirana za prodajo 
blaga na debelo, delno pa tudi 
pri večjih kmetijskih pridelo-
valcih sadja in zelenjave. Cene 
se oblikujejo prosto, glede na 
ponudbo in povpraševanje. 
Tržna inšpektorica Marija 
Ljubeč še dodaja, da je večja 
ponudba dobrega in kakovost-
nega blaga koristna, ne glede 
na to, ali gre za zasebna ali 
družbena podjetje, saj vpliva 
na ugodnejše cene. 

DLŽ 

KREDITNA BANKA MARIBOR V ORMOŽU TRIDESET LET 

Prireditve ob jubileju 
VEČ KOT POLOVICA PRIVARČEVANIH SREDSTEV V DEVIZAH * LANSKO LETO 1700 

KREDITNIH POGODB * PRVIM DESETIM IMETNIKOM HRANILNIH VLOG IN ŽIRO 
RAČUNOV ZLAT SPOMINSKI TOLAR 

18. februarja je minilo 30 let, 
odkar je v prostorih ormoške 
SDK pričela delati takrat še Ko-
munalna banka, ki se je leta 1965 
preimenovala v Kreditno banko 
Maribor. Poslovanje je pričela 
ena delavka, LJubinka Debeljak 
(i so se je ob jubileju spomnili s 
šopkom rož) s hranilnimi vlogami 
in žiro računi obrtnikov. Še istega 
leta je bankazaradi razširitve pos-
lovanja zaposlila vodjo ekspozi-
ture Ormož Franca Plavca in ne-
koliko kasneje še Ano Irgl. Ob 
koncu 1964. leta si je pridobila že 
okoli 180 komintentov s hranil-
nimi vlogami in 23 žiro računov 
obrtnikov. 

Z leti se je poslovanje in zau-
panje varčevalcev povečalo, 
raznovrstnejša pa je postala 
tudi bančna ponudba. Tako so 
1967. leta v banki pričeli spreje-
mati tudi devizne vloge ter odo-
bravati kredite. Zaradi razširit-
ve poslovanja so postali prosto-
ri banke pretesni in 1975. leta se 
je ormoška ekspozitura preseli-
la v nove prostore na Ptujski 
cesti, kjer še vedno poslujejo. 
Leto dni kasneje so pričeli dela-
ti tudi v Središču ob Dravi, kjer 
so odprli agencijo z dvema za-
poslenima. 

V zadnjih letih so v ormoški 
ekspozituri uvedli mnoge novosti 
in dejavnosti. Tako so poleg sta-
novanjskih in potrošniških kredi-
tov začeli obravnavati kratko-
ročne in dolgoročne kredite za 
obrtnike in kmetovalce, uvedli 
več oblik varčevanja, prodajajo in 
odkupujejo obveznice, sklepajo 
pogodbe o deponiranju sredstev 
na vpogled za podjetja, sodeluje-
jo pri kratkoročnem kreditiranju 
podjetij in izplačujejo devizne 
dnevnice za podjetja. V letih 1992 
in 1993 so občanom pomagali 
tudi pri izpolnjevanju obrazcev za 
napoved dohodnine, pri pridobi-
vanju novih deviznih in tolarskih 
"arčevalcev pa so uvedli stimula-
tivne obrestne mere. V letu 1992 
so s številnimi trgovinami v 
Ormožu sklenili pogodbe za 
plačevanje s plačilno kartico AC-

TIVA in hkrati pričeli to kartico 
izdajati imetnikom tekočih 
računov. Zadnja pridobitev 
ormoške ekspoziture pa je ban-
komat in zamenjava vseh kartic 
lastnikom tekočih računov za 
kartico bankomat. 

"Ob koncu lanskega leta je bilo 
580 milijonov tolarjev pri-
varčevanega denarja, od tega 65 
odstotkov v devizah. Več kot JK)-
lovico sredstev, to je 339 milijo-
nov tolarjev, smo namenili kredi-
tiranju. Rezultat tridesetletnega 
poslovanja naše ekspoziture je 

3400 imetnikov tekočih računov, 
8200 imetnikov hranilnih knjižic, 
5100 deviznih računov, 2600 žiro 
računov, 550 tolarskih računov 
tujcev, 750 imetnikov kartic AC-
TIVA, 50 prodajnih mest za AC-
TIVO v Ormožu, pet pogodb za 
menjalnice v Ormožu in 1700 
sklenjenih kreditnih pogodb v 
letu 1993," je na kratko povzela 
delo Milica Križe, vodja ormoške 
ekspoziture KB Mar i te r . 

Ob 30 letnici je bila konec mi-
nulega tedna v Ormožu vrsta pri-
reditev. Pričele so se minuli 
četrtek s koncertom New Swing 
Ouarteta v ormoški cerkvi. Ob tej 
priložnosti je predsednik uprave 
banke mag. Andrej Hazabent 
izročil dr. Petru Gašpariču, di-
rektorju ormoškega zdravstvene-
ga doma, večjo vsoto denarja za 

človekoljubne namene; porabili 
ga bodo za bolnike in invalide. 

Na petkovem posk)vnem 
srečanju je mag. Andrej Haza-
bent poudaril, da bo 1993. leto 
nedvomno ostalo zapisano v zgo-
dovini razvoja Kreditne banke 
Maribtir kot leto posebnega po-
mena - kot leto poslovne, organi-
zacijske in kapitalske preobrazbe 
banke. "Kreditno banko Maribor 
bomo razvijali kot vseslovensko, 
univerzalno banko z ambicijo, os-
tati ena izmed vodilnih sloven-
skih bank z močno vpetostjo v ev-

ropski bančni prostor," je posebej 
poudaril. 

Jakobu Vaupotiču, Alojzu Iva-
nušu, Antonu Janežiču, Zvonku 
Vnučecu, Romanu Žabotu in Da-
nici Bešvir (vsi so iz Ormoža), 
Francu Cvetku in Jakobu Bešvir-
JuizTrgoviščaterJustini Drvar iz 
Obreža in Rudolfu Jaklu iz Sre-
dišča ob Dravi, najzvestejšim 
varčevalcem iz leta 1964, so 
izročili spominski zlatnik, kije bil 
izdan ob osamosvojitvi Slovenije. 

Prireditve ob 30-letnici 
ormoške ekspoziture Kreditne 
banke Maribor so sklenilivpetek 
popoldan s priložnostnim kon-
certom Pihalnega orkestra 
Ormož in kvizom za varčevalce, 
ki ga je vodila Ida Baš. 

Vida Topolovec 

22-članski kolektiv banke v Ormožu ob 30-letnici obstoja ekspoz-
iture. Foto: Ema Žalar 

DR. ALEKSANDER ŠOSTERIČ, NOVI DIREKTOR 
LENARŠKEGA ZDRAVSTVENEGA DOMA 

V Lenartu primanjkuje zobozdravnikov 
Pred časom so v Zdra-

vstvenem domu Lenart 
dobili novo vodstvo, saj so 
n e k ^ časa imeli levršilca 
dolžnosti. Direktor Je 
postal dr. medicine Alek-
sander Šosterič. 

V lenarškem zdravstve-
nem domu obsega zdravst-
vena služba splošno ambu-
lantno dejavnost, dispan-
zer medicine dela, zoboz-
dravstveno dejavnost, pre-
ventivno zobozdravstveno 
dejavnost, otroški dispan-
zer /predšolski in šolski /, 
varstvo žena in mater, pa-
tronažno službo, pnevmo-
loški dispanzer, laborato-
rijsko dejavnost te r reševal-
no in dežurno službo. 

Čeprav tudi po zadnjem 
referendumu ne dobivajo 
za potrebe lenarškega 
zdravstva ničesar, se ne pri-
tožujejo. Dr. Šosterič pove, 
da imajo srečo, da so pros-
tori zdravstvenega doma še 
dokaj novi in dobro 
opremljeni. To ne drži le za 
ambulanto medicine dela 
in športa, ki dela v bivših 

Klemosovih prostorih v in-
dustrijski coni in je zelo od-
daljeno od centra, ob no-
vem lastniku prostorov pa 
je negotova njena prihod-
nost. 

Večji obseg dela je v 
zadnjem času v ginekološki 
ambulanti in nekaterih zu-
nanjih ambulantah (v Cer-
kvenjaku in pri Sv. Trojici), 
zato bodo morali uvesti ce-
lotedenske ambulantne 
dejavnosti; zdaj delaj le tri-
krat na teden. Razmišljajo, 
da bi v Lenartu ponovno 

uvedli fizikalno terapijo, 
saj je v bližnjih fizikalnih 
kabinetih izredno dolga 
čakalna doba ( v Mariboru 
tudi do pet mesecev), zato 
bi to službo radi približali 
I^narčanom. 

Za zdaj v Lenartu še ni-
majo nobene ambulante v 
zasebni praksi, vendar sta 
dva zdravnika tik pred pri-
dobitvijo koncesije za 
opravljanje zdravstvenih 
storitev. "Menim, da je po-
trebno zasebnikom omo-
gočiti enakopraven vstop v 
zdravsteno dejavnost, jim 
pod ugodnimi, za javno 
službo pa sprejemljivimi 
pogoji nuditi prostore v na-
jem in z njimi razviti sode-
lovanje v možnih dejavnos-
tih," dodaja dr. Šosterič. 

V lenarškem zdravstve-
nem domu je trenutno za-
poslenih devet zdravnikov; 
kljub temu da sta dve zdrav-
nici na porodniškem do-
pustu, nimajotežavzzdrav-
niškim kadrom. "Zelo pa 
manjka zobozdravnikov, 
saj se tudi na zadnji razpisni 
nihče prijavil. Takoj bi 

namreč zaposlili tri zoboz-
dravnike. Do zdaj smo to 
nekako reševali s pogodbe-
nim delom, težje pa bo to z 
novo zakonodajo o pogod-
benem delu. Zakon omo-
goča le o.sem ur, to paje ve-
liko premalo za naše potre-
be. Z veseljem bi zaposlili 
vsaj enega zobozdravnika. 

V lenarškem zdravstve-
nem domu že leta skrbimo 
za dobro strokovno uspo-
sobljenost zdravnikov in 
tako se dobivamo pri nas 
enkrat mesečno na stro-
kovnih srečanjih. To bomo 
tudi nadaljeval i, saj se zave-
dam, daje dobro .strokovno 
znanje največja naložba. Še 
naprej si bomo prizadevali 
za sodelovanje med 
zdravstvenim domom in 
občino pri uresničevnju 
programa Zdravje vsem do 
leta 2000, predvsem v priza-
devanj u za zdrav način živl-
jenja. za zdravo življenjsko 
okolje in za ustrezno 
zdravstveno varstvo," je 
sklenil dr. Aleksander Šos-
terič. 

M. Slodnjak 

Dr. Aleksander Šoste-
rič, direktor ZD Lenart. 
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Maškerada na Humu 
Prosvetno društvu Janez Trstenjak na 

Humu so ustanovili 1952. leta. O njem smo že 
pisali, zadnja leta največ v zvezi s prostorom, 
ki ga imajo in nimajo. Težave so povezane s 
prenehanjem pouka na tej šoli v sredini 
osemdesetih let in oddajo šole v najem obrtni-
ku izVaraždina. 

Pa ne, da bi se s sedanjimi najemniki llumčani 
slab« razumeli; daleč od tega, zatrjuje Mimica 
Pišek, ki je že od vsega začetka režiserka in stro-
kovni vodja in po smrti moža Uwra pa poleg taj-
nice Anice Ratek društvo tudi vodi. Moti jih le, 
da so najmeniki povsej šoli razen v dveh spodnjih 
razredih, ki naj bi ostala za potrebe kraja in pro-
svetnega društva. A so najemniki razširili svoje 
skladišče v razred ob tistem, kjer je oder, in tako 
delovanje društva še bolj utesnili. Polegtegaso iz 
sosednjega razreda nametali na oder ves 
društveni arhiv in drugo. Dodatno otežuje delo 
neogrevanost prostora. 

Ko sejegovorilo,danajbiobčinašoloprodala, 
so krajami nekdanjega humskega šolskega oko-
liša napisali dopis ter ga poslali na ormoško kra-
jevno skupnost in na občino. Zapisali so, kaj vse 
se je všolidogajalood druge vojne dalje, kojebila 
stavba bolj podobna ruševini kot šoli, vendar so 

jo krajani obnovili, zato 
pa sedaj ne dovolijo, da 
bi jo kdorkoli prodajal. 

Člani prosvetnega 
društva, ki šteje okoli 
100 članov, med njimi 
veliko mladih, kljub 
temu delajo dalje. Iger, 
ki so bile nekoč 
značilne za llumčane, 
sedaj ne igrajo, v okviru 
prosvetnega društva pa 
dobro delujeta dve sek-
ciji: skupina ljudskih 
pevcev in pevk, ki pri-
kazujejo številne 
običaje in zapojejo obi-
lo starih pesmi, ter mla-
dinska vokalna skupi-
na, ki jo sestavlja 12 
pevk, vodi pa jo Klavdija Zorjan, študentka glas-
bene akademije iz Ljubljane. Letos so se mladi 
predstavile z dvema odmevnima koncertoma in 
to je podmladek, ki bo nadaljeval delo društva. 

Ob letošnjem pustu pa so na Humu organizi-
rali maškerado. Na prireditev, ki sojo organizi-
rali v soboto, 12. februarja, je prišlo kar 54 maski-

ranih članov prosvetnega društva ter okoli 40 
drugih, tako da jih je bilo v razredu več kot 90. 
Petje in plesstasevrstiladovečera, koso se ljudje 
razšli z željo, da se kmalu ponovno snidejo na 
kakšni podobni prireditvi. 

Vida Topolovec 

V stari šoli se je zbralo veliko mask, obiskovalci pa so prinesli s 
sabo jedačo in pijačo. Foto: Vera Lazar 

MIKLAVŽ PRI ORMOŽU 

Pred novim 
samoprispevkom 

Ker se 31. marca v krajevni skup-
nosti Miklavž pri Ormožu izteče 
osmi krajevni samoprispevek, se 
bodo krajani predvidoma 20 ali 27. 
marca odločali o njegovem nadalje-
vanju. Ker sočasno potekajo aktiv-
nosti za uvedbo lokalne samouprave 
in je iz zakonskih določb razvidno, 
da predvideni viri financiranja no-
vih občin ne napovedujejo velikih 
možnosti za uresničevanje lokalnih 
načrtov, in ker bo preoblikovanje se-
danje krajevne skupnosti trajalo 
vsaj pol, če ne vse letošnje leto, so 
mnenja, da je za razvoj kraja samop-
rispevek nujno potrebno nadaljeva-
ti. 

Od 18. do 23. februarja so potekali 
zbori krajanov, na katerih so obravna-
vali predlog programa devetega kra-
jevnega samoprispevka. Mirko 
Tramšek, predsednik sveta krajevne 
skupnosti, je poudaril, da so v času 
osmega krajevnega samoprispevka 
uspeli uresničiti tri glavne program-
ske naloge: asfaltirali so cesti Kajžar -
Zasavci in Vinski Vrh - Veliki Bre-
brovnik, za kar so poleg sredstev sa-
moprispevka porabili še pogodbene 
prispevke krajanov ter pri prvem od-
seku še 50 odstotkov sredstev za de-
mografsko ogrožena območja, ter 

zgradili mrliško vežico. 
Uspešni so bili pri vzdrževanju ob-

jektov v upravljanju krajevne skup-
nosti, kot so dvorana, športno igrišče, 
pokopališče in javna razsvetljava, ure-
sničili pa so tudi enega izmed pro-
gramskih ciljev osmega krajevnega 
samoprispevka - telefon v vsako vas. 
Kljub temu da ni bila načrtovana, bo 
zgrajena transformatorska postaja 
Vinski Vrh, in to deloma iz sredstev 
Elektro podjetja ter državnih sredstev 
za demografsko ogrožena območja. 
Če bodo krajani Kajžarja, ki naj bi bili 
priključeni na novo transformatorsko 
postajo, prispevali 10 odstotkov vred-
nosti naložbe, kar znaša 10.000 tolar-
jev po priključku, bo zgrajena tudi na 
Kajžarju, kljub temu da v programu 
osmega krajevnega samoprispevka ni 
bila načrtovana. 

S sodelovanjem krajevne skupnos-
ti so v tem obdobju obnovili župno 
cerkev pri Miklavžu, vendar brez 
sredstev samoprispevka. Manj 
uspešni pa so bili v zadnjih letih pri 
vzdrževanju gramoziranih krajevnih 
cest, urejanju okolja ter zimski službi, 
za kar pa je več opravičljivih vzrokov. 

"V programu devetega krajevnega 
samoprispevka je asfaltiranje krajev-
nih cest v smeri od Miklavža proti 

Vinskemu Vrhu, ob pokopališču pri 
Miklavžu ter iz smeri Hermancev od 
Gomile do križišča Ilovci. Tudi v pri-
hodnjem obdobju bomo vzdrževali in 
gramozirali krajevne ceste ter objekte 
krajevne skupnosti, center naselja 
Miklavž, vzdrževali kulturne objekte 
in podpirali društveno dejavnost," je 
Mirko Tramšek v grobem opisal pro-
gram samoprispevka, ki ga uvajajo od 
1. aprila 1994 do 31. marca 1999. 
Računajo, da bi v petih letih zbrali ne-
kaj več kot 25 milijonov tolarjev. 

Krajani, ki prejemajo plačo iz de-
lovnega razmerja oziroma nadomesd-
la, bodo plačevali mesečno 2 odstotka 
od neto plače, upokojenci, če je njiho-

va pokojnina višja od pokojnine z 
varstvenim dodatkom, 2 odstodca, za-
vezanci, ki imajo dohodke od samos-
tojnega opravljanja gospodarske in 
poklicne dejavnosti, 2 odstotka od 
neto osebnega dohodka in ostanka 
čistega dohodka, tisti, ki plačujejo da-
vek v pavšalnem letnem znesku, 4 od-
stotke od odmerjenega davka, kmetje 
pa 6 odstotkov od katastrskega do-
hodka in gozdov. Krajani, k i so zapos-
leni v tujini, bodo plačevali v pavšal-
nem letnem znesku 200 DEM, pre-
računano v tolarsko protivrednost po 
srednjem tečaju Banke Slovenije na 
dan vplačila. 

Vida Topolovec 

Koranti in obnašanje 
Korant ni doma samo 

okoli Ptuja. Do druge vojne 
so ga poznali tudi v krajih 
pod Pohorjem in na njem. 
Tako tam še danes pozna-
mo domača imena pri Ko-
rantu in še vedno najdemo 
ljudi, ki se spominjajo tega 
kosmatega pustnega lika. 
Od markovskega koranta 
seje razlikoval po tem, daje 
imel na glavi prave kravje 
rogove. Se najbolj je bil po-
doben onemu iz Lancove 
vasi. Vojna vihra in povojni 
čas sta tudi korantu pod Po-
horjem pomagala, daje šel v 
pozabo. 

Ko se tako v predpust-
nem času na slovenjebi-
striških ulicah pojavijo ptuj-
ski koranti, jih ljudje spreje-
majoz naklonjenostjo. Toje 
pokazal tudi bistriški župan 
Ivan Pučnik, ko jih je 3. fe-
bruarja sprejel pred občin-
skim poslopjem, da so mu 
izročili poslanico ptujskega 
župana Vojteha Rajherja, 
kar je brez dvoma zelo sim-
patična gesta. Ljudi pa mo-
tijo nekatere 'razvade' ko-
rantov. 

Ljudje so proti nad-
ležnemu nadlegovanju ko-
rantov na ulicah. Posebno 

dekleta in ženske niso pri-
pravljene sprejemati njiho-
vih neslanih šal, kot jih mor-
da Ptujčanke. Otroci prav 
beže pred njimi, ker se jih 
boje, še posebej ker so mas-
kiranci velikokrat vinjeni. 
Prav tako ljudje v Slovenski 
Bistrici niso zadovoljni, ker 
si jemljejo pravico vstopa 
povsod, kjer hočejo, čeprav 
jim tega ne dovolijo. V Bi-
strici je bila vedno navada 
(ali ni morda tako tudi v 
okolici Ptuja?), da se je mo-
ral korant, če je vstopil v 
hišo, trgovino ali gostilno, 
odkriti. Če je hotel ostati 

neznan in se ni hotel odkriti, 
pačv prostor ni vstopil. Toje 
bila njegova izbira. Tako so 
preprečili razne neslanosti 
in nespodobnosti. 

Takšna nespodobnost se 
je dogodila v nedeljo, 6. fe-
bruarja, v gostilni Jakec v 
Slovenski Bistrici. Tisto ne-
deljo so imeli v posebnem 
prostoru gostilne sedmino. 
Prišli pa so koranti in delali 
velik trušč. Niso se odkrili, 
zato ne vedo, od kod so bili. 
Prosili so jih, naj ne gredo 
naprej, ker s svojim poska-
kovanjem intruščem motijo 
užaloščene pogrebce, ven-
dar si niso dali dopovedati. 
Komaj so jih prepričali, da 
so hitro zapustili gostilno. 

Take in podobne reči 

spravljalo lik koranta v sla-
bo luč. Društva in sekcije 
korantov bodo morali še ve-
liko narediti glede 
obnašanja maskirancev, si-
cer bodo pri ljudeh izgubili 
vse simpatije. Ko prideš v 
drugi kraj, se moraš pač pri-
lagoditi krajevnim nava-
dam. 

Sicer pa, koranti, vse 
manj vasje v Ptuju. Na pust-
no nedeljo vasje bilo v do-
poldanskem času videti na 
ptujskih ulicah bolj malo; 
pred šotorom je bila sicer 
skupina, kasneje pa v šotoru 
večja iz Lancove vasi. Bodi-
te več v Ptuju, da vas bodo 
ljudje videli množično v 
vašem, domačem okolju. 

VT 

KONJENIŠKI KLUB LJUTOMER 

120 let obstoja 
O B JUBILEJU ŽELIJO IZVESTI E V R O P S K O 

PRVENSTVO KASAČEV AMATERJEV 

Na področju ljutomerske 
občine, zibelki konjerejstva in 
kasaškega športa, že tečejo pri-
prave za letošnji častitljivi jubi-
lej. Na rednem letnem občnem 
zboru kluba je njegov predsed-
nik Janko Slavič predstavil 
letošnji program. 

Zastavljen imajo širok pro-
gram prireditev na tekmoval-
nem področju ter pri krono-
loškem pregledu kasaške reje. 
Preuredili bodo hipodrom v 
Ljutomeru in zgradili tribuno s 
150 sedeži in sodniškim stol-
pom. Tekmovalna steza je bila 
lani sicer obnovljena, toda kljub 
temu morajo skrbeti zanjoz red-
nimi vzdrževalnimi deli. Letos 
načrtujejo tudi adaptacijo hle-
vov. 

Vse toje za klub precejšen za-
logaj, brez razumevanja in pod-
pore lokalne oblasti pa ga ne 
bodo mogli izpeljati. Predsed-
nik ljutomerskega izvršnega 
sveta Ludvik Bratuša je pouda-
ril, da morajo negovati togospo-
darsko in šport no zvrst ter njeno 
stoletno tradicijo. Ne smejo 
namreč pozabiti, da ima ljuto-
merski konjeniški klub nekaj 
zelo slavnih imen v tem športu, 
med najuspešnejšimi tekmoval-
ci minule sezone pa so bili Mar-
ko Slavič ml., Zvonko Osterc in 
Jože Sagaj. Jubilej naj ne bi bil 
samo povod za praznovanje, 
ampak mnogo več: predstavljati 

mora vidik kvalitetnega na-
daljnega razvoja. 

Ob obletnici bo na ljutomer-
skem hipodromu pet kasaških 
tekem. Prva, že tradicionalna, 
bo 24.aprila, ko bo tudi otvori-
tev konjeniške sezone, druga pa 
25. junija z mednarodno ude-
ležbo. Osrednja prireditev ob 
praznovanju visokega jubileja 
bovsklopu občinskega praznika 
v nedeljo, 7. avgusta, ko bo pote-
kal četrti slovenski kasaški der-
bi. Dan prej bo razstava sloven-
skih kasačev, kjer bodo rastavili 
fotografije s kasaških dirk skozi 
čas. Skupaj z Zavodom za spo-
meniško varstvom naj bi pripra-
vili stalno razstavo opreme 
kasačev ter pregled zapiskov o 
obstoju zadruge za vzrejo žrebet 
na Cvenu leta 1909. 

Ljutomerčani se zavzemajo, 
da bi jim zaupali organizacijo 
letošnjega evropskega prvenst-
va kasačev amaterjev (FEGAI), 
saj je to letos dodeljeno naši 
državi. Tekmovalci iz 14 evrop-
skih držav naj bi se na ljutomer-
skem hipodromu pomerili 11. 
septembra. 

Ljutomerčani si prav gotovo 
zaslužijo tovrstno tekmo, saj so 
se od davnega leta 1874, torej 
pred 120 leti.kosobilevKrižev-
cih pri Ljutomeru prve kasaške 
dirke, do danes izkazali kot 
odlični organizatorji. 

M. Slodnjak 

O nekaterih nerešljivih in nerešenih 
matematičnih in znanstvenih problemih 
TA PRISPEVEK J E POSVEČEN S P O M I N U NA PTUJSKEGA MATEMATIKA, KI JE VSE 

SVOJE Ž I V U E N J E POSVETIL TEMU, DA J E ISKAL REŠITEV MATEMATIČNEGA 
P R O B L E M A KVADRATURE KROGA 2. nadaljevanje 

PROBLEM Š HRIH BARV 
Ta matematični problem je ne-

koliko novejše narave, njegovo 
reševanje pa je potekalo v okviru 
novejše veje matematike, topologi-
je. Problemje nastal v zvezi s tiskan-
jem večbarvnih političnih zemljevi-
dov sveta. Oblikujemo ga tako: na 
neki ravnini (praktično je to list pa-
pirja, v splošnem paje lahko poljub-
na neskončna ravnina) imamo vri-
sane meje področij (na zemljevidu 
so to meje držav, v splošnem pa so 
lahko poljubna področja v ravnini). 
Vprašanje je: Koliko je najmanjše 
število različnih barv, s katerimi 
lahko obarvamo zemljevid tako, da 
dve državi, ki imata skupno mejo, 
nista obarvani z enako barvo? Dve 
državi, ki nimata skupne meje, pa 
sta lahkoobarvani z enako barvo. 

Pri tiskanju političnih zemljevi-
dov seveda lahko izberemo barve 

tako, daje vsaka država obarvana s 
svojo barvo, ki se razlikuje od barv 
drugih držav. Če pa imamo na 
zemljevidu mnogo držav, je težko 
najti toliko na pogled različnihbarv, 
da bi lahko vsaki državi prisodili 
svojo barvo. Problem je v iskanju 
najmanjšega števila različnih barv. 
Z matematičnimi in logičnimi pos-
topki je bilo dokazano, da s petimi 
ali več barvami lahko obarvamo 
zemljevid na zathevani način. Toda 
pri barvanju praktičnih zemljevi-
dov, ki so sijih matematiki tudi pol-
jubno izmišljevali, se je vedno izka-
zalo, da zadoščajo že štiri barve. 

Zato so formulirali "problem šti-
rih barv" tako: Ali so štiri različne 
barve tisto najmanjše število barv, s 
katerimi lahko obarvamo poljuben 
zemljevid tako, da nobeni dve 
državi, ki imata skupno mejo, nista 

enake barve? 
Ta problem je ostal eksaktno 

nerešen skozi desetletja kljubpriza-
devanju matematikov z vsega sveta. 
Šele pred nedavnim je ob pomoči 
računalnikov uspelo ta problem 
rešiti. Dokazali so, da so rasničnože 
štiri barve dovolj za poljuben 
zemljevid, tudi za takšnega, v kate-
rem se pojavljajo države znotraj 
države, kot je na primer država San 
Marino znotraj Italije. 

KAJ JE PERPETUUM MOBILE 

Doslej smo se ukvarjali z 
nerešenimi in nerešljivimi matema-
tičnimi problemi, kot je kvadratura 
kroga. Podobno kot je na področju 
matematike znan problem kvadra-
ture kroga, je na področju fizike in 
tehnike znan problem, imenovan 
"perpetuum mobile". Izraz je ses-
tavljen iz dveh latinskih pridevni-

kov: prvi pomeni "neprestano", dru-
gi pa "gibljivo"; skupaj bi lahko pre-
vedli to v izraz "neprestano giban-
je", kar že nakazuje, v čem je prob-
lem. 

Neprestano gibanje v vesolju ni 
nič nenavadnega. V mikrokozmosu 
je to na primer gibanje elektronov v 
atomu in nihanje kristalne mreže v 
kovini; v makrokozmosu pa je to 
vrtenje Zemlje in planetov okoli 
svojih osi, potovanje planetov okoli 
Sonca in kroženje našega celotnega 
sončnega sistema okoli središča ga-
laksije, v kateri je na milijarde sonc 
(beri: zvezd). 

Pod izrazom "perpetuum mobi-
le" pa ne razumemo neprenehnega 
gibanja v naravi, pač pa tehnični iz-
delek ali sistem, ki bi ga ustvaril člo-
vek in ki bi se po začetnem zagonu 
gibal neprekinjeno, ne da bi mu do-

vajali energijo od zunaj. Problem 
perpetuuma mobile je torej: ali je 
mogoče izdelati takšen izdelek ali 
sistem. S tem problemom so se 
ukvarjali ljudje že v starih civilizaci-
jah, torej že nekaj tisoč let, in se ne-
kateri ukvarjajo še danes, saj so po 
intuiciji prepričani, da je mogoče 
narediti takšen izdelek. 

Sama ideja ja takšna, da pritegne 
pozornost tehnično mislečega člo-
veka, zato posvetijo nekateri reali-
zaciji te ideje vse svoje življenje, po-
dobno kot po.svetijo drugi svojo po-
zornost rešitvi matematičnega pro-
blema kvadrature kroga. Če bi 
komu uspelo realizirati perpetuum 
mobile, bi postal znan povsem sve-
tu in bi prišel vzgodovino, vendar to 
ni doslej uspelo še nikomur. 

Ta ideja je v drugem razredu 
osnovne šole pritegnila tudi mojo 
pozornost. S sošolcem sva gledala 
neko risanko, v kateri seje racman 
Jaka vozil po morju v kopalni kadi 
brez motorja, zaradi česar se nama 
je utrnila misel, da narediva perpe-
tuum mobile (takrat seveda nisva 
vedela, daje to to) v obliki čolnička. 
Vzela sva pločevinasto ladjico, v ka-
tero sva vgradila cev, ki je potekala 
od sredine dna, kjer je bil sprednji 
konec cevi odprt v vodo pod dnom. 

pa do zgornjega roba krme, kjer se 
je odprta cev končala nad vodno 
gladino. V skladu z najinima pre-
prostima otroškima pametima naj 
bi zadeva delovala takole: ko bi 
ladjico, položeno v mirujočo vodo, 
eden od naju z roko potisnil naprej, 
bi cev, ki je štrlele nekoliko iz dna, 
spredaj zajela vodo, voda bi stekla 
po cevi in začela iztekati iz cevi za-
daj na krmi. Curek iztekajoče vode 
bi potisnil ladjico naprej, zato bi 
ladjica s sprednjim koncem cevi za-
jela novo vodo, ki bi stekla skozi cev 
in s svojim curkom s krme spet poti-
snila ladjico naprej in tako dalje. 
Ker bi se to dogajalo neprenehno, 
bi se ladjica morala po začetnem za-
gonu sama neprenehno gibati na-
prej, dokler ne bi ob kaj zadela. S 
prijateljem sva ladjico resnično iz-
delala in josplovilavpotoku Graje-
ni, ob kateri sem takrat v Ptuju živel 
in ki je bila takrat še čista. A glej, 
kakšno razočaranje! ladjica je po 
začetnem zagonu sicer izmetavala 
na krmi curek vode, vendar je bil ta 
curek vedno manjši, ladjica se je gi-
bala vedno počasneje in po nekaj 
deset centimetrih poti seje ustavila. 
Enakoseje vedla tudi pri drugem in 
pri vseh nadaljnjih poskusih. 

Konec prihodnjič 
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B liga MNZ Ptuj-mali nogomet 
Rezultati 12. kola: Park pri Lizi -

Žoga 2:5, Tarok a.p. Hvaleč - Cen-
ter Tehnoservis 3:5, Vitomarci -
Lipa 7:1, Juršinci-MelaTomaž 2:2, 
Copy Cannon - Šmamica 4:1, Sara -
Bistro Robi 2:3, Bistro Milena -
Partizan Ivanjkovci 1:2, Trsek -
Inštalaterstvo Bczjak 2:3, Pizzerija 
Slonček-Zavod933:3. 

Rezulatati 13. kola: Zavod 93 -
Park pri I.izi 2:8, Bistro Lipa - Piz-
zerija Slonček 1:7, Žoga - Tarok 
а.p. Hvalec5:1, Partizan Ivanjkovci 
- Trsek 2:4, liistro Robi - Bistro Mi-
lena 4:1, Šmarnica - Sara 3:3, Mela 
Tomaž - Copy Cannon 2:6, Lipa -
juršinci 1:4, CenterTehnoser-Vi-
tomarci 1:5. 

I . PIZZERIJA SLONČEK 1 2 8 4 0 50:24 20 
2.INŠTALAT.BEZJAK 1 2 9 1 2 68:25 19 
3 .Ž0G A 1 2 9 1 2 64:22 19 
4. VITOMARCI 1 2 9 1 2 59:18 19 
5.JURŠINC I 1 2 7 3 2 49:24 17 
б. TAROK A.P. HVALEČ 1 2 7 2 3 46:36 16 
7.TRSE K 1 2 7 1 4 39:27 15 
8.COPYCANNO N 1 2 7 1 4 35:34 15 
9.ZAVOD'93 1 2 5 3 4 35:44 13 

10.BISTROROB I 1 3 5 2 6 41:43 12 
I I .B ISTR0LIP A 1 4 3 5 3 5:48 11 
12.PART.IVANJKOVCI 1 3 5 0 8 33:37 10 
13.SARA 1 2 4 1 7 37:42 9 
14. PARK PRI LIZI 1 2 3 3 6 39:56 9 
15. CENTER TEHNOSERVIS . .1 3 4 1 8 32:64 9 
16. ŠMARNICA 1 3 3 1 9 34:46 7 
17. LIPA 1 3 2 1 10 28:61 5 
18. MELATOMAŽ 1 3 0 5 8 23:59 5 
19. BISTRO MILENA 1 2 2 0 1 0 27:64 4 

Pari 14. kola: Športna dvorana 
Mladika, nedelja, 27. februarja: 
8.00 Park pri Lizi - Bistro Lipa, 8.30 
Juršinci - Center Tehnoservis, 9.00 
Copy Cannon - Lipa, 9.30 Tarok 
a.p. Hvaleč - Vitomarci, 10.00 Sara 
- Mela Tomaž, 10.30 Bistro Milena 
- Šmarnica, 11.00 Trsek - Bistro 
Robi, 11.30 Pizzerija Slonček -
Inštalaterstvo Bezjak, 12.00 Zoga -
Zavod 93. 

Pari 15. kola: Športna dvorana 
Mladika, nedelja 27. februarja: 
13.00 Inštalaterstvo Bezjak Pari 
pri Lizi, 13.30 Bistro Lipa - Žoga, 
14.00 Partizan Ivanjkovci - pizzeri-
ja Slonček, 14.30 Šmamica - Trsek, 
15.00 Zavod 93 - Tarok a.p. Hvaleč, 
15.30 MelaTomaž - Bistro Milena, 
16.00 Lipa - Sara, 16.30 Inštala-
terstvo Bezjak - Copy Cannon, 
17.00 Vitomarci - Juršinci. 

Branko Lešnik 

NOGOMET 
Drava - Potrošnik 3:5 (1:1) 
Pred 200 premraženimi gledalci 

so nogometaši Drave gostili prvoli-
gaškoekipo iz Beltincev. Največza-
nimanja je bilo za nastop treh Ru-
sov v vrstah Potrošnika. Najboljši 
med njimi je bil Sergej Nejman. 

Emeršič (2) in Meznarič sta bila 
strelcazadomače,Miloševič(3)ter 
Škaper in Baranja pa za goste. 

27. februaija ob 14. uri bo na 
igrišču Drave prijateljska nogo-
metna tekma med Dravo in Muro, 
za katero nastopata Ptujčana T. 
Emeršič in V. Kokol. 

L K. 

V torek, 1. marca, bo v telovadnici O Š 
Mladika v Ptuju, vpis novih članov in 
uvodno predavanje tečaja joge . Pre-
davanje .se bo pričelo o b 18.30. Vse 
udeležence prosijo, da imajo s seboj 
Športno opremo. (MS) 

Mežica-Ptuj 2:3 
V 14. kolu druge državne lige je 

ženska ekipa Ptuja v Mežici tekmo 
dobila po več kot dveh urah 
ogorčenega in razburljivega boja. 
Zmagovalca je odločil skraj.šani 
petiset. 

Člani Ptujapasovtretjiligi gosto-
vali v Radencih in z domačo ekipo 
izgubili z 1:3. 

V soboto bo v športni dvorani 
Center dvojni program. Ob 15. uri 
se bodo člani pomerili z eno naj-
boljših ekip v ligi. Turbino iz Vuze-
nice, ob 17. uri pa članice z ekipo 
Topolšice. 

ZANIMIVA TEKMOVANJA 
Športna zveza občine Ptuj je z 

Odbojarskim klubom Ptuj v Šport-
ni dvorani Center organizirala 
občinsko srednješolsko prvenstvo 
za dijake in dijakinje. 

Pri dijakinjah je zasluženo prvo 
mesto osvojila Kmetijska šola pred 
Gimnazijo (sodelovali samo dve 
ekipi), pri fantih paje o zmagovalcu 
odločalo zadnje kolo; to so postali 
fantje iz Tehniške, elektro in stroj-
nešole, drugi so bili gimnazijci, tret-
ji fantje Poklicne šole in četrti kme-
tijci. 

Prvaka sta se uvrstile na regijsko 
tekmovanje, ki bo v marcu v Ljuto-
meru. 

I.Z. 

Premagali tudi Gorenje in Fructal! 
Prejšnjo sredo so bile prve tek-

me četrflnala pokala Slovenije, v 
nedeljo zvečer pa 17. kolo v prvi 
državni moški ligi. Drava je obe 
tekmi dobila in tako nadaljuje se-
rijo uspešnih iger. Velika Nedelja 
je izgubila v Ribnici, drugih tekem 
pa zaradi trenerskega seniinaija v 
Izoli(?)nibilo. 

DRAVA - (;OREN J E16:14 (6:4) 
Tudi prva tekma letošnjega 

četrtfinala pokala v rokometu je 
bila podobna vsem tekmam Ve-
le njčanov in Ptujčanov. Gre za 
moštvi, ki se zelo dobro poznata, 
zato o zmagovalcu odločajo po-
drobnosti. Tekma v športni dvora-
ni Center je bila zelo kakovostna, 
borbena in sposebnim poudarkom 
na igri v obrambi ter ob odličnih 
vratarjih Pintariču (Drava) in La-
pajnetu (Velenje). Dravaje tekmo 
pred blizu 400 igralci ter ob 
odličnem sojenju Juga in Jegliča 
dobila po zaslugi vratarja in 
uspešnejših kombinacij v napadu. 
Povratna tekma je bila sinoči (v 
sredo) v Velenju. 

DRAVA - FRUCTAL 28:23 
(16:11) 

V nedeljo zvečer je Drava v tek-
mi 17. kola popolnoma zasluženo 

premagala Fructal iz Ajdovščine. 
Gostje so po zanesljivi pokalni 
zmagi s Slovanom pričakovali 
uspeh, saj so pt) težki tekmi z Ve-
lenjčani računali na utrujeno Dra-
vo. Vendar seje zasukalo drugače. 
Ptujčani so po zadnjem izenačenju 
(5:5) do polčasa z dobro obrambo 
(znova se je izkazal odlični vratar 
Pintarič) in domiselnimi kombina-
cijami goste popolnoma premagali 

ter vodili že s sedmimi zadetki raz-
like. V tem obdobju je blizu 500 
gledalcev res uživalo. In ker Drava 
še ni vrhunska ekipa, nadaljevanje 
ni bilo tako u.spešno.Zatoso gostje 
z dobrimi, predvsem individualni-
mi akcijami razliko vztrajno 
zniževali in se štirikrat približali na 
tri zadetke. Vendar jim je proti 
koncu pošla sapa, kar so Ptujčani 
izkoristili in si priigrali zanesljivo 

zmago, ki jih je popeljala na šesto 
mesto. Žal se je v uspešnem hitrem 
nasprotnem napadu že v prvem 
polčasu poškodoval Sagadin, ki je 
tako kot ekipa prihajal v vedno 
boljšo formo. 

DRA yA- Krauthaker, Novak 6, 
Belančič4, Terbuc 1, Hrnjadovič 3, 
A. Potočnjak 4, N. Potočnjak, Vu-
grinec 2, Sagadin 1, Pisar, Privšek 7, 
Pintarič. 

RIBNICA - VELIKA NEDEUA 
25:20(13:10) 

VELIKA NEDEUA: Kovačec. 
A. MesarecS, Zorli, Trofenik2, Gre-
gorič4, Ivanuša 1, KiunerS, Bezjak 
2, Sok, Novak, S. Mesarec 3, Ga-
berc. 

DRAVA V ŠKOFJI LOKI, VE-
LIKA NEDELJA Z GOLDSTA-
ROM 

V 18. kolu bo Drava gostovala v 
Školji I^ki in se pomerila s Šešir-
jem, v Veliki Nedelji pa bo gostoval 
Goldstar iz Litije. Tekme bodo v 
soboto, v Veliki Nedelji pa jo bodo 
začeli ob 19. uri. 

V vzhodni drugi ligi se bodo 
Ormožani v Veliki Nedelji pome-
rili s Poletom iz Murske Sobote. 
Tekmo bodo začeli ob 16.30. 

I. kotar 
Blok Alana Potočnjaka na tekmi z Gorenjem. V temnih dresih od leve: 
Privšek, Vugrinec, Hrnjadovič, Terbuc, Novak in vratar Pintarič. 

Mednarodno prvenstvo 
za pokal Ptuja 
VSEEKIPNA ZMAGA IN PREHODNI POKAL HOLLYWOODA PTUJSKI DRAVI 

Prizadevni člani judo kluba Drava 
so mimulo soboto uspešno izvedli 
sedmi, tradicionalni mednarodni 
turnir vkonkurencidečkovin mlajših 
juniorjev, kije štel tudi za slovenski 
pokal. Nastopilo je 149 tekmovalcev 
iz Slovenije, Avstrije in Hrvaške. 
Prvenstvo je odprla ministrica za izo-
braževanje, kulturo in šport Kristina 
Šamperi - Purg. 

Tekmovalci Drave so se odlično 
odrezali tudi p)o tekmovalni plati, saj 
so zasedli prvo mesto v vseekipni 
razvrstitvi terosvojili kar devet kolajn. 
V konkurenci mlajših dečkov sta si 
prvo mesto razdelili Drava in 
Gorišnica, v konkurenci starejših 
dečkov je prvo mesto osvojila ekipa 
Jesenic, pri mlajših juniorjih pa Ivo 
Reya iz Celja. 

Odlično so sodili Andrej Murko iz 
Ptuja, Rudi Blažič iz Maribora, 
Slavko Božič iz Ljubljane in Baldo 
Dragič iz Slovenske Bistrice. Rezul-
tati po posameznih kategorijah: 

MLAJŠI DEČKI: do 27 kg: 1. 
Hrnčič (Šiška, LI), 2. Kuserban 
(Drava); do 30 kg: 1. Kokol 
(Gorišnica), 2. Krajnc (Drava); do 34 
kg: 1. Kovacich (Union, Avstrija), 3. 
Muratovič (Dr); do 38 kg: 1. Špes (Im-
pol), 3. Radaš (Drava); do 42 kg: 1. D. 
Rus (Gorišnica), 3. Predikaka 
(Drava); do 46 kg: 1. Jurkovnik 
(Sankako); do 50 kg: 1. Korošec 
(Bežigrad, IJ ) ; nad 50 kg: 1. Šimic 

(GradOlimpija) 

STAREJŠI DEČKI: do 38 kg: 1. 
Maderthaler (Kircbach), 2. 
Rajkovača (Dr); do 42 kg: 1. Rus 
(Gorišnica), 2. Ivančič, 3. Toplak 
(Dr); do 46 kg: 1. Stanišič (Slovenj 
Gradec); do 50 kg: 1. Holer (Ivo 
Reya), 2. Ornik (Drava); do 55 kg: 1. 
Oštir (Jesenice); do 60 kg: 1. Kirbiš 
(Branik), 3. Seničič (Drava); do 65 kg: 
1. Ebert (Golovec); nad 65 kg: 1. 
Cekajič (Sankako); 

M L JUNIORJI: do 50 kg: 1. 
Žilavec (Murska Sobota); do 55 kg: 1. 
Hašaj (Murska Sobota); do 60 kg: 1. 
mesto Vogrinec (Drava), 2. Kolednil^ 

(Drava); do 65 kg: l.LaknerBevc(Ivo 
Reya);do71 kg: 1. Ravnič (Jesenice); 
do 78 kg: 1. Rožman (GradOlimpija); 
nad78kg:l.Skrbiš(Impol) 

Jože Fajs 
NASTOP NA SVETOVNEM 

POKALU 

V avstrijskem Leondingu je bil prvi 
od sedmih turniijev za svetovni pokal, 
na katerem je nastopila tudi vrsta 
slovenskih judoistov. Damjan Petek 
iz J K Gorišnica je dosegel eno zmago, 
vidnejši uvrstitvi (peto in sedmo 
mesto) pa sta dosegla le Vrbančič iz 
Ljubljane in Rajh iz Maribora. 

(I.k.) 

Foto: Kosi 

Aniti Ličina prvi 
bal za med-
narodno moj-
strico 

Iz Brna v Švici smo dobili razve-
seljivo novico. Članica ŠD Lipa 
Ptuj in udeleženka olimpiade v 
Manili leta 1992 mojstrca Anita 
Ličina je dve koli pred koncem ve-
likega mednarodnega turnirja v 
Bemu osvojila prvi bal za medna-
rodno mojstrico. 

To je vsekakor velik uspeh za 
ptujski in slovenski ženski šah ter 
vzpodbuden začetek v olimpij-
skem letu. Toje tudi velik upseh in 
vzpodbuda za varovanko treneija 
M M Danila Polajžarja, ki je v letu 
1993 zaradi zdravstvenih in 
družinskih težav veliko zamudila. 
Želimo ji le, da bi ji začetni uspeh 
bil dobra vzpodbuda za vnaprej. 

Anita se bo v začetku marca 
udeležila mednarodnega turniija 
v Nemčiji, od 18. marca pa bo so-
delovala na mednarodnem turnir-
ju na Bledu. Vse to bodo dobre pri-
prave za nastop na državnem član-
skem prvenstvu, ki je eno glavnih 
kriterijev za uvrstitev v državno re-
preze ntanco za nastop na ol i m pia-
di v Solunu, ki bo letos jeseni. Ani-
ta je tako že izpolnila (potrdila) 
normo za priznanje statusa med-
narodne šix)rtnice, ki ga je imela 
tudi že do sedaj! 

Silva Razlag 

V okviru priprav za nastop na ev-
ropskem prvenstvu se je slovenska 
reprezentanca v streljanju s stand-
ardnim zračnim orožjem v Bjelovar-
ju pomerilas Hrvaško. Nastopilasta 
tudi člana ptujske družine, strelca s 
pištolo^ Janez Štuhec in Majda 
Raušl. Štuhec je med člani s 566 kro-
gi osvojil peto, Raušlova pa s 358 
krogi med mladinkami četrto mes-
to. I.k. 

Poraz V Ljubljani 
v prvi državni namiznoteniški 

ženski ligisovsobotoigralkePeto-
vije po pričakovanju izgubile v 
Ljubljani. S 7:0 jih je premagala 
ekipa Olimpije. V moški drugi ligi 
pa so fantje v Ptuju s 3:4 izgubili z 
Merkurjem. 

I.k. 

Uspešen seminar 
v šoli boksa Bregje bil v soboto 

in nedeljo seminar za vaditelje, ki 
se gaje udeležilo 15 udeležencev iz 
vseh sloven.skih klubov. Predaval 
je priznani strokovnjak profesor 
Slobodan Andjelič. Dogovorili so 
se, da bodo seminarji odslej vsak 
mesec. 

Tekmovalca ŠB Breg Zavec in 
Kerin se bosta v soboto udeležila 
revije v Mariboru. 

I.k. 

Premagana 
razdalja šestih 
metrov 

Mladi atleti iz Ptuja so se ude-
ležili dveh dvoranskih državnih 
prvenstev Slovenije za mlajše in 
starejše mladince. 

Na prvenstvu za mlajše mladin-
ce - bilo je že 12. februaija - so do-
segli zelo vzpt)dbudne rezultate. 
Nina lic je pretekla 60 metrov v 
8,37 sekunde in se uvrstila na 9. 
mesto, Tanja Trafela je za isto raz-
daljo potrebovala 9,50 sekunde in 
tako dosegla 13. čas, pionirja Bar-
bara Gačnik in MitjaCiglarpasta 
se pomerila v skoku v daljavo in 
skočila 4,58 oziroma 4,98 metra. 

Prvenstva za starejše mladince 
so se udeležili Andrej Petrovič v 
troskoku (skočil je 13,13 metra), 
Uroš Esih v teku na 60 metrov z 
ovirami (9,41 sekunde) in Nina lic, 
kije v teku na 60 metrov popravila 
osebni rekord na 8,30sekunde. 

V času državnih prvenstev sta 
potekala tudi mitinga za članske 
kategorije, ki se ju je udeležilačla-
nica AK Ptuj Hedvika Korošak in 
izboljšala dva osebna rekorda, in 
sicervteku na60metrovzovirami 
za 25 stotink sekunde, saj je tekla 
8,90sekunde, še odmevnejši paje 
rezultatvskokuvdaljavo,sajjedo-
skočila do 6 metrov. Tako je Hed-
vika popravila svoj osebni rekord 
izpred petih let. V konkurenci 
hrvaške rekorderke Silvije Babič, 
ki je skočila 6,36 metra, in naše 
državne prvakinje Vladke Lopatič 
(6,30) se je Hedvika v celi seriji 
skokov približevala šestim me-
trom (5,80,5,98,5,70,5,72). 

Korošakova je nastopila tudi v 
troskoku in dosegla 12,90 metra, 
kar je le 8 centimetrov manj od 
osebnega rekorda. V disciplini, 
kateri posvečata s trenerjem več 
pozornosti, pričakujejo za 
letošnjo sezono skoke čez 13 me-
trov. Ta rezultat bo skušala doseči 
že to soboto na državnem član-
skem prvenstvu v Ljubljani, kjer 
bo nastopila v teku na 60 metrov z 
ovirami in troskoku. 

Gorazd Rajher 

Med najobetavnejšimi 
mladimi največ nogo-
metašev in borcev 

Ptujski šport se lahko pohvali z ne-
katerimi odličnimi športnimi dosežki 
predvsem doma, neredko pa tudi z 
uspešnimi nastopi na mednarodnih 
tekmovanjih, celo evropskih in sve-
tovnih prvenstvih. Najuspešnejšim 
članom in članicam, pa tudi evropsko 
dokazanim mladincem je ptujska 
športna javnost zaploskala ob progla-
sitvi ptujskih športnikov-prireditevje 
bilavjanuarju,treneiji in vodstva klu-
bov pa še posebej stavijo na prihaja-
joči rod športnikov, torej na tiste, ki so 
rezultate pokazali že danes, vendar od 
njih veliko šele pričakujemo, ko bodo 
čez nekaj let nastopili v članskih kate-
gorijah. 

Tako so na januarski prireditvi po-
delili tudi priznanja 23 najobetav-
nejšim športnikom občine Ptuj, med 
katere so se uvrstili tisti, ki so osvojili 
naslove državnih prvakov ali nastopili 
v državni reprezentanci v pionirski, 
kadetski ali mladinski kategoriji. 
Mednje seje uvrstilo največ nogome-
tašev, kar šest, še več, sedem, paje nas-
topajočih v različnih borilnih veščinah 
- od juda in boksa do kick boxinga. 

Priznanja najobetavnejšim športni-
kom so prejeli: 

Damjan Bezjak, Nogometni klub 
Drava Ptuj, Primož Brodnjak. Nogo-
metni klub Drava Ptuj, Nastja Čeh, 
Nogometni klub Drava Ptuj, Srdan 
Gojkošek, Nogometni klub Drava 
Ptuj, Miran Kelner, Kolesarski klub 
Perutnina Ptuj, Marko Kmetec, No-
gometni klub Aluminij, Sebastjan 
Kolednik, Judo klub Drava Ptuj, 
Boštjan Koren, Nogometni klub Dra-
va Ptuj, Branko Krauthaker, Roko-
metni klub Drava Ptuj, Mitja Maho-
rič, Kolesarski klub Pemtnina Ptuj, 
Marko Petek, Judo klub Gorišnica, 
Kristjan Pralija, Atletski klub Ptuj, 
Helena Rižnar, Šahovsko^ društvo 
Lipa Ptuj, Robert Roškar, Šahovsko 
društvo Ptuj, Donald Rus, Judo klub 
Gorišnica, Gorazd Selišek, Občinska 
strelska zveza Ptuj, Nikola Seničič, 
Judo klub Drava Ptuj, Romana Šega, 
Atletski klub Ptuj, Dejan Vogrinec, 
Judo klub Drava Ptuj, Renato Vugri-
nec, Rokomenti klub Drava Ptuj, 
Nena Vukasovič, Teniški klub Ptuj, 
Dejan Zavec, prej član Boksarskega 
kluba Ptuj, sedaj član Boksarskega 
kluba Breg, in Sebastjan Zinrajh, 
Klubborilnih veščin Ptuj. 

ZZ 
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Zakon o varuhu človekovih pravic 
V U R A D N E M L I S T U R E P U B L I K E S L O V E N I J E Š T . 7 1 Z D N E 3 0 / X I I - 1 9 9 3 
JE BIL O B J A V U E N Z A K O N O V A R U H U ČLOVEKOVIH PRAVIC, KI 
JE Z A Č E L VELJATI 15/1-1994 

Nadaljevanje iz prejšnje številke 

DELO VARUHA OB PREJEMU POBUDE 

Od vsebine pobude, njej priložene dokumentaci-
je itd. bo odvi.sna odločitev varuha. Ta bo: 

L o pobudi takoj odločil ali 

2. začel preiskavo in postopek izpeljal po 
določilih ZVČP (glej člene 33 - 41) ali 

3. pobude ne bo vzel v obravnavo, ker je anonim-
na, žaljiva in pomeni zlorabo pravice do pritožbe ali 
ker je prepozna, kar pomeni, da je od dejanja ali 
odločitve državnega organa, organa lokalne sa-
mouprave ali nosilca javnih pooblastil preteklo več 
kot eno leto, razen če oceni, da j e pobudnik zamudil 
rok iz objektivnih razlogov ali da gre za tako po-
membno zadevo, ki upravičuje njegovo ukrepanje 
ne glede na časovno oddaljenost, ali 

4. pobudo zavrnil zlasti iz naslednjih razlogov: 

a) če iz razpoložljivi h podatkov in okoliščin ned-
vomno izhaja, da ne gre za kršitev človekovih pravic 
ali temeljnih svoboščin ali drugo nepravilnost; 

b) če je vloga nepopolna in je pobudnik po pred-
hodnem opozorilu varuha ne dopolni; 

c) če je zadeva v postopku pred pravosodnimi or-
gani, kar pomeni, da še ni pravnomočna. Kljub temu 
pa bo varuh lahko interveniral, če gre za neupra-
vičeno zavlačevanje ali za očitno zlorabo oblasti; 

č) če gre za zadevo, ki je v pristojnosti preiskoval-
nih komisij Državnega sveta v razmerju do nosilcev 
javnih funkcij; 

d) če niso bila izčrpana vsa redna ali izredna prav-
na sredstva, razen če oceni, da bi bilo za posamezni-
ka nesmotrno začeti ali nadaljevati takšne postop-
ke, ali če oceni, da bi bila posameznikom med tem 
prizadejana velika ali težko popravljiva škoda; 

e) če je iz pobude razvidno, da gre za manj po-

membno zadevo, ki tudi po opravljeni preiskavi ne 
bi mogla dati primernega rezultata. 

Zelovažnaje tudi določba,daJeodh)čitev varuha, 
da pobude ne vzame v obravnavo ali jo zavrne, do-
končna, kar pomeni, da proti njej ni pritožbe oz. 
drugega pravnega sredstva. 

Potrebno se mi zdi opozoriti, da tudi v primerih, 
ko je varuh pobudo sprejel in ocenil, d a j e šlo v kon-
kretni zadevi za kršitev človekovih pravic in te-
meljnih svoboščin pobudnika, ni upravičen, da bi 
sam spremenil, odpravil itd. sporen akt oz. dejanje 
državnega organa ali organa lokalne samouprave 
ali nosilca javnih pooblastil, temveč navedenim 
lahko le predlaga način odprave nepravilnosti in 
morebitne povrnitve škode, zoper uslužbence orga-
nov, ki so zakrivili ugotovljeno nepravilnost, pa 
lahko predlaga uvedbo disciplinskega postopka. 

KAZENSKE DOLOČBE 

Z denarno kaznijo najmanj 10.000 tolarjev se 
kaznuje za prekršek: 

a) odgovorna oseba organa, ki varuhu na zahtevo 
ne posreduje zahtevanega gradiva, kot to določa 6. 
člen ZVČP, ki se glasi: "Državni organi, organi lo-
kalnih skupnosti in nosilci javnih pooblastil morajo 
varuhu na njegovo zahtevo zagotoviti vse podatke 
in informacije iz njihove pristojnosti ne glede na 
stopnjo zaupnosti in mu omogočiti izvedbo preiska-
ve." 

b) kdor se neupravičeno ne odzove varuhu na raz-
govor, kot je to določeno v 36. členu ZVČP, ki se gla-
si: "Vsi funkcionarji in uslužbenci organov iz 6.člena 
ZVČP se morajo odzvati varuhu na vabilo za sode-
lovanje v preiskavi ter zaradi dajanja pojasnil. Va-
ruh lahko vabi vsakogar kot pričo ali izvedenca na 
razgovor v zadevi, ko jo obravnava. Vabljeni se je 
dolžan vabilu odzvati." 

Da ne bo pomote... 
)DZIV SLOVENSKIH DRUŠTEV PROTI MUČENJU ŽIVALI 

S tem skupnim prispevkom se 
odzivamo pozivu svetovne direkto-
ice WSPA gospe L. E. Muller, ki ga 

le naslovila na nas v svojem pismu 
avnosti (v Tedniku objavljeno v 

prejšnji številki). Naš protest zoper 
eno od najokrutnejših oblik zlorab 
živali naj ne izzveni zgolj kot obsod-
ba, temveč naj služi za to, da javnost 
obvestimo o naših skupnih aktiv-
nostih, ki smo jih opravili z name-
nom, da se prepreči nadaljnje 
tovrstno mučenje živali. 

Glede na to, daje ga. Miillerjeva 
javnost že seznanila z določili v 
osnutku Zakona o varstvu živali 
pred mučenjem, ki štejejo zlorabo 
živali v "gladiatorske" namene kot 
hujše kaznivo dejanje, bralce tokrat 
obveščamo, da soslovenskadruštva 
proti mučenju živali Ministrstvu za 
kimetijstvo in gozdarstvo RS že lani 
poslala pobudo, naj v osnutek nove-
ga Zakona o zdravstvenem varstvu 
živali RS vnese tudi določilo, da si 
mora imetnik psa nevarne pasme 
(predvsem "pit bull-terierja") pris-
krbeti posebno dovoljenje, vzredi-
telj takšnih pasem psov pa še poseb-
no dovoljenje za vzrejanje. Svojo 
pobudo Ministrstvu smo med dru-
gim utemeljili tudi s trditvijo kino-
loških strokovnjakov, da ni glavni 
problem obstoj "agresivnih" psov, 
pač pa to, da takšni psi največkrat 
prihajajo v roke napačnim (ve-
denjsko in drugače deviantnim) lju-
dem. Dosedanji izsledki povedo, da 
takšni psi niso tako nevarni ljudem, 
kot so nevarni svoji vrsti - živalim. 

Informacije, ki jih žal vedno do-
bivamo post festum, utemeljeno 
govorijo v prid dejstvu, da pasje 
boje izvajajotudi pri nas (Ljubljana, 
Maribor, Novo mesto, obalni kraji, 
ki mejijos Hrvatsko). Poinformaci-
jah izzanesljivih virov so odlični po-

goji tovrstnih gladiatorskih priredi-
tev v sosednji Hrvatski (Umag, 
Reka, Zagreb in drugod) za "bojev-
nike" velik izziv, saj so stave pri teh 
velikokrat nepojmljivo visoke (tudi 
po več deset ti.soč mark!). 

Očividci vedo povedati (o čemer 
veliko pišejo tudi tuje revije), da so 
dresure psov za boje nadvse brutal-
ne. Za vzpodbujanje agresivnosti in 
spretnosti v klanju uporabljajo žive 
mačke (vse kaže, da so le-te zelo 
"primerne" za priučitev ostrosti 
vseh za izvrševanje nasilja namenje-
nih pasem psov, tudi lovskih), pse, 
ki jih lastniki brez pomisleka žrtvu-
jejo "za višje cilje", pa tudi druge 
živali, ki .se znajo srčno boriti za svo-
je življenje. Psa za boje "utrjujejo" še 
na druge, mučne načine, ki si jih 
neuravnovešenci sproti izmišljajo 
in jih tukaj nimamo namena navaja-
ti. 

Dejstva torej potrjujejo, daje za-
konska urejenost, po vzoru nekate-
rih evropskih držav potrebna tudi 
pri nas, kajti imetniki psov takšnih 
pasem morajo biti strogo evidenti-
rani, psi vpisani v posebni register in 
nadzorovani. Pri odločitvi o predlo-
gu smo zavrgli možnost prepovedi 
posedovanja takšnih psov (kot to 
velja v Angliji, nekaterih skandin-
avskih državah in Avstraliji), in si-
cer zaradi večjega števila že obsto-
ječih psov te pasme. Kolikšno je šte-
vilo samo pit bullov v naši dražvi, ni 
znano, ker jih FCI kol pasmo ne 
priznava, zato o njih tudi ne vodi ni-
kakršne evidence. Po naših doblje-
nih informacijah pride v našo 
državo največ pit bullov iz Hrvatske 
(nekaj let prej so prihajali iz Črne 
gore, Srbije in Makedonije). 

Z namenom, da bi bralce, ki so v 
dnevnih časopisih objavljene pris-
pevke o tej tematiki spregledali. 

seznanili z bistvenimi stvarmi, kijih 
je tudi sicer dobro vedeti, bomo del-
no povzeli že objavljen sestavek 
enega od vsestranskih poznavalcev 
tega področja. V tem sestavku 
lahko preberemu tudi, da je agresiv-
nost lastnost vseh ljudi in tudi živali. 
Nekateri psi so bolj agresivni, neka-
teri manj. Problem pa je pri tistih 
pasmah, ki so vzrejene za agresiv-
nost - za pasje boje. V ringu zmaga 
le tisti, ki je močnejši, bolj agresi-
ven. Sploh pa, da so pasji boji ena 
najbolj odvratnih stvari, kar jih 
počno ljudje. Pri tem gre zgolj za 
zaslužek vzrediteljev, hazaderjev in 
za zadovoljitev primitivnih, sadis-
tičnih in krvavih strasti navdušenih 
gledalcev. Gre torej za hudo zlor-
abo živali. 

Pasma psa pit buli-terier je bila 
žal vzgojena v glavnem za pasje 
boje. Znanstveno je dokazano, da 
imajo ti psi več nevarnih (psiho-
loških) značilnosti, ki so pri drugih 
pasmah manj prisotne. Prvaje ta, da 
so pit bull-terierji zelo hitro raz-
dražljivi, kar je posledica L-tirozi-
na, ki so ga znanstveniki odkrili v 
njihovih možganih v večjih 
količinah. Druga je vztrajnost te pa-
sme psov. Ko se enkrat osredo-
točijo na "cilj", ne odnehajo, dokler 
ga ne pokončajo. Tretja posebnost 
je neobčutljivost za bolečino. Vfazi 
napada, ko so ti psi v afektu, se jim v 
možganih izloča endorfin, kijih na-
redi neobčutljive za bolečino (tudi 
nekatere druge pasme, kot so mas-
tifi in doge, postanejo v fazi napada 
neočutljive). Četrtič, pri pit bull-te-
rierjih se je skozi dolgotrajno iztir-
jeno selekcijo uničil sistem telesne-
ga signaliziranja. Večina psov žrtev 
pred napadom opozori, pit buli pa 
napade brez opozorila. 

Zatorej lahko mirno sklenemo 
naš pričujoči prispevek s skupno 
ugotovitvijo, dasoslabiči in duševni 
pohabljenci navdušeni nad bojevi-
tostjosvojihživali. Pri tem ne izbira-
jo sredstev, da bi povečali njihovo 

krvoločnost ter jih spremenili v 
smrtonosno orožje. Krvave orgije 
nasilja, v katerih psi plačujejo davek 
za človeško majhno.st in nepo-
membnost svojih gospodarjev, žal 
vedno najdejo dovolj občudoval-
cev. Zato so pristojne oblasti in ve-
terinarska stroka takšne pojave 
dolžni preprečevati ter jih naj-
strožje sankcionirati. Brez dvoma 
bo to mogoče dosledneje in učinko-
viteje izvajati s sprejetjem krovnega 
Zakona o varstvu živali pred 
mučenjem RS. 

SLOVENSKA DRUŠTVA ZA 
VARSTVO IN PROTI MUČE-
NJU ŽIVALI: 

Ljubljana, Maribor, Celje, Ko-
per, Slovenj Gradec, Trbovlje 

Nenaden vdor hladnega zra-
ka in nekoliko snežnih padavin 
sredi februarja je vendarle pri 
SADNEM DREVJU nekoliko 
zavrlo že začeto vegetacijo. 
Čeprav se bo po omilitvi tega 
hladnega vala vegetacija na-
daljevala, ni računati, da bi se 
letos časovno zavlekla, temveč 

zgodnejša od povprečja. Na 
podnebne razmere se namreč 
sadjar mora ozirati in opravlja-
ti pravočasno vsa opravila pri 
negi in vzgoji sadnega drevja. 

Kerje v jescnigojiteljem bre-
skev in nektarin ob zgodnjem 
sneženju in nastopu zime bilo 
preprečeno jesensko škropl-
jenje proti breskovi kodravos-
ti, to opravimo sedaj, brž ko 
bodo to omogočile vremenske 
razmere. 

Zatemeljitoškropljenjebre-
skev in drugih koščičarjev 
mora biti toplo vreme, brezpo-
gojno mirno in brezvetrno, da 
bo drevo po vsej svoji površini 
enakomerno poškropljeno in 
da se bo na njem škropivo na-
glo posušilo. 

Prvič breskve poškropimo, 
ko brsti rahlo nabreknejo, vse-
kakor pa še preden se iz njih 
pokažejo listne konice, s ku-
propinom ali bakrenim apnom 
WP-50 v 1 do 1,5% koncentra-
ciji. 

Drugo škropljenje opravimo 
10 do 20 dni kasneje, odvisno 
od padavin, ko se listne konice 
že pokažejo iz brstov, vendar 
tokrat z organskimi fungicidi: z 
0,5% radociranom, 0,2% dodi-
nom ali 0,15% delanom. Pri 
drugem škropljenju škropivu 
dodamo še folidol olje v 0,7% 
koncentraciji, da hkrati 
uničimo zimsko zalego 
škodljivcev. 

V OKRASNEM VRTU se z 
nego trajnic prične vrtnarjevo 
leto. Rez in redčenje grmičevja 
in okrasnih drevnin opravimo 
lahko tudi pri nižjih tempera-
turah, medtem ko zlasti 
mlajšega sadnega drevja v 
zmrzlem stanju ni priporočlji-
vo rezati. Pa tudi pri vrtninah in 
zelenjavnicah smo v zelenjav-
nem vrtu, dokler je zemlja 
zmrzla in vremenske razmere 
niso ugodne, omejeni. 

Z izrezovanjem in odstran-
jevanem starih,suhih,bolnih in 
polomljenih vej in vej, ki pre-
več zgostujejo grme ali krošnjo 
in če to opravimo pozimi v 
manj ugodnih talnih in vre-
menskih razmerah, rastlini v 
ničemer ne škodujemo. Dru-
gače pa je z vzgojno rezjo in 

oblikovanjem okrasnih grmov-
nic in drevnin. Pozimi obrezu-
jemo .samo tiste grmovnice, ki 
cveto na novih, enoletnih mla-
dikah, kot so: budleja, krčnica, 
nekatere medvejke in lespeza. 
Vse grmovnice, ki cveto na sta-
rem lesu, torej mladikah lan-
skega ali starejšega lesa, kot so 
skobotovec, foristija, negnoj, 
japonska kutina, vajgelija, ne-
katere medvejke in koikvicija, 
pa obrezujemo šele, ko odcve-
tijo. Neposredno po cvetenju 
obrezano grmičevje do jeseni 
požene nove mladike, ki pri-
hodnjo pomlad spet bogato 
cveto. 

Poganjkov v nobenem pri-
meru ne krajšamo, ker s tem 
grm ali krošnjo zgostimo, to pa 
ima za posledico slabo cveten-
je. Izrezujemo cele poganjke 
ali veje pri osnovi, s čimer kre-
pimo ogrodni les in obraščanje 
rodovitnega s cvetnim nastav-
kom. 

Kalitev in rast VRTNIN v 
ZELENJAVNEM VRTU sta 
odvisna od izbire in priprave 
setvenih gred. Marsikatera se-
tev na piano ne vzklije, ker so 
tla bila prehladna, premokra 
ali presuha, preveč grudasta ali 
pa je komaj kaleča semena 
zadušil plevel. Kaleče rastlini-
ce pa uničijo tudi rastlinske bo-
lezni ali škodljivci. 

Za posevek, še posebno če se 
odločimo za zgodnjo setev 
vrtnin, je izrednega pomena, 
da izberemo primerno lego, pri 
čemer ni toliko pomembno, 
koliko so tlabogatazrastlinski-
mi hranili, kot da je lega odprta 
in da ni zasenčena zaradi zidu 
ali visokega drevja. Setvena 
greda naj bo pravočasno in pra-
vilno pripravljena ter naj ne bo 
grudasta. Če je na zemlji pre-
več plevelnega semena, potem 
gredo pripravimo, s setvijo po 
počakamo, dokler pleveli ne 
vzklijejo. Nato gredo opleje-
mo, plevel odstranimo in jo za 
kak dan ali dva pustimo, da naj-
manjše rastlinice plevelov pod 
sončno pripeko ovenijo in se 
posuše, šele nato sejemo vrtni-
ne. 

Po biokoledarju je pripo-
ročljivo sejati in saditi rastline, ki 
jih pridelujemo zaradi Usta, 3. in 
4. marca, korenike od 19. do 21. 
februarja ter 1. in 2. marca, plo-
dov od 24. do 27. februarja ter 
zaradi cveta in zdravilna zelišča 
od 22. do 24. februarja ter 3. in 5. 
marca. 

Miran Glušič, ing. agr. 

KRVODAJALCI 
10. FEBRUAR: Marjan 

Hazenmali, Mihovce 28, 
Cirkovce; Marjan Hergan, 
Zg. Jablane 21, Cirkovce; 
Ivan Slukan, Zg. Velovlek 
23/a; Anton Frangež, Zg. Ja-
blane 13, Cirkovce; Franc 
Malek, Žabjak 14/a; Božo 
Fras, Trnovska vas 39/d; 
Stanko I^h,Pongrcc 15,Cir-
kovce; Franc Lovrenčič, UI. 
V. Alič 42, Ptuj; Franc Paj, 
Pongrce 4, Cirkovce; Anton 
Golen ko, Dragonja vas 2/b, 
Cirkovce; Franc Haklan, Sp. 
Jablane 21, Cirkovce; Zlat-
ko Gajšek, Podlehnik 6/a; 
Štefan Trčko, Sp. Jablane 
11, Cirkovce; Vinko Hvaleč, 
Potrčeva 17, Ptuj; Ivan Me-
sarič, Starošince 27; Zlatko 
Metličar, Pongrce 5, Cirkov-
ce; Andrej Korez, Sp. Jabla-
ne 51, Cirkovce; Vincenc 
Klasinc, Mihovce 32; Gabri-
jel Novoselnik, Pleterje 72, 
Lovrenc; Franc Trčko, Cir-
kovce 59/a; Vinko Baklan, 
Pongrce 3, Cirkovce; Jože 
Teskač, Hajdoše 46; Martin 
Golenko, Sp. Jablane 10, 
Cirkovce; Vilibald Krajnc, 
Cirkovce 48; Miran Fras, 
Cirkovce 68; Janez Polanec, 
Dvorjane 62/a, Duplek; An-
ton Valentan, Starošince 13, 
Cirkovce; Jože Rubin, C. 
prol. brig. 60, Maribor; Mi-
lan Munda, Pongrce 28/a, 
Cirkovce; Beno Tement, 
Nasipna 75, Maribor; Ro-
man Lešnik, Gerečja vas 
103, Hajdina; Anton Saga-
din, Gerečja vas 61; Stanko 
Zaje, Mihovce 54/a, Cirkov-
ce; Damjan Lončarič, Sp. 
Gorica 12, Pragersko; Dani-
lo Beranič, Pleterje? 31/a, 
Cirkovce; Vili Jurančič, C. 
zmage 25, Maribor; Ivan 
Raščan, Slovenja vas 35/b; 
Štefan Potočnik, Sp. Jablane 
36, Cirkovce; Bojan Grego-
rinčič, Brunšvik 29/a, Rače; 
Anton Lamberger, C. ob rib-
niku 23, Rogoza; Avguštin 
Klobasa, Gradišče 65; Stane 
Senica, Župančičeva 24; 
Franc Murko, Slovenja vas 
54; Jure Novak, Cirkovce 22; 
Zvonko Jerič, Dragonja vas 
1, Cirkovce; Franček Trčko, 
Šikole 3; Franc Novak, Cir-
kovce 22; Srečko Ponudič, 
Holcerjeva 1, Skoke; Srečko 
Baklan, Sp. Jablane 16, Cir-
kovce; Marjan Žunkovič, 
Brunšvik 64, Rače; Maks Be-
ranič, Lovrenc na Dr. polju 
8; Branko Brglez, Starošince 
23, Cirkovce; Bernard Kot-
nik, Stražgonjca 25, Prager-
sko; Franc Pišek, Cirkovce 
68/b; Milan Teskač, Prepolje 
16, Starše; Alojz Mlakar, 
Dragonja vas 18; Ivan Lah, 
Mihovce 30, Cirkovce; Da-
nilo Borovčak, Mejna c. 30, 
Ptuj; Janez Serdinšek, Dra-
vinjski Vrh 50. 
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Mladi dopisniki ^ Mladi dopisniki ^ M l a d i d o p i s n i k i 
STARE IGRE 
Ob projektnem dnevu sta nas 

obiskala dva starejša gospoda: An-
ton Mohorič in Franc Tašner. Upri-
zorila sta nam kar šest starih iger. 

Najprej smo videli prestavljanje 
majašov. Ta je podobna lutkovni 
predstavi. Naslednja igra je bila 
lovljenje raka. To je zanimiva igra. 
Potem smo videli podiranje peči, ko 
dva z burklami podirata lesen štor. 
Zamm\\]Q igra z metlo in klobukom. 
Vsi skupaj smo brusili škarje. Za to 
igro je dovolj pet igralcev. Nato smo 
zaigrali capičkanje. Pri tej igri smo 
se tepli z brisačo. Toda ne zares! 

Na vrsti je bila zadnja igra - ku-
hilčkanje ali kunkanje. To je igra s 
kuhainico. 

Toje bil res enkraten dan. 
Roman Maguša, 4. r. 
OS Trnovska vas 
RAZMIŠUANJE O KNJIGI 
S knjigo sem se srečala prvič pri 

petih letih. Kupila mi jo je mamica. 
O knjigi mi je pripovedovalababica, 
prikazovala mi je slikanice in tako 
sem knjigo vzljubila. 

Rada berem knjige, ki pripove-
dujejo o življenju ljudi, o resničnih 
dogodkih. Pri nas doma imamo ve-
liko knjig. Shranjene imamo na po-
licah v dnevni sobi. Velikokrat si iz-
berem kakšno knjigo. Največ ima-
mo romanov, pa še leksikone, 
pravljice, zdravniške knjige. Te 

knjige bereta ati in mamica. Naj-
večkrat si izbereta romane. 

Knjige mi pomenijo ljubezen do 
narave in ljudi. S knjigo sva prija-
teljici. 

Klavdija Murko, 4. h 
OŠ Kidričevo 
KULTURNIDAN 
V ponedeljek smo prišli v šolo in 

tovarišica nam je povedala, da nas 
bodo danes obiskali slovenski voja-
ki. Težko smo jih pričakovali. V je-
dilnici so si pripravili inštrumente, 
na katere so tudi igrali. Zaigrali in 
zapeli so nam angleške in slovenske 
pesmi. Zraven je bil tudi čarovnik. 
Pokazal nam je trike s kartami, 
robčki, vato in s telefonom. Tova-
rišici je poklonil balon v obliki 
kužka, ker mu je pomagala pri 
čarovniji. Za konec so nam zaigrali 
še tri poskočne melodije, mi pa smo 
zaplesali. Slovenskim vojakom smo 
se zahvalili za nastop in veseli smo 
šli domov. 

Darjan Emeršič, 3. r. 
OŠ Sela 
ŽENILI SO SE POZIMI 
Naša skupina je v okviru projekt-

nega tedna pod vodstvom tova-
rišice Irene Muršec dobila nalogo, 
da odgovori na vprašanje, zakaj so 
bile ženitve pozimi, in da razišče 
nasploh vse o porokah v naših mar-
kovskih krajih nekoč. Odgovora na 
zadanovprašanje nismo iskali v lek-

sikonu in drugih enciklopedijah, 
povprašali smo kar prebivalce svoj-
ih rodnih vasi. 

Medve sva naredili kratko anke-
to med Sobetinčami in Marko-
vačani. Ljudje, tudi tisti starejši, so 

nŠma z veseljem odgovorili, neka-
teri so potočili tudi kakšna solza, a 
jim ne zameriva, saj so se vsi spo-
minjali najlepšega dneva svojega 
življenja. 

Torej zakaj poroke pozimi? Od-

govori, ki sva jih dobili, se niso niti 
malo razlikovali. Vsi so povedali, da 
zato, ker takrat pač še tehnika ni 
prišla tako daleč, da bi imeli že hla-
dilnike, hladilne skrinje. V zim-
skem času je bilo največ kolin in 
meso je bilo treba shraniti. A so ga 
raje kar pojedli, saj ga takrat pač 
nisojedli vsak dan. Bilapaježenitev 
pozimi nekakšna ljudska šega in 
tudi cerkev je narekovala, da se 
ljudje naj ne bi poročali v advent-
nem (4 nedelje pred božičem) in 
postnem času. 

Ko sta imela mlada dva že 
določen datum poroke, seje pona-
vadi začelo pogajanje o doti. Takrat 
je ženina k izvoljenkinim spremljal 
oče ali pa kar priča. Ko so bili pogo-
vori končani, so se začele mrzlične 
priprave na samo gostuvaje. Treba 
je bilo zaklati svinjo, pripraviti ne-
vesti obleko in jo na različne načine 
spremiti na novi dom. Dan pred po-
roko je imela nevesta dekliščino, 
ženin pa se je s svojimi prijatelji za-
baval pri fantovščini. Pili so, jedli ter 
plesali. 

Končnoje napočil dan poroke, ki 
sta ga verjetno najbolj pričakovala 
mlada dva. Nevesta, ponavadi 
oblečena v kostim ali v narodni noši 
podobno obleko, je morala čakati 
precej časa, preden se je lahko po-
kazala ženinu. Pred njo so ženinu 
kazali maškare in ga spraševali: "Je 
tota prava?" Prihajale so deklice. 

"stare babe" in končnoje prišla ne-
vesta, ki je v roki držala "kriih" in 
vino. Njena pričaježenina vprašala: 
"No, kaj pati nosiš?" In ženin je, kot 
je bila v navadi, odgovoril: "Vero, 
upanje in ljubezen." Na tak način je 
ženin hitro prišel do svoje ljubice. 
Včasih se je5tore5/«7e/jye (barantan-
je za nevesto po pregovoru daš -
dam) zavleklo. 

No, sledila je pot v cerkev. Pona-
vadi so se peljali s 'paruči'(to so bili 
odprtim kočijam podobni vozovi) 
ali pa so šli kar peš. Prvi so se peljali 
muzikanti, sledili so kopjaš in nata-
karji, nato drugi povabljenci. Med 
potjo so že prej izbrana mati delili 
otrokom kruh. 

Ko je bilo obreda konec, ko sta si 
mlada dva priznala zvestobo, se je 
začela pogostitev - prvi dan pri ne-
vesti doma, naslednji pa pri ženinu. 
Po poroki sta bili dve navadi: ali je 
nevesta na kolenih prosila taščo, da 
je sprejme za svojo hčer, ali paje tas-
tu prinesla hlebec kruha terga pred 
njim na kolenih razrezala. 

Pogostitev je trajala dolgo v noč 
in nato sta živela v miru, zvestobi in 
ljubezni. 

Takosmoseženili pri nas! Veliko 
je zgodb, prepričani pa sva, da prav 
zdaj vsak v mislih piše svojo. 

Vladka Plohi 
Barbara Kukovec, 7.a 
OŠ Markovci 
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Prometna varnost ugodnejša 
Prve ocene prometne varnosti na območju 

ptujslie občine so po nelug letih spet optimis-
tične, saj ševilke povedo, da seje v letu 1993 v pri-
merjavi z minulim obdobjem stanje precej iz-
boljšalo. Ne le da seje lani pripetilo manj pro-
metnih nesreč s telesnimi poškodbami, tudi pos-
ledice so bile lani manj tragične, kot recimo leto 
poprej, bistveno manjše paje tudi številu mrtvih 
udeležencev v nesrečah. O tem smo se pogovar-
jali z Brankom Viherjem, ki je konec lanskega 
leta postal novi pomočnik komandirja policg-
ske postaje v Ptuju. 

"I^hko smo bolj optimistični, saj analize 
kažejo, da se stanje na občutljivem področju pro-
metne varnosti resnično izboljšuje. V letu 1993 
seje na cestah na območju ptujske občine zgodi-
lo 252 prometnih nezgod, v katerih je bilo huje ali 
lažje poškodovanih 314 oseb, 16 pa jih je v nes-
rečah žal umrlo. Leto poprej, torej leta 1992, pa 
se je zgodilo 297 prometnih nesreč, v katerih je 
bilo poškodovanih 386 oseb, mrtvih pa 21. V pri-
merjavi z letom 92 je bilo torej lani 45 (15,5 od-
stotka) manj prometnih nezgod, 72 primerov 
manj (18,65 odstotka) je bilo tudi poškodovan-
cev, 5 oseb manj (23,81 odstotka) p a j e bilo v teh 
nezgodah mrtvih." 

Kateri udeleženci v prometu so bili najbolj 
ogroženi? 

" 113 je bilo voznikov osebnih avtomobilov, 90 
potnikov, 39 pešcev, 29 voznikov koles z motor-
jem, 27 kolesarjev ter 16 drugih udeležencev v 
prometu." 

Kateri so v ospredju kot povzročitelji nezgod? 

"Že leta so med povzročitelji na prvem mestu 
vozniki osebnih avtomobilov. Tudi lani so ti 
povzročili kar 166 ali 65,87 odstotka vseh nez-

god. Na drugem mestu so vozniki koles z motor-
jem, ki so lani povzročili 29 ali 11,50 odstotka 
vseh nezgcxl, na tretjem so s 23 nezgodami ali 
11,50 odstotki kolesarji, na četrtem vozniki mo-
tornih koles, ki so povzročili 9 nezgod ali 3,57 od-
stotka, za njimi pasovozniki traktorjev, tovornih 
avtomobilov, pešci in na zadnjem mestu vozniki 
avtobusov, ki so lani povzročili le 2 prometni nez-
godi." 

Ste analizirali vzroke nezgod? 

"Med subjektivnimi vzroki 
je najpogostejša neprilagoje-
na hitrost ali prehitra vožnja. 
Naslednji najpogostejši 
vzroki so neupoštevanje 
prednosti vožnje, neupošte-
vanje določil o strani in smeri 
vožnje, napravilnosti pri pre-
hitevanju in vožnji mimo, 
vožnja pod vplivom alkoho-
la, nepravilno vključevanje v 
promet, nepravilno zavijanje 
in obračanje, neprevidnost 
pešcev in tako naprej." 

V kontaktni oddaji radia Ptuj so poslušalci 
očitali tujcem, prevsem iz sosednje Hrvaške, da 
se na naših cestah zelo grdo obnaš^o in da ne 
upoštevajo prometnih pravil. Ali se torej tujci 
pogosto pojavljajo kot povzročitelji nezgod? 

"Ne, saj so bili na cestah ožjega območja ptuj-
ske občine lani udeleženi le v 19 prometnih nes-
rečah, od tega le v 12 primerih kot povzročitelji. 
V teh nesrečah so izgubile življenje 4 osebe, 29 pa 
je bilo telesno poškodovanih. Te številke kažejo 
rast, saj seje v primerjavi z letom 1992število nez-
god z udeležbo tujcev povečalo za 46 odstotkov 
in nezgode so terjale 3 človeška življenja več kot 

predlani, število telesno poškodovanih pa se je 
povečalo za 53 odstotkov." 

V katerih mesecih je bilo lani največ promet-
nih nesreč? 

"V tistih, ko smo imeli vrhunec turistične sezo-
ne. Po številu nesreč je bil na prvem mestu av-
gust, za njimjulij, nato pa september inoktober." 

Koliko je bilo lani pobegov s kraja nesreče? 

"Razmeroma precej, saj 
smo med 950 prometnimi nes-
rečami, v katerih je nastala le 
materialna škoda na vozilih, 
ugotovili kar 175 pobegov. 88 
povzročiteljev smo kmalu izs-
ledili, neraziskanih paje ostalo 
87 primerov. Bilo pa je tudi ne-
kaj hujših primerov. Kot kaz-
nivo dejanje smo zaradi pobe-
ga s kraja nezgode obravnavali 
7 prometnih nezgod; 6 
povzročiteljev smo kmalu izs-
ledili in ovadili Temeljnemu 

javnemu tožilstvu. Neraziskan je ostal le primer, 
do katerega je prišlo 1. avgusta na cesti v Orešju." 

Črne številke so bile lani na ptujskem 
območju manj črne kot prejšnja leta kljub izred-
no slabemu stanju cestišč ter slabši prometni 
preventivi. Javna skrivnost je namreč, da Svet za 
preventivo in vzgojo v cestnem prometu, ki je bil 
prejšnja leta med najaktivnejšimi v Sloveniji, že 
več kot leto in pol ne deluje ali pa deluje le na pa-
pirju. So torej ugodnejši rezultati zgo^ nakl-
jučje ali pa so rezultat predjšnjega preventivne-
ga delovanja? 

Branko Viher, novi pomočnik ko-
mandirja ptujske policije. 

M. Ozmec 

Vojaka oprostili! 
Pred malim senatom Temeljnega 

sodišča v Ptuju, ki mu je predsedoval 
sodnik Beno Janžekovič, seje v petek, 
18. februarja, nadaljevalo sojenje 21-
letnemu državljanu tako imenovane 
Zvezne republike JugoslavgeArsimu 
Muharemgu albanske narodnosti, ki 
ga je obtožnica bremenila, da je kot 
vojak tedanje Jugoslovanske ^udske 
armade v Ptuju 24. maja 1991 stresal 
na električaija Borisa Frasa terga pri 
tem huje ranil v nogo. Sodišče je zas-
lišalo še šest prič ter razsodilo, da 
Muharemi ni kriv očitanega hudega 
kaznivega dejanja, ga oprostilo ter 

zoper njega odpravilo pripor. 
Na zahtevo ptujskega tožilstva je v 

drugem delu glavne obravnave tokrat 
sodišče najprej zaslišalo priči Franca 
Meglica in Valentina Fekonjo, ki sta 
kritičnega dne bila v vojašnici kot ofi-
cirja tedanje JLA. Oba sta med dru-
gim povedala, daje bila v tistem času, 
ko je bila napetost zaradi znanih do-
godkov na vrhuncu, stražarska služba 
v ptujski vojašnici okrepljena ter daje 
pod varovanje sodil tudi objekt trans-
formatorske postaje, kije bil sicer zu-
naj ograje vojašnice, saj seje govorilo, 
daje transformator last kasarne. Oba 

sta tudi slišala za posebno povelje, da 
morajo v vojašnici odgovoriti z vsemi 
sredstvi na vsak poskus "diverzantske-
ga napada" ali streljanja v vojašnici ali 
neposredni bližini. Franc Megličje še 
dodal, da je bil Muharemi na svoji 
stražarski dolžnosti pod vojaško zap-
risego in daje kot vsak drugvojak le iz-
polnjeval povelje svojih nadrejenih, ki 
sovnasprotnem primeru vsakemude-
zerterju grozili z ustrelitvijo. 

Sodišče je v nadaljevanju zaslišalo 
še policijska uslužbenca Roberta 
Bratkoviča in Milana Klepca, ki sta 
sodelovalav reševanju ranjenega Fra-
sa v reševalno vozilo, ter civilni osebi 
DinaKolaričainFranca Tropa. Brat-
kovič je med drugim povedal, da se 
spominja majorja Andjelka Životiča, 
ki je vojakom po incidentu grozil, da 
jih bo vse pobil, če ne bodo ranjenega 
Frasa spravili nazaj v vojašnico, vedno 
znova je segal po pištoli in grozil tudi 
njemu. Ob ograji vojašnice je po nje-
govih besedah ležalo kakih 15 vojakov 
z naperjenim orožjem in v zadnjem 
trenutku je napetost pomiril oficir 
Fabgan Jurleta, kije vendarie dovo-
lil, da so Frasa odpeljali in mu nudili 
prvo pomoč. 

Po zaslišanju je tožilec ponovil 
zahtevo iz obtožnice, da Muharemija 
spoznajo za krivega in da mu sodijo 
za kaznivo dejanje storjene hude te-
lesne poškodbe. Svoje "za in proti"sta 
v drugo povedala tudi oškodovančev 
odvetnik in obdolženčev zagovornik. 
Zadnjo besedo v zagovoru pa so pre-
pustili Muharemiju, ki je pudaril, da 
omenjenega dogodka ni storil posvoji 
želji, ampak po ukazu nadrejenih, ter 
izpostavil, da dejanje iskreno obžalu-
je. Predlog tožilstva, da bi naknadno 
zaslišali še pričo Slavka Ivanoviča, ki 
je bil takrat pomočnik komandanta za 
zaledje, je sodišče zavrnilo. 

Po drugem krogu zasliševal^ je 
sodišče razsodilo, da se obtoženi Ar-
simMuharemioprosti obsodbe ter da 
se zoper iy ega odpravi pripor. Ob tem 
je sodišče upoštevalo dejstvo, daje bil 
Muharemi vojak pod zaprisego ta-
kratne JLA ter da je kot tak bil podre-
jen ukazom svojih starešin, v času 
storjenega dejai^a pa je bil pod pri-
tistkom dveh kaznivih dejai^: ali n^j 
strelja, kot so mu ukazali, ali naj krši 
strogo vojaško pravilo. In po mmei\ju 
sodišča ni imel druge izbire, kot daje 
storil ukazano, zato mu kaznivega de-
jai\ia ni mogoče očitati in bo za ta do-
godek moralo tožilstvo poiskati kriv-
ca kje drugje. 

M. Ozmec 

I Kulturni križemkražem 
1 
1 PTUJ * Drevi ob 19.30 uri bo v refektoriju minoritskega samostana 
g dobrodelni koncert duhovne glasbe vokalne skupine MARAN-ATHA. 
J Izkupiček je namenjen za opremo otroškega oddelka ptujske bol-

nišnice. 
LENART * Jutri ob 19. uri bo v Klubu občanov Darja Lebar govorila 

o vojni v Bosni in svobodi sanj. 

PTUJ * V Narodnem domu bo ob 18.30 uri drugi del revije pevskih 
zborov ptujske občine. Nastopili bodo: Mešani zbor Prosvetnega 
društva Frančka Kozela Cirkulane, Moški zbor DPD Svoboda 
Majšperk, Mešani zbor Prosvetnega društva Franceta Prešerna Vi-
dem, Moški zbor Prosvetnega društva Grajena, Mešani zbor DPD 
Svoboda Društva upokojencev Ruj, Rujski nonet Obrtne zbornice 
Ruj, Ženski pevski zbor DPD Svoboda Ruj in Mešani zbor Prosvetne-
ga društva Ruda Severja Gorišnica. 

PTUJ * V nedeljo, 27. februarja, ob 21. uri bo v discoteki Metulj kon-
certni večer jazzovske glasbe. Nastopil bo Mariborski jazz kvartet. 

PTUJ * V nedeljo, 27. februarja, ob 18. uri bo v cerkvi sv. Jurija kon-
cert zbora Vincent d'lndy iz Marseilla v Franciji. Zbor bo ob orglah iz-
vajal odlomke iz Bachove kantate, Handlovega Messia in Farejev Re-
guiem. Solista bosta sopranistka zbora in baritonist VVolfgang Wag-
ner iz Gradca. Zborovodkinja: Jeanine Prosper. 

PTUJ * V sredo, 2. marca, gostuje v gledališču Slovenski komorni 
teater iz Ljubljane s predstavo E. Fliserja Tristan in Izolda. Predstavi 
bosta ob 15.30 uri za mladinski abonma in ob 19.30 uri za izven. 

PTUJ * V četrtek, 3. marca, ob 19. uri bo v organizaciji Knjižnice 
Ivana Potrča v gledališki kleti litararni večer s Tomažem Šalamunom. 

SELA * V petek, 4. marca, ob 20. uri bo v Kulturnem domu dobro-
delna prireditev Folklornega društva Lancova vas. Nastopili bodo: 
Akademska folklorna skupina KUD Študent iz Maribora, folklorna 
skupina ptujske bolnišnice, harmonikarji Tineta Lesjaka, plesna sku-
pina Sela, Vinogradniki iz Vidma, ljudske pevke in pevci ter muzikanti 
Folklornega društva Lancova vas, ljudski godec Franc Laporšek in 
trio Škorci. Izkupiček je namenje za opremo osnovne šole Videm. 

PTUJ * V razstavišču Mestne hiše je na ogled razstava Koranti Saše 
Hribernik iz Milana. 

OUMPIADAV 
LILLEHAMIVIERJU 

Prva medalja 
za Slovenijo! 
Na izjemno pripravljenih 

zimskih olimpijskih igrah na 
mrzlem severu je bil v ponedel-
jek tudi naš dan, saj je Alenka 
Dovžan s tretjim mestom v 
kombinaciji osvojila prvo me-
daljo za Slovenijo. Naša dekle-
ta so nase in na nas opozorile že 
na tekmah za svetovni pokal, 
zelo blizu medalji pa so bila že v 
superveleslalomu, ko sta bili 
tako Alenka kot Špela Pretnar 
še pri drugem merjenju vme-
snih časov v igri za medaljo, 
nato pa žal odstopili. Vendar je 
bil pristop pravi - na vso moč in 
proti vrhu, saj vse drugo na 
olimpiadah ne šteje! Tako bi 
morali pristopiti tudi skakalci, 
ki so z izjemo odličnega Robija 
Megliča nastopili preveč 
zadržano. 

Alenka Dovžan, prva medalja 
za Slovenijo! Foto: M. Ozmec 

Pravi slovenski nastopi v 
smučanju pa so še pred nami! 
Včeraj je bil moški veleslalom, 
danes se bodo v tej disciplini 
pomerila dekleta, jutri (v pe-
tek) bo moški slalom za kombi-
nacijo, v soboto ženski special-
ni in v nedeljo, na zadnji dan 
iger, še moški slalom. V igri za 
medalje bodo tudi naši, saj so 
fantje pravtako dobri kot dek-
leta. 

Že sedaj je na Norveškem 
kar precej naših navijačev, med 
njimi tudi skupina Ptujčanov, ki 
bodo kot koranti spodbujali 
naše v boju za olimpijske me-
dalje in čimboljše uvrstitve. 
Vsem želimo veliko sreče in 
uspehov! 

I. kotar 

) MED VOŽNJO AVTO 
ZAJELI PLAMENI 

^ Vtorek, 15. februarja, ob 19. uri je 
j po lokalni cesti od Hajdine proti Tur-
iniščam vozil osebni avto Janez 
I Mere s Spodnje Hajdine. Med 
I vožnjo je avto naenkrat zajel požar in 
je v celoti zgorel. Po ugotovitvi komi-
sije je ogenj povzročil kratek sti pri 
ključavnici za pogon motorja. Ogenj 

; je zajel armaturno ploščo in se hitro 
j razširil po vsej notranjosti avtomobi-
la. Voznik ni bil poškodovan. 

TRČIL V AVTO IN GA POTI-
SNIL PROTI POLICISTU 
Robert Jeršič s Pragerskega je v 

sredo, 16. februarja,ob 3.30 vozil 
osebni avtomobil iz slivniške smeri 
skozi naselje Radizel. Med vožnjo 
ga je zaneslo v desno proti avtomo-
bilu, ki je prej obtičal v obcestnem 
jarku. Ob avtomobilu je stal policist 
Marjan Rauš s policijske postaje 
Rače. Jeršič je s svojim avtomobi-
lom trčil v desno bočno stran sto-
ječega avtomobila in ga potisnil pro-
ti policistu, da ga je vrglo v obcestni 
jarek, kjer je obležal hudo ranjen. 

DESKE NA KOLESARJA 
Po magistralni cesti od Devine 

proti Pragerskemu je v soboto, 19. 
februarja, vozil tovornjak s priklopni-
kom Walter Hanisch iz Avstrije. Na 
priklopniku je imel naložen tovor 
desk, ki ni bil pravilno pritrjen, zato 
nagiba v ostrem levem ovinku na 
Pragerskem ni vzdržal. Deske so se 
vsule s prikolice po cesti, del tovora 
pa je oplazil zadnji del kolesa, s kate-
rim se je mimo, pravilno po svoji de-
sni strani ceste, peljal Vladimir Po-
bolšaj iz Gaja pri Pragerskem. Kole-
sarje bil v nezgodi hudo ranjen in so 
ga prepeljali v mariborsko bol-
nišnico. 

UKRADEN SIMBOL 
GRADUBORL 

Za tatove umetnin je grad Bori še 
vedno privlačen. Pred meseci je bila 
ukradena dragocena slika z oltarja, 
v noči s ponedeljka na torek (14./15. 
februar) pa je z neznanim nočnim 
obiskovalcem izginil kipec fanta s 
piščalko, ki je bil simbol borilskega 
grdu. Kipec je bil izdelan iz bakra, 
visok okoli meter in težak 70 kilogra-
mov. Policisti iščejo sledi za storil-
cem. 

POZOR PRED PONAREJE-
NIMI MARKAMI 

V naši rubriki že skoraj tedensko 
poročamo, da so posamezniki na 
našem območju poskušali vnovčiti 
ponarejene nemške marke. Tako je 
bilo tudi minuli teden. V gostilni Sa-
bina v Cvetkovcib, KS Podgorci, je 
v petek zvečer neznanec, ki ga poli-
cisti še niso našli, plačal zapitek z 
bankovcem 100 DEM. Pozneje so 
ugotovili, da je bil bankovec pona-
rejen. 

Prav tako v petek, 18. februarja, 
je ptujski občan Martin B. iz Podvin-

I cev, KS Rogoznica, v ekspozituri 
KB Maribor v Lackovi ulici v Maribo-
ru poskušal vnovčiti bankovec za 
200 DEM, ki paje bil ponarjen. Krimi-
nalisti bodo poskušali njegov izvor 
odkriti. 

FF 
S 

Na ptujski 
televiziji 

v drugi februarski oddaji 
si boste lahko ogledali deset 
prispevkov: o 34. ptujskem 
kurentovanju in dogodkih, 
povezanih z njim, o centru za 
podjetniško svetovanje in 80. 
rojstnem dnevu znanega 
ptujskega fotografa Franca 
Langerholca. Oddaja bo v so-
boto na tretjem kanalu ob 21. 
uri, ponovili pa jo bodo v ne-
deljo ob desetih. 

I Rodile so • čestitamo: Marijana 
I Matjašič, Gorišnica 156 - deklico; 
I Marija Hustič, Hlevnica 51, Dur-
fmanec - Valentino; Štefanija Fer-
Hež, Kupčinji Vrh 17, Stoperce -
f dečka; Anica Kociper, Ksaverja 
^ Meška 5, Ormož - Polono; Marija 
I Hajšek, Sestrže 23, Majšperk - de-
Iklico; Marija Bac, I^ešnica 64, 
I Ormož - deklico; Marija Milošič, 
•Spuhlja 38, Ptuj - Katjo; Ivana 
f Fiirst, Kicar 28, Ptuj - Ano; Alenka 
; Zlamuda, Panonska 5, Ptuj - dekli-
co; Marica Hameršak, Žabjak 6/a, 
Ptuj - dečka; Zorica Berič, Ul. 25. 
maja 19, Ptuj - deklico; Štefka 
PtKigajski, Žabjak 51, Ptuj - Jasmi-

{no; Tatjana Fras, Trnovska vas 30 
- dckiico; ICsenja Cafuta, Podleh-
nik 5/h - deklico; Metka Rajh, 
Tomaž 46 - Denisa; Sonja Rajh, 
Pristava 9, Ljutomer - Anjo; Mar-
jana lx)vrenko. Zagrebška c. 103, 
Ptuj - dečka; Jožica Trafela, 
Dežno 5/a, Podlehnik - deklico. 

Umdi so: Rozina Govedič, 
Šalovci 1,51:1912 -110 . februarja 
1994; Elizabeta Kovačič, Ušnica 
11, 1920 - 1 1 3 . februarja 1994; 
Katarina Menoni, Žabjak 4/b, 
Ptuj, 1912 -114. februarja 1994; 
Pavlina Babič, Obrež 134, =1; 1908 -
t 13. februarja 1994; Rozalija 
Fras, Gomilšakova ul. 15, Ptuj, 'i-
1912 -115. februarja 1994; Alojzi-
ja Amuga, Levanjci 6, Jf: 1913 - 1 
14. februarja 1994; Friderika 
Župec, Ormoška c. 38, Ptuj, 
1942 -116 . februarja 1994; Franc I 

f Lukman, Podgorci 125, 1930 - 1 j 
Il4. februarja 1994; Franc Irgl, ' 
! Potrčeva c. 44, Ptty,5|: 1924 - t 9. ^ 
I februarja 1994. 

Vojaški rok v 
delovno dobo? 

Neodvisni sindikati Slovenije 
zbirajo pristopne izjave k inter-
esnemu združenju za priznanje 
delovne dobe državljanom Slove-
nije za čas služenja vojaškega 
roka v bivši Jugoslovanski ljudski 
armadi. Cilj združenja je tudi re-
habilitacija, priznanje delovne 
dobe in gmotr.«^ oJži-oclnino 
vsem, ki so v bivši Jugoslaviji pres-
tali zaporno kazen zaradi odklo-
nitve služenja vojaškega roka ali 
sobilikakodrugače zapostavljeni 
s strani vojske in oblasti. Člani 
združenja ne morejo biti tisti 
državljani Slovenije, ki sodelova-
li ali še delujejo proti Sloveniji, 
prav tako ne tisti, ki so imeli po-
membne državno-politične fu nk-
cije v Zvezi komunistov Jugosla-
vije in Zvezi komunistov Sloveni-
je. 

MZ 


